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SLOVENSKA  
DRŽAVNOST  
V DEVETO LETO

T E Ž A V E  Z Z A K O N S K O  Z A Š Č I T O  N A Š I H  P R A V I C

Proti koncu junija je Slovenija zabe
ležila več pomembnih mejnikov, ki jih lahko imamo za 
zgodovinske. Ameriški predsednik je prvič obiskal mla
do slovensko državo, ta pa je prav v tem času slavila ob
letnico proglasitve svoje neodvisnosti in s tem lastne dr
žavnosti. Kaj vse to pomeni, lahko vsakdo že na prvi po
gled razume in spozna. Gre namreč za tisto zgodovinsko 
stopnjo, ko se narod preoblikuje v državo in s tem dobi 
edinstveno mesto v mednarodnem okviru. Nemški zgo
dovinar Jakob Burckhardt pravi v zvezi z državo - zlasti 
malo državo -, da je nekje podobna grški "polis", mestni 
državi, ki je v svojem času znala uveljaviti marsikaj do
brega in uresničiti razne velike človeške vrednote. In 
zlasti danes je vse to zadobilo še večji pomen, potem ko 
se je na jugu nekdanje Jugoslavije pravkar odigrala veli
ka vojna vihra, ki sicer še ni prinesla pravega miru.

V  čem je zgodoviski pomen slovenske osamosvoji
tve? Ta se je oblikovala postopno in se tudi naslanjala 
na davne zgodovinske osnove, zlasti kneževine Karan
tanije (ki je njen obred ustoličenja očaral celo ameriškega 
predsednika Jeffersona, spomnil se ga je pa tudi sedanji 
predsednik Bill C linton na obisku v Ljubljani). V  novejši 
zgodovini se je zahteva po samostojnosti močneje ob li
kovala leta 1848 v ideji Zedinjene Slovenije, prej pa 
morda še v Napoleonovih Ilirskih provincah - vsaj kar 
zadeva uradno rabo slovenskega jezika v šolah in ura
dih. Vse drugo je potem stvar že sodobne zgodovine, 
zlasti od začetka 20. stoletja dalje.

Naj tu le omenimo iz dobe med obema vojnama bese
de, ki jih  je napisal literat Božo Vodušek leta 1926 v 
članku Etika in politična misel Slovencev v reviji Križ 
na gori o problemu slovenske državnosti. Tako pravi 
med drugim: "Propagiranje jugoslovanstva s strani Slo
vencev med Slovenci je neetično, dokler od strani Sr
bov ni dana podlaga enakopravnosti... Slovenski avto
nomistični ideal je lastno politično, kulturno in gospo
darsko življenje Slovencev, ohranitev posebnega mišlje
nja in čutenja in posebne povesti... Lastna državna oblika 
je za narod enak ideal kakor pa prednica osebna svo
boda... V  okviru sedanje države je edina rešitev v tem 
duhu federacija."

Slovenska državnost je "meso postala" v devetdesetih 
letih našega stoletja. Država Slovenija s svojo demokra
cijo, parlamentarno in pluralistično ureditvijo - pa se
veda s svojimi simboli, kot sta himna in zastava, danes 
že kleno domuje v mednarodni skupnosti. Največje pa 
je naše kulturno in duhovno bogastvo, ki se tudi na zu
naj najprej in najbolj odraža v našem slovenskem jeziku. 
Slovenska beseda je beseda praznika, petja in vri
skanja, pravi naš velik i pisatelj, in vse to je tudi lepo 
podčrtal predsednik ZDA pred velikansko množico Slo
vencev na ljubljanskem Kongresnem trgu. Vera v pra
vilno in samostojno pot in zaupanje v svetlo bodočnost 
ter pot v novo Evropo našega naroda mora tudi nas, pri
padnike slovenske manjšine v Ita liji, navdajati s pono
som in pogumom.
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ANDREJ BRATUŽ

KJE JE IZVIRNI GREH
Do trenutka, ko pišemo te vrstice, je Nacionalno 
zavezništvo s svojim tržaškim poslancem Menio  
na čelu trdno odločeno nadaljevati z obstrukcijo 

in s tem dejansko preprečiti pristojni poslanski 
komisiji nadaljnje preučevanje zakonskega 

predloga za zaščito slovenske manjšine v Italiji.

Praznični večer je sklenil mavhinjska gledališka 
doživetja. Na slik i člana dramskega odseka PD 

Standrež Majda Zavadlav in Božidar Tabaj. s t r .  6

Po drugi strani pa prav ta
ko drži, da se vladna večina 
sumljivo obotavlja, saj se še 
ni poslužila sredstev, k ijih  za
kon predvideva, da se nare
di konec zaviranju dela v po
slanski komisiji za ustavne za
deve, to je obstrukciji. Takšno 
je bilo do tega trenutka tudi 
vedenje podtajnika Ranierija, 
ki v imenu osrednje vlade 
spremlja potek razprave v o- 
menjeni poslanski komisiji.

Kot smo v našem časniku 
že nekajkrat poudarili, je  iz
virni greh takšnega dogajanja 
v tem, da je italijanska poli
tika za ureditev temeljnega 
vprašanja slovenske narodne 
manjšine izbrala pot zakon
skega predloga, s čimer seje 
osrednja vlada dejansko um i
la roke in celo zadevo pre
pustila parlamentarnim sku
pinam. Popolnoma drugačna 
pa bi seveda bila "pesem", če 
bi osrednja vlada - kot bi bila 
po našem njena dolžnost - iz
brala pot zakonskega osnut
ka in si torej sama naprtila 
skrb, da parlament odobri 
njen zakonski osnutek.

S A Z U  /  O  N A C I O N A L N I  I D E N T I T E T I  S L O V E N C E V

V ISKANJU ID E N T IT E T E
Slovenska akademija zna

nosti in umetnosti je  v petek, 
2. julija, v sodelovanju z Znan
stveno - raziskovalnim cen
trom  v Ljubljani pripravila  
predavanje na temo Sloven
ska identiteta v razmerju do 
evropske v času in prostoru. 
Predavala sta dopisni član SA
ZU, tržaški pisatelj Boris Pa
hor in filozof, publicist ter fo
tograf Evgen Bavčar, ki živi in 
dela v Parizu. Boris Pahor je 
spregovoril o slovenski iden
titeti za "notranjo rabo", Ev
gen Bavčar pa se je osredo
točil na vprašanje nacional
ne identite te  v m ednarod
nem kontekstu.

Boris Pahorje dejal, da je  
zavest o nacionalni identiteti 
bistvenega pomena za naro
dov obstoj. Povedal je tudi, 
da bi morala ta zavest priha
jati iz osrednje Slovenije pro
ti obrobju, vendar se v slo
venskem primeru to žal ne 
dogaja. Slovenska izseljen
ska skupnost je tako bila po 
2. svetovni vojni izključena 
iz dogajanja v matični dom o
vini. O pozoril je tudi na od
k lo n iln i odnos m atice  do 
pluralistične zamejske skup
nosti, ki je povzročil škodo 
ne le zam ejski skupnosti, 
tem več tudi slovenstvu na 
splošno. Pahor je  sicer me

nil, da je  odnos matice do za
mejske skupnosti po ustano
vitvi samostojne slovenske 
države drugačen, obenem pa 
opozoril, da še vedno nismo 
obračuna li s p re tek lostjo . 
Zam ejstvo po Pahorjevem 
mnenju danes ni zanim ivo 
za slovensko tržišče, saj Slo
venija slovenske manjšine v 
Italiji ne zna vključiti v čez
mejno sodelovanje. Manjši
na nikakor ne pričakuje, da 
jo  bo matična država uvrsti
la med prioritete, vendar po
udarja, da je skrb zanjo po
membna za celotni sloven
ski narod.
— —  STRAN 2

DRAGO LEGISA

Zanimiva in hkrati tudi po
učna je polemika, ki jo bivši 
evropski poslanec KPI (in na
to LD), Tržačan Giorgio Ros- 
setti (zdaj občinski svetova
lec v Miljah) vodi s političnim 
tajnikom svoje stranke v Tr
stu prof. Steliom Spadarom. 
Slednji je namreč osvojil sta
lišče italijanskih nacionalisti
čnih skrajnežev, češ da je Ita
lija popolnom a upravičeno 
odklanjala zaščito naši sloven
ski manjšini, ki naj bi jo  vsi
ljevala Titova Jugoslavija, če
tudi je  ta odgovorna za ekso
dus Italijanov iz Istre, z Reke 
in iz Dalmacije. Bivši posla
nec Rossetti seveda zavrača 
takšno modrovanje, ki je skre
gano z zdravo pametjo in s 
samo zgodovino. Sami pa bi 
se lahko vprašali, kaj si mora 
misliti tista množica Sloven
cev - na Tržaškem celo krep
ka večina našega življa - ki je 
v vsej povojni dobi bila po
litično organizirana v KPI in 
zanjo tudi glasovala na uprav- 
nih, deže ln ih  in d ržavno 
zborskih volitvah.

Medtem ko pišemo, seve
da ne moremo vedeti, če se 
bo razprava v poslanski komi
siji ta teden nadaljevala ali ne. 
Komisija je namreč še vedno 
brez predsednika, saj je po
slanec Maccanico postal m i
nister za reforme. Parlament 
pa bo te dni imel polne roke 
dela z vladnim Dokumentom  
o gospodarskem in finančnem 
programiranju, ki ga je vlada 
odobrila 30. junija. Celotna 
vladna večina je poleg tega v 
globoki krizi, ki je po evrop
skih in upravnih volitvah 13. 
oz. 2 7. junija zajela predvsem 
tradicionalno levico. V tej zve
zi je  90-letni Norberto Bob- 
bio, ki je  kljub svoji častitljivi 
starosti še vedno eden vodil
nih na področju filozofije pra
va, napisal, da so se v Italiji 
"tem elji konsenza g loboko 
spremenili" in da je "kriza na 
levic i posledica ko re n itih  
sprememb v civilni družbi." 
— —  STRAN 2

Naše bralce in  lju d i dobre vo lje  poziva
mo, naj po svojih m očeh pomagajo trpe
č im  in  p regan jan im  s Kosova.

POMAGAJMO TRPEČIM 
IN PREGANJANIM!

Vida Valenčič
RAZDVOJENOST KURDSKE STRANKE

Jurij Paljk /  intervju 
TANJA KUŠTRIN

Spravna slovesnost na Lajšah 
Ž IV IM  V TRAJEN O P O M IN

35. SEMINAR SLOVENSKEGA JEZIKA..

Klara Krapež
SINJI VRH PRILJUBLJENO STIČIŠČE

Matjaž Rustja
PESTER SPORED TABOROV SZSO-STS

Rok Oppelt
M LADI NA POLETNEM O D D IH U

Izjava komisije Pravičnost in mir 
ZA VEČJO VERODOSTOJNOST________

Danilo Čotar
KRIMINALKA Z D IO K S IN O M _________

Igor Cotič / pogovor
ZORAN JERONČIČ O ODBOJKI
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Darove v denarju  sprejem a tudi naša u- 
prava, ki bo poskrbela, da bodo prispev
ke nem udom a preje le p risto jne ustano
ve in  dobrodelne organizacije.
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RAZDVOJENOST KURDSKE 
STRANKE

RES KORAK NAPREJ?
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Tržaško pokrajinsko tajni
štvo Slovenske skupnosti iz
raža sicer zadovoljstvo, da je 
vlada v okviru reforme šolskih 
organov v bistvu potdila za
stopstvo slovenskih predstav
nikov v raznih šolskih posve
tovalnih telesih. Toda novi de
želni posvetovalni organ za 
slovenske šole, ki je bil prika
zan kot "zgodovinski" premik 
v korist Slovencev, ni v  resni
ci nobena novost, saj je le ko
pija deželne komisije za slo
venske šole, ki obstaja od leta 
1973, razširjena na nove čla
ne. Temu organu pa kaže, da 
bo še naprej načeloval dežel
ni šolski skrbnik ali njegov 
nameščenec. Zahteva tako 
Šolskega odbora kot tudi Sin
dikata slovenske šole pa je

bila različna: na deželnem 
šolskem skrbništvu naj se po
stavi funkcionar, ki bo urejal 
vse zadeve slovenskih šol v 
Italiji, ki bo samostojen od 
deželnega skrbnika, ki bo 
imel možnost izdajanja aktov 
za slovenske šole in ki naj vo
di omenjeni posvetovalni or
gan, ki si ga je zamislila vla
da in je lahko le prvi korak, 
ne pa rešitev problemov slo
venske šole. Zato smo z vlad
nim odlokom le ohranili to, 
kar imamo, nismo pa prido
bili tistega, kar že desetletja 
zahtevamo in je zapisano tu 
di v Masellijevem predlogu. 
Slovenska šola bolj kot po
svetovalne organe potrebuje 
avtonomijo, ki jo  lahko zago
tovi le izvršni funkcionar.

Zato SSk spet apelira na 
m i n istra Beri i nguerja, da v o- 

i kviru nove šolske decentra
lizacije, ki jo  vlada sedaj pri- 

| pravlja, izpelje, kar mu je bilo 
že večkrat predstavljeno, in 
pričakuje, da bo vlada to tudi 
izpeljala s svojim odlokom. 
Upa le, da se ne bo končalo 

i kot z že pripravljenim odlo
kom za Glasbeno matico, za 
katerega so ustavili izdajo od
loka, ko so se zavedali, da je  
nekaj podobnega predvide
nega v predlogu za zaščitni 
zakon. Učinki zaščitnega za
kona se lahko začnejo uresni
čevati z vladnim i odloki, kjer 
je to mogoče. Še posebej, če 
upoštevamo težave pri spre
jemanju zakona o zaščiti.

S 1. STRANI

KJE JE I Z V I R N I  
GREH

Evropske volitve so tudi 
pokazale, da je socialdemo
kratska stranka, ki je  bila vo
dilna v veliki večini držav, čla
nic EZ, doživela velik osip gla
sov. Zato je Bobbio napisal, 
da mnogi volivci dejansko ne 
verjamejo in ne zaupajo v t.i. 
"tretjo pot" med hiperliberi- 
stičnim kapitalizmom in sta
ro etatistično socialdemokra
cijo. Veliko oviro predstavlja 
po njegovem tudi Maastricht, 
to  je  fiksno razm erje med 
pravim primanjkljajem in ko
smatim  narodnim  pro izvo
dom (it. Pil). Ta ovira seje na 
volitvah izkazala za naravnost 
smrtonosno, ker so "vlade de
lavcev" morale svojim držav
ljanom napovedovati kleste- 
nje izdatkov in v Italiji tudi 
vedno odlagano reformo po
kojninskega sistema.

Glede na vse to, kar smo 
napisali, je popolnom a upra
vičen naš dvom, da bo naša 
glavna zadeva, to  je zakon
ska zaščita naših osnovnih 
pravic urejena v času in roku, 
ki ju je bila tudi pred kratkim 
napovedala vlada (in celo 
njen predsednik).

V ISKANJU  
IDENTITETE

M anjšina namreč p red
stavlja del narodove kulture 
in tradicije. Pahor je  še opo
zoril, da odmrtje ločenega de
la nujno načne tudi matični 
narod, in dodal, da interes za
mejstva ni ožji od interesa 
matične države. Zavzel se je 
za tesnejše sodelovanje med 
matico in zamejstvom, ki bo 
imelo pozitiven vpliv tako na 
homogenost kot tudi na na
daljnji obstoj manjšine.

Drugi predavatelj, Evgen 
Bavčar, se je v  svojem govo
ru spraševal, ali S lovenci 
sploh vemo, kako poseči z 
nacionalno identiteto v med
narodni prostor. Tudi on je 
opozoril na nekatere teze o 
zanikanju preteklosti, ki pa 
jih  je  zavrnil z argumentom, 
da je preteklost neobhodno 
potrebna za izročila , in iz 
vseh ostalih dejavnikov, ki 
obliku je jo nacionalno iden
titeto. Slovenstvo je  oprede
lil kot način obstajanja ne le 
v matici, temveč tudi po sve
tu. Bavčarje dejal, da j e  po
gled na nacionalno identite
to  v prejšnji državi določal 
sistem drugačnih vrednot, ki 
pa se jih  Slovenci še danes 
ne moremo ostresti. O pozo

ril je  na nujnost uvedbe pred
meta dom ovinske vzgoje v 
šolah, kjer bi zavest o identi
teti podajali brez ideoloških 
in strankarskih primesi in ne 
glede na različen pogled na 
zgodovino. Poudaril je, naj bi 

j izpostavljali predvsem po- 
| membne trenutke slovenske 
zgodovine, ki nas definirajo 
in nam omogočajo, da lahko 
še danes govorimo ogroženi 

j slovenski jezik. M enil je, da 
i bi lahko uporabili še nekate
re druge zanesljive kazalce, ki 

j bi nam slovenstvo predstav- 
| Ijali kot ideal, ne pa vzbujali 
i občutka sramu in greha. V ta 
proces bi se morala po Bav
čarjevem  m nenju ko t po
m em ben ku ltu rn i dejavnik 
vključiti tudi Cerkev.

V zvezi z vprašanjem po- 
i vezovanja slovenstva in po- 
| litike  je Bavčar menil, da bi 
morala Slovenija bolj pove
zovati p o lit iko  in ku ltu ro . 
Slovenska politika in d ip lo 
macija se morata kljub zelo 
dobrim  dosežkom zavedati, 
da brez upoštevanja ku ltu r
nih razsežnosti ni mogoče 

| raz lož iti specifičn ih  oko li- 
| ščin in lastnosti Slovenije, 
kar je še posebej pom em b
no v času vključevanja Slo
venije v Evropsko unijo.
— —  (PO STA)
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VIDA VALENČIČ

Zadeva Ocalan se stop
njuje, kot je  bilo zelo lahko 
predvideti. Turčija  postaja 
zastražena država, v kateri 
lahko pride vsak hip in kjer
koli do terorističnih napadov 
in hujših izgredov, stalna ne
varnost pa preti tudi vsem 
turško-kurdskim stvarnostim 
v Evropi, predvsem v Nem 
čiji. Ročne bombe po loka
lih, simpatizerji Kurdske de
lavske stranke, ki v posled
njih protestnih akcijah sami 
sebe zažigajo - in to  celo 19- 
letna dekleta! -, množični po
boji in večni strah pred ugra
bitvami...

Kurdska delavska stranka 
je danes znajde na robu t i
stega prepada, v katerega je 
iz obupa zelo lahko pasti. 
Voditelja stranke Abdullaha 
Ocalana je turška država ob
sodila na sm rtno kazen, kar 
jo  bo prej ali slej morda dra
go stalo v odnosih z združe
no Evropo. Smrtna obtožba 
je  za celotno Kurdsko delav
sko stranko pom enila m o
čan šok in je  vzburila v m no
gih željo po nasilnem mašče
vanju. Vse to je razum ljivo. 
Seveda pa terorizem ni niko
li prava pot za dosego kate
regakoli cilja. Kurdi imajo - 
vsaj tako kaže - res na razpo
lago edinole to sredstvo; sa
mo na takšen način jim  us
peva stresati otopelo Evro
po. Ocalan pa je iz strogo za
straženega zapora prosil vse 
pripadnike Kurdske delav
ske stranke, naj opustijo obo
roženi boj in naj se ne ma

žejo s krvjo človeških žrtev. 
Njegove besede - le-te naj bi 
imele veliko težo nad prista
ši, če upoštevamo celotno 
bojevniško in teroristično O- 
calanovo življenjsko pot - so 
pa povzroč ile  hud razkol 
znotraj gibanja. Na eni strani 
stojijo tisti neizprosni kurd
ski bojevniki, ki enačijo Oca- 
lanovo prošnjo z izdajo, na 
drugi pa vsi, ki so pripravlje
ni do konca zaupati svojemu 
voditelju. Kurdska stranka je 
popolnom a razdvojena, in 
to celo v samem vodstvu. Te
roristični napadi, požigi, a- 
tentati, bom bne eksplozije 
so popolnoma nekoordinira
ni in zato tudi nevarnejši. Bi
stveno pa je  povedati tudi,

: da je  b ilo  nekaj atentatov 
lažno prip isanih kurdskim  
krogom. Dejanski krivci naj 
bi b ili turški ekstrem istični 

j nacionalisti, ki so hoteli, da 
javnost vidi brutalnost in kr
voločnost Kurdov in zato še 
glasneje obsodi njihova de
janja. Zmeda je  torej popo l
na in izhod iz nje se v dana
šnjih razmerah zdi docela u- 
topičen.

Nemški tisk je  pred dne
vi ob jav il skrivn i m ateria l 
nemške vlade, v katerem je 
om enjen neki skrivnostn i 

i načrt pripadnikov Kurdske 
delavske stranke za preus- 

j meritev nekega letala in za 
| ugrabitev oseb, kar naj bi 
služilo kot zahteva po izpu
stitvi kurdskega leaderja. Po 
vsej verjetnosti bi (bo?) do 
takih dejanj lahko zlahka tu 
di prišlo, to  pa, ker je stanje 
že nevzdržno.

Kako naprej? Septembra 
bodo Ocalanu spet sodili; 
do takrat pa bi morala Evro
pa ukrepati. Italijanska vla
da se je pred dnevi jasno iz
rekla za takojšnji preklic O- 
calanove obsodbe na smrt, 
žal pa ni bilo slišati težko pri
čakovanih besed o možnosti 
dode litve  političnega azila 
kurdskemu vodite lju in po
sledične zahteve po predaji 
zapornika italijanskim obla
stem. Italija mora pač poz
no z obližem  pokriti, kar ni 
storila v dneh, ko je bil Oca
lan v rimskem hišnem pri
poru. Seveda pa se zadeva 
ne bo ustavila pri tem. Tur
ški trgovci, sredstva javne
ga obveščanja in sama vla
da so glasno obtožili zadrža
nje Italije in napovedali bo j
kot italijanskih izdelkov. Ita
lija na srečo ni podlegla gro
žnjam in je  jasno izrazila, kaj 
hoče in kaj je  nesprejem lji
vo. Problem pa je  nedvom 
no širšega značaja. Rešitev 
res ne more biti tista skraj
na, ki jo  je izzivalno predla
gal pisatelj Manuel Vazquez 
Montalban, in sicer bombar
diranje Ankare, pač pa igra
nje na as, po katerem se Tur
čiji vedno pocedijo sline: Ev
ropska zveza. Če bo Turčija 
res izobčena iz Sveta Evro
pe, če ji bo članstvo v Evrop
ski zvezi res onemogočeno, 
če bo obljub ljen i prispevek 
Svetovnega m onetarnega 
sklada res preklican, šele ta
krat bo lahko turška država 
v čem k lon ila , in še to  je 
vprašljivo.

P O V  E | M O N A G L A  S
JANEZ POVSE ]

MANJŠINE SO POKAZATELJ 
SRČNE KULTURE 
VEČINSKIH N A R O D O V

Ko ne b i b ilo  manjšin, b i si j ih  b ilo  treba 
izmisliti. Misel se poraja ob nedavnem zaple
tanju postopka p ri sprejemanju našega za
ščitnega zakona. Upati je  seveda, da bodo  
tovrstni zastoji v najkrajšem času m im o.

Bežen pogled na sedanji svet namreč p r i
poveduje, da so manjšine še vedno marsiko
m u trn  v peti, če n ič drugega nekakšna ne
prijetna motnja, k i kvari dobro razpoloženje. 
O čitno človeku n i tako preprosto sprejema
ti drugačnega od  sebe. Negativen odnos do  
manjšin je  na zemljevidu zemeljske krogle 
oziroma na zem ljevidu srca mogoče razde
lit i v dvoje polovic: v m anj razvitem in nera
zvitem svetu prihaja do dobesedno grobih  
obračunov z narodnostn im i manjšinam i in 
skopa preglednica zatrjuje, da je  v zadnjih  
desetih letih po  vsem svetu vštevati m ed dru
gim  predvsem Afriko, Bosno, Kašmir, Turčijo, 
Kitajsko v neposrednih spopadih um rlo  več 
kot 5 m ilijonov ljudi. Številka je  zastrašujoča, 
govori pa o dejstvu, kako je  tako imenova
nim  večjim samoposebi umevno, da se sku
šajo tudi zgrda znebiti predstavnikov manjšin
skih skupnosti. Kdo jim  je  dal to pravico, ni 
jasno, bo lj jasno je, da so si jo  vzeli kar sami.

V razvitem svetu se kaže s strani večinskih 
narodov negativen odnos do manjšin na srečo 
na drugačne načine. Tudi v teh prim erih se 
določeni večinski narodi niso otresli občutka 
večvrednosti, zaradi katerega so jim  manjšine

v napoto, manjšin ne razumejo in se vanje 
ne poglabljajo, odtod pa izvira nasprotovanje, 
nelagodje in kadar je  treba za manjšine v im e
nu civilizacije kaj storiti, zavlačevanje p ri ures
ničitvi takšnega sobivanja, k i b i dalo manjši
nam vse pripadajoče razvojne možnosti.

Ko ne b i b ilo manjšin, b i si jih  bilo  treba iz
misliti. Vse bolj se namreč zdi, da so manjšine 
tukaj in tako rekoč vsepovsod zato, da b i p o 
magale razrešiti težave, ki jih  im ajo  v bistvu 
večinski narodi. Problem manjšin je  problem  
večinskih narodov samih. Iz teh ali onih razlo
gov se imajo za velike, pom em bno kulturo. 
Do sem vse v redu in prav, v kolikor b i taisti 
narodi znali vzpostaviti celovit, odprt in prisr
čen odnos tudi do svojih manjšin. V kolikor 
se torej večinski narod še vedno spotika nad 
manjšinami, pomeni,da je  v njem še nekaj 
obremenjenosti s tistim i večvrednostmi, ki se
veda ne sodijo v območje kulture, pač pa tak
šne ali drugačne zavojevalske zgodovine. Nov 
čas hitro dviga raven razumevanja m ed ljud
m i na višjo raven, zato se odnos do manjšin v 
razvitem svetu naglo izboljšuje, stari predsod
ki izginjajo, kjer pa kot na prim er v nerazvi
tem svetu n i tega napredovanja, prihaja celo 
do zaostrovanja v odnosu do manjšin. Na vsak 
način je upati, da bo povsod čimprej prevla
dalo tisto človeško razumevanje, ki je  nujno  
za srečnejše naslednje tisočletje.
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BOGAT KULTURNI IZZIV
JURIJ PALJK

N a jp re j b i ra d i k a j 
več izvedeli o Vas, od kod
ste in tud i k a j več o vaši 

štud ijski in ž iv ljen jsk i p o ti.
Rojena sem v Kopru, kjer pa ni

sem nikoli živela. Z  enajstimi leti 
sem se iz Sežane s starši preselila v 
Novo Gorico, kjer sem z "vmesni
mi izostanki" ostala do danes. Na
klonjenost do glasbe sem pokaza
la že v ranem otroštvu, saj sem od 
nekdaj prepevala v najrazličnejših 
sestavih. Sama sem prosila starše, 
naj me vpišejo v glasbeno šolo. Po 
končani gimnaziji sem se najprej vpi
sala na pedagoško akademijo v Lju
bljani, kjer sem študirala na glasbe
nem oddelku in tam spoznala izje
mne predavatelje: skladatelja Jako
ba Ježa, pronicljivega misleca Loj
zeta Lebiča... Od tod sem kasneje 
presedlala na Akademijo za glasbo, 
kjer sem najprej diplomirala na od
delku za glasbeno pedagogiko, nato 
pa še na oddelku za solo petje. Lju
bezen do vokala sem izkazovala s 
prepevanjem v zboru RTV Ljubljana. 
Hkrati me j e  prof. Bole, ki je bil si
cer tudi moj predavatelj, povabil kot 
sopranistko k Slovenskim madriga
listom, na katere me vežejo čudo
viti spomini. Bogato koncertno živ
ljenje, številne pevske turneje, sam 
dirigent prof. Bole, vse to je pustilo 
v meni globoke brazde.

Ob koncu študija sem začela 
svoje s e d e m le tn o  "p o s la n s tv o "  v  z a 
mejstvu na Plešivem. Tam sem nam
reč ob sobotah orala ledino glasbe
nega izobraževanja tamkajšnjih slo
venskih otrok. Resnično lepa in plo
dna izkušnja!

Kasneje, ko sem zapustila Lju
bljano in se preselila v Novo Gori
co, sem začela poučevati na Glas
beni šoli v Novi Gorici ter prevzela 
zborovodsko mesto pri moškem 
zboru Provox. N jim  sem posvetila 
veliko časa. Ne le za koncertiranje, 
marveč tudi za študij in pregled 
zborovske literature. Velik uspeh, 
srebrno odličje na državnem tekmo
vanju, je bil najvidnejši sad našega 
skupnega dela. Hitova štipendija za 
mlade talente me je kasneje za dve 
leti vodila na izpopolnjevanje vokal
ne tehnikevTreviso. Hkrati smo ne
kateri zaljubljeni v petje po razpadu 
Slovenskih madrigalistov ustanovi
li oktet Slovenski kantorji. Posvečali 
smo se predvsem repertoarju rene
sančne in slovenske ljudske glasbe. 
Vsako nedeljo sem odhajala na dol
ge popoldanske vaje v Ljubljano. 
Koncertirali smo v renesančnih ko
stumih, nastopali po slovenskih gra
dovih, na Festivalu v Križankah, v 
Salzburgu, v Postojnski jami... M oji 
dnevi in tedni so bili do zadnjega 
kotička napolnjeni z glasbo. Leta 
1994 pa sem v italijanskem smučar
skem centru srečala svojega kasnej
šega partnerja, s katerim sem se le
to kasneje poročila in preselilavTo- 
skano, saj je moj mož Italijan. Svojo 
toskansko izkušnjo označujem kot 
lepo in bogato. Začetna nostalgija 
je izganjala vzporedno z odkriva
njem lepot, te, v vsem mile pokraji
ne. Potem prva prijateljstva, uspe
šna avdicija v pevski šoli prof. Sa- 
vellija v Sieni, koncerti, prvi učenci... 
Pevski kolega me je nagovoril, da 
sem za festival sienske pesmi pri
pravila in dirigirala zboru kontrade 
Pantera. Po izjemnem uspehu so me

Prof. Tanja Kuštrin je pred 
časom postala direktor 
novogoriškega Kulturnega 
doma, kulturnega hrama, 
katerega vloga se je 
spremenila, potem ko je 
Nova Gorica dobila svoje 
gledališče. Ker je Kulturni 
dom pod vodstvom gospe 
Alenke Saksida dobro 
sodeloval s slovenskimi 
kulturnimi organizacijami, 
smo hoteli od prof. Tanje 
Kuštrin izvedeti, ali bo tako 
tudi v prihodnje.

sprejeli medse, kar je v Sieni z vso 
srednjeveško tradicijo izredno tež
ko in velika čast. Druženje v kon- 
tradi mi je omogočilo globoko do
življanje njihove tradicije, svetovno 
znanega konjskega tekmovanja Pa- 
lio, na katerega se pripravljajo celo 
leto. Med bivanjem v Toskani pa 
sem seveda hlastala po bogati kul
turni ponudbi in srkala mojstrovi
ne njihove renesanse. "Snubljenje" 
gospe Saksidove, da bi postala d i
rektorica Kulturnega doma Nova 
Gorica, mi je predstavljalo nov iz
ziv. Poznavanje Goriške, izkušnje 
iz zamejstva, delovanja na glasbe
nem področju, diploma iz Medna
rodne poletne akademije za kultu
ro in management v Salzburgu in 
moja naravnanost k temu, da me 
novi izzivi polnijo z novim delovnim 
nabojem, seveda tudi moževo pri
voljenje, vse to je vplivalo, da sem 
ponudbo sprejela.

K ako  to, da  ste se že zelo  
zg o d aj srečali z  ita lijanskim

kulturn im  p ro sto ro m ?
Srečanje in “spogledovanje" z ita

lijanskim kulturnim  prostorom je 
pogojevalo več dejstev ali naključij. 
Najprej gotovo moje bivanje v Novi 
Gorici, ki z le nekaj metri meji na 
Italijo. Leta 1993 sem se izpopolnje
vala v vokalni tehniki v Trevisu in 
se že zopet, tokrat globlje spozna
la z italijanskim prostorom. Profe
sorica Corradi Bruna, sicer Bene- 
čanka, mi je omogočila vpogled v 
bogat italijanski pevski repertoar. 
Možnost koncertiranja, novi glasbe
ni prijatelji, kasnejše prijateljevanje 
s profesorico, zaključni recital v ču
doviti palači Onigo v Trevisu, vse 
te izkušnje so bile zame dragoce
ne in lepe. Tudi v obdobju vodenja 
moškega pevskega zbora Provox iz 
Nove Gorice so nas "krila petja” 
marsikdaj ponesla v Italijo. Seveda 
pa je  poglavje mojega štiriletnega 
bivanja v Toskani pri spoznavanju 
italijanskega kulturnega prostora o- 
digralo najpomembnejšo vlogo.

K u ltu rn i dom je  p o  novo
g o riš k i p rid o b itv i z  g leda
liščem dobil nekako novo 
vlogo, v k a te ri im a glasba  

seveda p rv o  mesto. Je to res
in kako  bo v p rih o d n je ?
Kulturni dom Nova Gorica ostaja 

tudi v prihodnje predvsem glasbe
na ustanova. Prvenstveno skrb pred
stavlja priprava čimkvalitetnejše in 
zanimive koncertne sezone. Pribli
žno štiristo prodanih abonmajev 
priča o dobrem dosedanjem delu 
Kulturnega doma. V isoko število 
obiskovalcev pa pomeni tudi, da so 
poslušalci željni tovrstnih glasbenih 
dogodkov.

Lahko p redstav ite  našim  
bralcem p ro g ra m  ku ltu rn ih  

p rire d ite v  v naslednji sezoni
iti povejte nam tudi, kako
se odločate z a  program ?
Tudi naslednja, že XIX. koncert

na sezona s prizoriščem dogajanja 
v veliki dvorani Kulturnega doma 
Nova Gorica ponuja vrhunsko glas
beno dogajanje. Slavnostna otvori
tev s fanfarami, z zborom ter orke
strom Slovenicum bo v baziliki na 
Sveti gori. S Handlovim koncertom 
za orgle in orkester se bomo spom
nili tudi skorajšnje obletnice smrti 
mojstra Huberta Berganta. Še pose
bej sem ponosna na oktobrsko go
stovanje naše velike dame vokala 
Marjane Lipovšek. Januarska "harf- 
na pahljača" dvanajstih harf obeta 
gotovo mikaven dogodek že zaradi 
zanimive zasedbe. Samo dan pred 
pustnim torkom  nas bo v tovrstno 
praznovanje popeljal M ozart orke
ster iz Prage. Poleg čudovitega re
pertoarja bo komorni orkester s so
listi v kostumih gotovo poslastica za 
oči. S slovenskimi filharmoniki, ki so 
redni gostje koncertnega odra v No
vi Gorici, se bomo spomnili sklada
telja Škerjanca. Koncertno sezono 
bomo sklenili s Slovenskim komor
nim zborom , z njegovim progra
mom se bo tudi koncertna publika 
Nove Gorice pridružila spominskim 
slovesnostim ob Bachovem letu. S 
sakralno vsebino Schnitkejevega 
Requiema pa dajemo tudi v Novi 
Gorici pečat jubilejnemu svetemu 
letu. Navdušence glasbila s črno- 
belimi tipkami bomo zadovoljili dva
krat. Februarja z zanim ivim "črno- 
belim" klavirskim duom iz Londo
na, marca pa prihaja v goste slovi
to ime ruske pianistične šole Boris 
Bekhterev.

Hitove muze v Viteški dvorani 
dobrovskega gradu ponujajo dovolj 
očarljiv izziv, ki ga nikakor ne želim 
zanemariti. Naslednja, deveta sezo
na, ponuja to liko izvrstnih koncer
tantov, da med njimi res težko izpo
stavim kogarkoli. Zahvaljujem se 
HIT-u, generalnemu sponzorju, ki 
mi je omogočil izbor vseh teh čudo
vitih glasbenikov, prihajajočih z Du
naja, iz Firenc, Francije, N izozem
ske, celo iz Kalifornije.

Letos sem prvič programsko ob
likovala ciklus Glasba z vrtov sv. 
Frančiška na Kapeli. Navdušena sem 
nad številom poslušalcev, med ka
terim i je  veliko novih. Čudoviti in 
vzpodbudni so tudi njihovi odzivi

v knjigi vtisov. Na zadnjem koncer
tu 27. julija se nam bo po koncertu 
predstavil furlanski inštitut. Pova
bljeni so tudi nekateri furlanski in 
slovenski muzikologi, ki jim  bom 
predstavila izziv za naslednjo sezo
no... Komunikacijska glasbena ve
riga poteka od skladatelja prek iz
vajalcev, organizatorjev do poslu
šalcev, ki so sicer zadnji, vendar še 
kako pomemben člen. Zato je še 
kako potrebno zadovoljiti njihov o- 
kus. Programski direktor pa ima ven
darle težjo in odgovornejšo nalo
go. Vzpostaviti mora namreč rav
notežje med željami obiskovalcev, 
lastnimi zamislimi, med finančnimi 
možnostmi, z občutkom in mero 
mora vnašati novitete, skrbeti za ne
vsiljivo izobraževanje publike, za 
mednarodno umetnostno komuni
kacijo... Pri izbiri tehtnih programov 
je potrebno še kako spretno krma
riti med vsem naštetim.

Gotovo si boste tud i 
vi p riza d ev a li, da b i im eli 

čim bolj tesne stike s Slovenci 
onstran meje, v Ita liji .  

K ako  in s kom vse boste 
sodelovali?

Ob koncu svojega študija na Aka
demiji za glasbo sem sobotne po
poldneve preživela na Plešivem v 
Brdih. Tam sem glasbeno izobraže
vala slovenske otroke, se z otroškim 
zborom vsako leto predstavila na 
Mali Cecilijanki, družila se s Sloven
ci onstran meje in tako spoznala za
mejsko stvarnost. Številna prijatelj
stva iz tistega obdobja so še vedno 
živa. Z nekaterimi glasbenimi kole
gi se še vedno pogosto videvam in 
nemalokrat kujemo skupne načrte. 
Sodelovanje s Šlovenci "na oni stra
ni" jem ljem  za izredno pomembno 
nalogo. Če glasba poleg jezika naj
bolj opredeljuje narodno istovet
nost, imamo tudi v tem kontekstu 
izzivalno iztočnico za skupno sode
lovanje. Le-to se izraža v neštetih 
možnostih: od skupnih projektov, 
nastopov, izmenjav, skupnih glas
benih sestavov do prepletanja po
slušalcev. Skratka, dobronamerna 
skupna hotenja in sposobnosti go
tovo obrodijo sadove.

Sicer pa ob vas, Slovencih, ki ste 
neposredno poleg Nove Gorice, ni
kakor ne želim prezreti tudi tistih 
bolj in zelo oddaljenih od Slovenije. 
Pred kratkim smo imeli v gosteh Slo
venca, rojenega v Argentini, basi
sta Juana Vasleta. Novembra priha
ja na Grad Dobrovo devet sloven
skih študentov z Dunaja...

P rep rič an i smo, da se 
kot ena najpomembnejših  

ustanov na Goriškem  
p rip ra v lja te  na vstop 

Slovenije v Evropsko zvezo, 
k i bo tu d i z a  K u ltu rn i dom  

p om enil velik izz iv . Kakšno  
vlogo bo p o  vašem im el 

v "evropsk igorišk i regiji"?
Preoblikovanje Evrope predstav

lja velik izziv vsem državam in m or
da še posebej številčno majhnim 
narodom. Brez meja bomo Sloven
ci preživeli samo kot narod s svojim 
jezikom in kulturo, torej tudi z glas
bo. Biti samo tržno uspešna in pro
fitna država je premalo. Za kaj več 
je potrebna kultura. Tukaj vidim vlo
go Kulturnega doma, ki naj pripo
more k večji slovenski kulturni sa
mozavesti: z vzporejanjem glasbe
nih del tu jih  in slovenskih sklada
teljev ter z odkrivanjem nekaterih

naših izjemnih poustvarjalcev sve
tovnega slovesa. Pomemben izziv 
pa predstavljajo Kulturnemu domu 
tudi razpisani mednarodni kulturni 
programi v Evropski zvezi. Vsi kul
turni zavodi imamo na tem podro
čju, na zahodnem mejniku Sloveni
je, še kako pomembno in odgovor
no vlogo. Po eni strani moramo vo
diti nacionalno programsko politi
ko, jo hkrati vzporejati z ostalimi kul
turami ter obenem skrbeti za sin
tezo nacionalnega in univerzalnega.

K ot poklicna glasbenica 
si boste gotovo tud i 

v p rih o d n je  p riz a d e v a li 
z a  ra zvo j glasbenega šolstva 
na Prim orskem , še posebno  
z a  lepo stvarnost glasbenih  

šol, z a  katere  je  im el 
K u ltu rn i dom vedno 

p rece j posluha?
Kulturni dom Nova Gorica skrbi j )

za glasbeno vzgojo mladih s kon- ............. .
certno ponudbo Glasbene mladine, č e t r t e k  

Želja po ohranjanju kontinu ite te  i,j!,gL" A 
poslušalstva narekuje tudi močnej
šo povezavo Kulturnega doma z 
glasbenimi šolami, z učenci in star
ši. Kulturni dom redno ponuja kon
certni oder najuspešnejšim učen
cem, nagrajencem glasbenih tekmo
vanj... V naslednji koncertni sezoni 
bomo ponudili mladim šolarjem po
sebno možnost v okviru projekta 
Bachov maraton tako s koncertira
njem kot z raziskovalno nalogo.

Boste im eli še napre j 
v Kulturnem  domu tud i 

p ro s to r z a  f i lm  in vse, k a r  
je  povezano z  njim?

Prizorišče filmskega dogajanja v 
Novi Gorici ostaja zaenkrat Kultur
ni dom. Prav na tem področju pa se 
obetajo določene spremembe, pro
gramske in administrativne. O dlo
čitve šele zorijo. Edina zanesljiva 
novica pa je nova filmska oprema.

Opišite nam kulturno  
sceno na Novogoriškem, 
k i je  že z a ra d i starosti, 

se p ra v i: mladosti, p rece j 
drugačna od stanja na 

Goriškem  v Ita liji!
V Novi Gorici se resnično dogaja 

veliko zanimivega in vrednega ogle
da: profesionalno gledališče, vrhun
ska glasbena ponudba Kulturnega 
doma, okrogle mize in predstavitve 
knjig v knjižnici, likovne razstave, 
uspešna glasbena šola, dogodki v 
organizaciji Kluba goriških študen
tov... Zagotovo v marsičem prekaša 
tovrsten utrip v Gorici. Pogrešam 
pa prenos te "visoke kulturne sce
ne" v kulturo vsakdana. Kultura je za
me širši pojem, ki se odraža na naj
različnejših ravneh: kot kultura ob
našanja, hranjenja, kultura pitja, po
zdravljanja, kultura dialoga...

Povejte nam še k a j 
o vaših načrtih, da b i tud i 

vi bolje in globlje p rip o m o g li 
k večjemu poznavan ju  
in sožitju  te r umetnosti 
Nove Gorice in Gorice.

Umetnost ni zgolj dekoracija živ
ljenja. Je nujna socialna potreba 
vsega človeštva. Verjamem v Kogo
jevo razmišljanje, da je "umetnost 
očiščevalni del človeštva, najstrožja 
obtožba vsega slabega, najuspeš
nejše čistilo človeških src...". Srečna 
sem, ker sem glasbenica do dna du
še in ker mi to omogoča nepresta
na - tudi sedaj v novi funkciji - sre
čanja z ljudmi, ki mi imajo kaj pove
dati. Ker glasba usmerja človeka v 

j višje duhovno razmišljanje, verja
mem, da lahko tudi skozi njo dose
žemo lepše sobivanje s sosedi.
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KRISTJANI IN DRUŽBA

B I B L I Č N A  R A Z M I Š L J A N J A
O B  B O G O S L U Ž N I H  B E R I L I H
V L I T U R G I Č N E M  L E T U  A

I
Ž L A H T E N  IZBOR BOŽJE BESEDE, 
NEDELJO ZA NEDELJO

ZVO N E s t r u b e l j  I  15 . NAVAD N A N ED E L j A
Jezus je dejal: "Sejalec je šel sejat. Ko je sejal, je nekaj se

mena padlo ob pot. Priletele so ptice in ga pozobale. Drugo 
seme je padlo na kamnita tla, kjer ni imelo veliko prsti. H i
tro je pognalo, ker ni imelo globoke zemlje. Ko pa je sonce 
vzšlo, ga je ožgalo, in ker n i imelo korenine, se je posušilo. 
Spet drugo je padlo med trnje in trnje je zrastlo ter ga zadu
šilo. Druga semena pa so padla na dobro zemljo in so daja
la sad: eno stoternega, drugo šestdesetemega in spet drugo 
tridesetemega. Kdor ima ušesa, naj posluša!" (Matej 13,3-9)

ČETRTEK  
8 . JU LIJA

1999

POT, KAMEN, TRN IN RODOVITNA ZEMLJA: 
VSE TO JE V ČLOVEKU

Med Jezusovimi pridigami ljudje niso nikoli zaspali, niso 
zehali ali se dolgočasili. Njegov jezik je bil sočen, konkre
ten, svet njegovih podob je bil tako nazoren in vsakdanji, 
da je ljudi kar spontano vabil k čustvovanju in razmišljanju. 
Dokaz za to so vse Jezusove prilike, še zlasti je to res za 
priliko 15. navadne nedelje, priliko o sejalcu.

Nekaj semena je padlo na pot. Vsakomur ob tem stav
ku pride na misel pot, ki jo pozna, po kateri je rad hodil. 
Kje so tiste stezice, ki so včasih bile, poje priljubljena slo
venska ljudska pesem. Kaj ne hranimo iz otroštva drago
cene spomine na tiste poti, kjer smo se učili hoditi, kjer 
smo se z brati in sestrami in drugimi otroki igrali, kamor 
smo morda prvič šli z osebo, v katero smo bili zaljubljeni, 
ali smo se sprehajali sami in premišljevali o sebi, o svetu, o 
vesolju, o Bogu, o trpljenju, o prijateljih, o svoji družini?

Priletele so ptice in teh nekaj semen pozobale. Čas, ki 
hitro teče, spremembe v osebni rasti, druge poti, ki jih 
mora človek ubirati z izbiro poklica, z važnimi življenjski
mi odločitvami; kaj niso to kakor ptice, ki so pozobale se
mena srečnega otroštva in pustile v nas le bežen in prijeten 
spomin na tiste stezice, ki so včasih bile?

Nekaj semena je padlo na kamnita tla, ni imelo globo
ke zemlje, zato ga je sonce ožgalo in posušilo. To so lahko 
naše prve izkušnje neuspeha. Ko kot otroci nismo doživeli 
izpolnitve kakšne pomembne notranje želje, ko nas je prvič 
kdo razočaral in izdal naše zaupanje, ko se nam je v šoli ali 
pri verouku zgodila kakšna krivica, ko smo se prvič ovedli 
mej svojega značaja, ko smo kakšno nerodno bleknili in 
smo zardeli do ušes, ko nam je padlo v vodo kakšno važno 
življenjsko upanje... Še in še bi lahko naštevali in sebe v i
deli kot zrno na kamniti zemlji, ki ni vzklilo. Tudi te izkušnje 
majhnih in vsakdanjih neuspehov so del našega življenja in 
so tako dragocene kot vse druge, ki so bile pozitivne in so 
obrodile določen sad. Vzgajale so nas za življenje, krepile 
so naš notranji jaz in v labirintu življenja znale nakazati, 
kakšna je naša prava pot.

Nekaj semena je padlo med trnje in ga zadušilo. Trn ne 
pusti pod sabo rasti rožo ali drugo rastlinje. Taka je večkrat 
tudi človeška družba in človek sam. Kaj vse se je že zadušilo 
v našem življenju! Trn je v vsakem človeku. Morda je to 
zelo preprosta in domača definicija izvirnega greha. Toda 
ali ni tudi to načrt Božje Previdnosti? Bodice človekovega 
egoizma in napuha ranijo človekovo dušo, a mu obenem 
dajo vedeti, da potrebuje zdravila in zdravnika. Sveti Pa
vel ni rekel kar tja v en dan, da tam, kjer se pomnoži greh, 
se pomnoži tudi milost. Vse, kar je bilo v nas, po krivdi 
drugih ali po naši lastni krivdi, zadušeno in zamorjeno, 
lahko postane kakor humus za novo rast. Recimo, za duho
vno rast v trpljenju. In vemo, ni življenja brez trpljenja. 
Kristus nam ima pri tem veliko povedati.

Druga semena so padla na dobro zemljo in dajala sad: 
stoternega, šestdesetemega, tridesetemega... Hvala ti, Je
zus, za tako briljanten in pozitiven zaključek prilike o sejal
cu. Vsakemu izmed nas priznaš, da je rodovitno polje. Ko 
nas popelješ na prostrano in rodovimo njivo našega življenja, 
med tisočere sadove, ki so že dozoreli v nas, nam ni žal, da 
je nekaj semena ostalo na poti, nekaj na kamnitih tleh in 
nekaj v trnovi senci naše človeške grešnosti. Še enkrat 
hvala za tako nazorno in lepo priliko o sejavcu. Pravza
prav, hvala Tebi Jezus, Sejalec!

S P R A V N A  S L O V E S N O S T  N A  L A J ŠA H

ŽIVIM V TRAJEN OPOMIN
Bogoslužno slavje na Laj- 

šah, ki ga vsako leto na prvo 
nedeljo v juliju prireja kopr
ska škofija v spomin na žrtve 
brezumnega nasilja, je tudi le
tos privabilo veliko ljudi na 
prekrasen travnik ob breznu, 
v katerem so ugasnila mese
ca februarja 1944 mlada živ
ljenja, med njimi sta bila ubi
ta tudi cerkljanska kaplana 
Ludvik Sluga in Lado Piščanc. 
Več kot tisoč ljudi se je zgrni
lo na kraj bratomornega zlo
čina. V prekrasnem dnevu 
smo se zbrali okrog oltarja, 
kjer je ob somaševanju sobra
tov duhovnikov koprski škof 
Metod Pirih daroval sveto 
mašo, med katero je sam tudi 
pridigal; njegove misli objav
ljamo v celoti. Pred sveto ma
šo je bil ob 15.30 križev pot, 
ki ga je za žrtve na Lajšah na
pisal pokojni župnik in klasični 
filolog Otmar Crnilogar, ki se
daj počiva na bližnjih rodnih 
Šebreljah. Sveti maši je sledil 
kulturni program, med kate
rim je pel mešani pevski zbor 
iz Drežnice, slišali smo pa tu
di recitacije pesmi Joža Lav
renčiča.

Nedeljska slovesnost na 
Lajšah je bila spet lepa javna 
slovesnost o spravi, ki so jo 
označevali strpnost in seveda 
vera v Pravičnega ter zaupa
nje v Božjo Previdnost in Bo
žje namene.

Dragi verniki, spoštovani 
udeleženci spominske slove
snosti na Lajšah!

Spet smo zbrani na tem  
svetem kraju, združeni ob spo
m inu na žrtve okupacije in re
volucije pred drugo svetovno 
vojno, med njo in po  njej. Prišli 
smo semkaj z namenom, da 
b i za vse te ljud i molili, j im  iz
p ros ili večni m ir in  poko j, 
hkrati pa se jim  zahvalili za nji
hovo pričevanje. Toliko bolj, 
kolikor so b ili obsojeni in šli v 
sm rt zaradi vere in zaradi p ri
padnosti Kristusu ter Cerkvi. In 
teh je  b ilo  v naši škofiji veliko. 
Upamo in m olim o, da bodo  
vsaj nekateri od  njih tud i po  
imenu prišteti m ed blažene 
mučence, m ed n jim i gotovo  
cerkljanska kaplana Ladislav 
Piščanc in Ludvik Sluga.

Smo v tretjem letu pripra
ve na veliki jub ile j leta 2000. 
V tem letu nas Bog na pose
ben način kliče k sebi in da se 
spravimo med seboj. Ko govo
rim o o spravi, m islimo najprej 
na spravo z Bogom, kar je  te
m elj vsaki drugi spravi; m isli
m o na spravo s seboj, z vsem 
tistim, kar je  v g lob in i našega 
srca, kar nas določa v našem 
bivanju in delovanju, m islimo  
na spravo z ljudm i, s katerimi 
živimo ali smo živeli, z  našimi 
bližnjim i, ž ivim i ali m rtvim i. 
Naj kdo razume spravo kakor 
koli hoče, vendar nihče ne 
more zanikati, da je  sprava te
meljno dejstvo vsakega zaseb
nega, družinskega in javnega 
življenja. Spravi lahko damo  
tud i kako drugo ime: p o m iri
tev, dogovor, m irovni spora
zum, ureditev napetih odno
sov, iskanje skupnega jezika, 
itd., vendar gre vedno za isto

stvar, to je  sožitje v dejavnem  
m iru in slogi. Z  mislijo na to 
smo letos zbrani tu na Lajšah 
in o po ti do takšne sprave že
lim  na kratko razmišljati.

Na p o ti k spravi je  treba 
najprej iskreno iskati resnico, 
ki nas bo osvobodila. Resnica 
vedno osvobaja, kajti resnica 
je  tista, ki je  hkrati tud i p o t in 
življenje, to je  Kristus sam. Kdor 
išče resnico, jo  bo prej ali slej 
našel, pa četudi j i  ne bo vedel 
pravega imena. Resnica je  sa
m o ena. Govorjenje o več re
snicah je  zavajanje in sprene
vedanje. Lahko govorimo o več 
razlagah ali interpretacijah re
snice, toda ne o več resnicah, 
kadar gre za eno in isto stvar, 
za en in isti dogodek. K iskre
nemu iskanju resnice smo po 
klicani vsi, ki smo obdarjeni 
z darom razuma in razločeva
nja. Nihče iz te poklicanosti ni 
izvzet. Človek mora iskati res
nico, tako kakor oči iščejo luč, 
kakor ušesa lovijo zvok in ka
kor srce hrepeni po  ljubezni. 
Kdor se odpove iskanju resni
ce, seže vnaprej odpoveduje 
sam sebi in svojemu člove
škemu bistvu. Na poseben na
čin so k iskanju te resnice p o 
klicani zgodovinarji, arhivar
j i  in vsi, ki imajo dostop do do
kum entov in ki jih  znajo pra
vilno brati. Človeštvo pozna 

I svojo zgodovino že skoraj de
set tisoč le t nazaj. Kolikor 
bližja nam je  zgodovina, to 
liko več dokum entov im am o  
na razpolago. Tudi o dogaja
nju m ed okupacijo in revolu
cijo med vojno in po  njej. Za
to iščimo resnico, vsak na na
čin, kakor je  poklican in kakor 
more, kajti resnica nas bo  
osvobodila.

Ko resnico spoznamo, jo  
sprejmimo, živimo z njo, p o 
stanimo njeno "orodje". Pri
čujmo za resnico, govorimo o 
njej, spregovorimo o njej ti
stim, ki jih  im am o radi, pa tu
di tistim, ki si zatiskajo ušesa 
pred resnico, saj so pravza
p rav  o n i n a jb o lj p o tre b n i 
osvoboditve. Pri tem delu bo
d im o podobn i usmiljenemu  
Samarijanu, ki je  v rane pad
lega m ed razbojnike vlil vino 
in olje. Vino ko t znamenje  
resnice, ki očiščuje; olje kot 
znamenje ljubezni, ki blaži 
bolečine. Kako čudovito: vino 
in olje, resnica in ljubezen. V

zgibanki, ki smo jo  za to spo
minsko slovesnost pripravili, 
je  veliko resnice o dogodku  
na Lajšah. Ne še vsa, ker vse
ga še ne vemo. Vsako leto pa 
zvemo kaj novega. Zdaj je  
vedno bo lj jasno, da so bile  
žrtve, umorjene na tem kraju, 

j izbrane v glavnem zaradi ver
skih in ideoloških razlogov.

: Podobno je  b ilo  drugod, na 
prem nogih grobiščih in brez
nih po  naši Primorski!

Sprejetje resnice, o kateri 
govorimo, pom eni tudi priz
nanje krivde in popravo krivic, 
kolikor je  možna vdanih oko
liščinah. Najprej na osebni ra
vni, saj krivda v m oralnem  
smislu n i splošna zadeva, am
pak se vedno dotika čisto do
ločenega srca in vesti. To mora 
narediti vsak sam: pred Bogom 
in pred bližnjim , ki m u je  kri
vico prizadel. Družbeni sistem, 
ki je  zrasel na dogodkih, zara
di katerih se vsako leto zbira
m o na Lajšah, v Kočevskem 
Rogu, na Teharjih in drugod, 
ni poznal razsežnosti resnice, 
zgodovinskega spomina, spra
ve, odpuščanja, sramu in p o 
dobnih reči. Zato pa so toliko  
večja in upravičena pričako
vanja državljanov od nove dr
žave, ki se je  vsi veselimo in jo  
imamo za svojo domovino.

Plemenit človek se nikoli ne 
maščuje, kajti maščevanje gre 
Bogu, ki pozna skrite m isli in 
namene srca. Do sedemde- 
setkrat sedemkrat je  treba od
pustiti tistemu, ki te odpušča
nja prosi. V duhu pa tudi tiste
mu, ki se krivde sploh ne za
veda in mu še od daleč ne p ri
de na misel, da b i prosil za od
puščanje. K tej plemenitosti 
smo poklicani kristjani. Odpu
stiti ne pom eni pozabiti, ne 
pom eni zamahniti z roko in 
reči: pustim o zgodovino m r
tvim in preteklost rodovom, ki 
jih  n i več. V zavesti, da nam  
Bog odpušča nase dolge, kakor 
jih  tudi m i odpuščamo svojim  
dolžnikom, glejm o  v tragični 
čas, ki je  m in il in je  za nami, 
ter se odprim o Božji m ilosti v 
tisočletju, ki prihaja.

Upamo, da bosta družba 
in država zmogli vsaj to liko  
pietete, kot jo  je  kralj Herod, 
ki je dovoli da so prišli učenci, 
vzeli truplo Janeza Krstnika in 
ga z vsem spoštovanjem p o 
kopali.

Drugo naše veliko upanje 
in hkrati vrhunec sprave je  v 
pričakovanju, da bodo m no- 

' ge žrtve, ob katerih spominu  
se zadnjih osem let zbiramo, 
tudi v nebeški slavi podobne  
mučencu za resnico Janezu Kr
stniku in bodo morda v krat
kem lahko rekli: sveti Ladislav 
Piščanc, sveti Ludvik Sluga in 
drugi prim orski in slovenski 
mučenci, prosite za nas!

SVETI OCE 
NAMERAVA  
V SVETE 
KRAJE

Pred časom je sveti oče Ja
nez Pavel II. v enem od svojih 
odm evnih javnih nastopov 
spregovoril o svojem odloč
nem namenu, da bi naslednje 
leto obiskal Sveto deželo in 
odšel tudi v Irak, kjer naj bi 
se kot romar podal v sveti kraj 
Ur, od koder je odšel na do l
go pot očak Abraham. Med 
svojim obiskom naj bi se sveti 
oče tudi povzpel na goro Si
naj, obiskal pa naj bi tud i 
Jezusove kraje Nazaret, Bet
lehem in Jeruzalem.

Že pred dobrim i dvajseti
mi, ko je Karol W ojtyla po
stal papež, je napovedal, da 
bi rad v letu 2000 priredil iz
jem no srečanje treh mono- 
te is tičn ih  vero izpovedi, ki 
imajo skupnega očeta - Ab
rahama. Svoje v iden je  na 
svet in vero v Boga izpričuje 
sveti oče tudi tako, da si odlo
čno prizadeva za spravo med 
sprtim i in predvsem pa za 
večje razumevanje med sa
m im i kristjani, Judi in m usli
mani, ki se vsi prepoznavajo 
v očetu Abrahamu. Zato tu 
di njegov namen, da v p ri
hodnjem jubile jnem  svetem 
letu zbere na gori Sinaj vse 
tri veroizpovedi, med svojim 
obiskom  v svetih krajih pa 
naj bi Janez Pavel II. obiskal 
po Egiptu, Izraelu in Iraku 
tudi Sirijo, kar pa mu bo pre
dvsem zaradi političn ih ovir 
po vsej verjetnosti izjemno 
težko uspelo.
-----------------JUP
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N O V O M A Š N I K A  I Z B I L J A NE  I N S O L K A N A

MAŠNIŠKO POSVEČENJE 
NA SVETI GORI

Konec junija in zače
tek julija na Slovenskem 
že tradicionalno poteka 
v znamenju mašniških 
posvečenj in novih maš.

Nekakšen uvod v ta slavja 
je v koprski škofiji pomenila 
slovesnost na Šentviški gori 
v ponedeljek, 28. jun ija  po
poldne. Tega dne je namreč 
koprski škof msgr. Metod Pi
rih posvetil v diakone štiri 
bogoslovce te škofije. Ti so: 
Iztok M ozetič iz Bilj, Rafko 
Klemenčič s Šentviške gore, 
Roman Leban iz Tolmina in 
Tomaž Kete iz Šturij.

Po večletnem prem oru je 
letos obred mašniškega po
svečenja bil spet na Sveti go
ri, saj oba primorska novo- 
mašnika izhajata iz neposre
dne bližine te božje poti. Sa
šo M ugerli (na sliki levo) je 
doma iz župnije Biljana, Si
mon Vendramin (na sliki de
sno) pa iz Solkana. V Solka
nu je nova maša bila prete
klo nedeljo, 4. julija, v Biljani 
pa je  napovedana za nedeljo, 
11- ju lija . Zan im ivo  je, da 
bodo v tem  kraju im eli še 
eno slovesnost: svojo zlato 
mašo bo v nedeljo, 18. julija, 
obhajal domačin M ilan Sirk, 
sicer župnik v Volčah.

A vrn im o s k slovesnosti 
na Sveti gori, ki je bila v to 
rek, 29. junija, na praznik sv. 
apostolov Petra in Pavla. Kot 
smo vajeni, je potekala ob 
prisotnosti številnih duhov-

L

n ikov in ostalih vern ikov; 
svečanost trenutka smo zaz
nali še pred pričetkom obre
da, saj je iz zvonika bilo slišati 
ubrano pritrkovanje. Točno 
ob petih popoldne je spre
vod duhovn ikov z obema 
novomašnikoma in s škofom 
na čelu vstop il v baziliko. 
Slovesnost mašniškega po
svečenja sta na koru sprem
ljala združena pevska zbora 
iz Biljane in Solkana, torej iz 
krajev, iz katerih prihajata 
novomašnika. Kakor je  pred
pisano, je obred posvečenja 
sledil po škofovi pridigi. Bili 
smo priča pom enljivo slove
snemu obredu predstavitve 
obeh kandidatov, petju lita
nij Vseh svetnikov ter pola
ganju rok na n o v o m a š n ik a ,  
ki so ga izvršili škof in prisot
ni duhovniki. Župnika iz Bi
ljane in Solkana sta obema 
novom ašnikom a slovesno 
izročila mašni plašč. Nato se 
je nadaljevala mašna daritev

pod vodstvom  koprskega 
škofa Metoda Piriha ter ob 
somaševanju obeh novoma- 
šnikov in ostalih prisotn ih  
duhovnikov.

Prenovljen obred mašniš
kega posvečenja, ki pa teme
lji v starodavni tradiciji, od 
pokoncilske liturgične refor
me dalje poteka v narodnem 
jeziku, s tem pa je  bolje razu
m ljiv tudi verskemu občes
tvu. Torkovo slovesnost na 
Sveti gori je  z razlagami poja
snjeval dr. Ivan Likar, profe
sor liturgike na Teološki fa
kulteti v Ljubljani. Sodelova
nje ljudstva je prišlo do izra
za ne samo v neposrednem 
spremljanju obreda, marveč 
tud i pri petju litan ij Vseh 
svetnikov in ljudskih pesmi 
med mašo.

Obem a novomašnikoma 
čestita tudi naš list in jim a 
želi vse dobro pri njunem od
govornem poslanstvu!
— —  MV

M A S N I S K I  
JUBILEJI  
V OG LEJU

Znano je, da jeevangeliza- 
cija našega srednjeevropske
ga prostora našla svoj vir v O- 
gleju, kamor naj bi pred sko
raj dva tisoč leti prispel evan
gelist Marko. Okrog oglejske 
materinske Cerkve, ki bo v 
naši deželi in še dlje igrala po
membno vlogo ob svetem le
tu 2000, se v zadnjih letih zla
sti na pobudo goriškega nad
škofa A. V. Bommarca zbirajo 
krajevne Cerkve, da spet obu
dijo stari oglejski duh, ki je 
združil številne različne naro
de v nauku Križanega.

Tako je bilo tudi v ponede
ljek, 28. junija, ko so se v pa
triarhalni baziliki zbrali neka
teri zlatomašniki iz Furlanije- 
Julijske krajine, vzhodnega 
Veneta in iz slovenske Pri
morske (g. Šonc in g. Gove
kar). V prazničnem slavju so 
se za dar duhovniškega po
klica skupno zahvalili zlato
mašniki s te in one strani me
je, ki so tako v marsikom obu
dili spomin na znameniti Se- 
m inarium  Aquileiense; pri 
tem so bili zraven izjemni ško
fje, kot npr. sv. Valerijan in sv. 
Kromacij, pa tudi gojenci, kot 
npr. Pavel in Rufin iz Konkor- 
dije. Znana je tudi misel sv. 
Hieronima; ta je označil du
hovnike, ki so izšli iz oglejske 
Cerkve, "sicut chorus beato- 
rum" (zbor blaženih). Nadškof 
Bommarco se je v voščilu ju 
bilantom priporočil, da bi v e 
nem glasu vedno "čutili s Cer
kvijo" (sentire cum Ecclesia) 
in težili k svetosti, da bi bolje 
služili Bogu prek ljudstva, ka
teremu so se posvetili.
    DD
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POMEN SPRAVEC LJUBEZNI 
IN ODPUŠČANJA

V nedeljo, 27. junija, je bila 
v Rižarni v Trstu spominska 
slovenska maša za tamkajšnje 
žrtve in za vse žrtve druge sve
tovne vojne, ki jo je priredilo 
Slovensko pastoralno središče 
v Trstu. Mašo je daroval kopr
ski dekan, župnik Lojze Krži
šnik, čigar vsebinsko globoko 
•n pomenljivo pridigo objav
ljamo v celoti.

7. Na tem kraju strašnega 
spomina b i m orali molčati. 
Kajti ob tem, kar se je  tu doga
jalo, nas prevzame groza in 
ostanemo brez besed.

Zbrani smo na kraju zlo
čina. Zločina, ki je  b il na videz 
dokončni obračun z nemočni
mi, v resnici pa je  pom enil 
njen moralni samomor.

Vendar se iz molka, izgro- 
zeče tišine umorjenih dviga 
vprašanje: Kako je  to mogo
če? Zakaj se je  to zgodilo? In 
zakaj se to ponavlja?

Za odgovor na ta “zakaj" ve 
samo Eden. Ne vedo ga svojci, 
ne vedo ga znanci, ne vedo ga 
najbližji po  krivem mučeni, 
pobiti in sežgani. Ne vemo ga 
m i in ga tud i vedeli ne b o 
mo. Občutek imam, da kljub

velik im  spoznanjem velikih 
religij in filozo fij sveta osta
ja m o  nem i p red  to veliko  
skrivnostjo.

2. Danes smo se zbrali na 
mestu, kjer je  pred toliko de
setletji umrlo veliko ljudi. Bog 
ve, na kaj so m islili ljudje na 
tem kraju v tistih trenutkih, ko 
se je  vrtoglavo sklepalo n jiho
vo bivanje na Zemlji? Kaj so si 
in še danes kaj si morajo m i
sliti njihovi najdražji?

Tu ne gre samo za bivanj
sko vprašanje, ampak gre za 
vprašanje vere. Mnogi si p o 
stavljajo preprosto vprašanje: 
Kako to, da je Bog to dopu
stil? Kako to, da se je  to do
gajalo v krščanskih deželah? 
Kje je b il Kristus za vse te m u
čene?

Na ta vprašanja m i je  pred  
leti dal dobra izhodišča za raz
mišljanje Solženicin, ki je pre
tresljivo opisal strahoto trplje
nja vAuschvvitzu: ko soSS-ovci 
p red  zbran im i taboriščniki 
obesili dva Juda in nekega o t
roka. Moža sta hitro umrla, ot
rokov smrtni boj pa je  trajal 
dolgo, dolgo časa. "Kje je  Bog? 
Kje je?", je iz obupa kriknil nek

do izmed taboriščnikov. Nek
do drug m u je  čez nekaj časa 
odgovoril: "Kje je  Bog? Tukaj je  
Bog! Poglej, visi na vislicah in 
umira!"

Morda se še danes porajajo 
podobna vprašanja našim so
dobnikom , ki prihajajo na ta 
mesta velikega trpljenja.

Postavlja se pom em bno  
vprašanje: kakšno zadržanje 
naj ima kristjan, ko stopi na ta 
posvečena tla, ki so prepojena 
s krvjo mučencev? Odgovor 
nam daje zadržanje Kristusa, 
ko je  slišal za sm rt Janeza Kr
stnika. Preprosto se je  umak
n il v samoten kraj, sam zase.

Alojz Rebula je  v eni odza
dnjih  številk Družine poko
mentiral to Kristusovo držo. 
Pravi, da je  to edina logika te 
nelogične zadeve v opisu Jane
zove usode same. Četudi ne
dolžen, četudi pravičen, četu
di opravičen pred zgodovino 
in vero, je  moral v smrt po  ne
kakšni božji "dopustitvi", u- 
resničujoč popolnom a skriv
nosten načrt Boga z zgodovi
no. Ta odsotnost, nerazvidnost 
za človeka je tako imenovan 
"teološki trpnik". Evangelist ga

uporablja za opis Janezove u- 
sode, izkušamo pa ga m i vsi, 
posredno, neposredno, na 
svoji koži ali zgolj v svojih pred
stavah.

Odgovor je  v moči zla. Člo
vek, ki se ne prepusti ljubezni, 
je  v veliki nevarnosti, da ga zlo 
izkoristi za svoje orodje. In to 
vidim o tudi danes.

Pa vendar. Tudi zlo je  brez 
m oči spričo neskončne božje 
ljubezni, ki je  neskončni sm i
sel tudi v popolnoma končnih 
trenutkih nesmisla zgodovine.

Da bom o deležni smisla, ki 
izhaja iz božje ljubezni, smo 
vsi poklicani k spravi. To je naša 
stalna življenjska naloga. V pri
zadevanju za spravo je  stalno 
preseganje zla, ki izgoreva v 
Božjem odpuščanju. O dpu
ščajmo, da bo tudi nam od
puščeno! V srcu se prične. V 
kamrici človekovega srca, kjer 
je  človek sam s svojim Bogom. 
Tam ne sme b iti nič drugega 
kot ljubezen, kajti Bog je  lju 
bezen. Tam se začno spletati 
vezi, ki delajo življenje čudo
vito: med prijatelji, sorodniki, 
sonarodnjaki in m ed vsemi, ki 
so predm et Božje ljubezni.

Nadaljujmo sveto mašo z 
vero, da smo rojeni iz ljubezni 
in za ljubezen - in Ljubezen je  
Bog sam. Amen.

SVETNIK TEDNA

6. JULIJ

SILVESTER CUK |  m A r ,jA GORETTI,
DEVICA IN MUČENKA

Nemški pisatelj Wilhelm Hunermann je slovenskim 
bralcem znan po svojih življenjepisnih romanih o raznih 
svetniških osebnostih. V slovenskem prevodu imamo tudi 
njegov roman o današnji svetnici M a riji Goretti, k i je 
umrla dvanajstletna, ko je branila svojo dekliško čast.
Cerkev jo  je razglasila za mučenko čistosti in jo  mladim  
postavila za vzornico. Bistvo njenega svetništva povze
ma naslov Hunermannovega romana, k i se glasi L ilija  
nad močvirjem.

Marija Goretti je zadnja leta svojega kratkega življenja 
preživela na Pontinskem močvirju južno od Rima, ka
mor se je njena družina priselila iz kraja Corinaldo pri 
Anconi, kjer je Marija zagledala luč sveta 16. oktobra 
1890. Tam so Gorettijevi im eli majhno posestvo, k i pa 
n i rodilo dovolj kruha za šest otrok. Leta 1899 so se 
preselili v okolico mesta Nettuno, kjer je oče vzel v zakup 
precej zemlje. Skupaj z vdovcem Serenellijem in njego- [T 
vim sinom Aleksandrom so stanovali v isti hiši in m ati ^  
Assunta Goretti je gospodinjila za obe družini. Že po četrtek 
enem letu je poglavarja Gorettijeve družine pobrala b . j u l ij a  

močvirska mrzlica in m ati Assunta je morala namesto 
njega garati na polju, gospodinjska opravila pa je prev
zela desetletna hči Marija, njuna prvorojenka. To srčno 
dobro dekletce je v trdih življenjskih okoliščinah zgodaj 
dozorelo. Sosedje so govorili, da je "angelski otrok”, in 
so jo  drugim postavljali za zgled.

Oče Serenelli se je vdajal pijači, njegov sin Aleksander 
pa je b il mladostnik, k i n i znal obvladovati svojih nago
nov. Ko je dan za dnem opazoval ljubko malo gospo
dinjo M arijo  Goretti, se je vnemalo njegovo poželenje.
Sredi leta 1902 jo  je dvakrat skušal p rip rav iti do tega, 
da se mu vda, Marija pa ga je odločno zavrnila: "Raje se 
dam ubiti, kot da bi storila kaj takega!" Moč je črpala iz 
svetega obhajila, k i ga je prejela tudi dva dni pred svojo 
smrtjo.

Usodnega 5. ju lija  1902 je Aleksander opoldne prišel 
domov in našel M arijo  samo. Odvlekel jo  je v spalnico.
Ker se mu je upirala, jo  je večkrat zabodel z nožem.
Sosedje so slišali M arijine krike in so napadalca pregna
li. Ranjeno deklico so pelja li v bolnišnico v Nettuno, 
kjer je naslednji dan umrla. Se v nezavesti je ponavlja
la: "Nikar, Aleksander! To je greh. Prišel boš v pekel." Se- 
renellija so obsodili na trideset let ječe. Marija Goretti, 
njegova nedolžna žrtev, k i jo  je on imenoval "moj angel 
varuh", mu je izprosila milost iskrenega kesanja. Od leta 
1939 je živel kot tretjerednik v kapucinskem samostanu 
vMacerati, kjer je 6. maja 1970 umrl. V pismu, k i ga je 
zapustil, je zapisal: "Ko se oziram nazaj, moram prizna
ti, da sem v mladosti ubral napačno pot, pot zla, k i me 
je pripeljala v nesrečo. Tako sem potem zagrešil tisti zlo
čin. Se vedno m i v ušesih odmevajo besede odpuščanja."

Assunta Goretti je 24. jun ija  1950 doživela nesluteno 
srečo: bila je med polm ilijonsko množico na Trgu svete
ga Petra v Rimu, ko je papež Pij XII. njeno hčerko M a
rijo  razglasil za svetnico. Ob njej je b il tud i Aleksander 
Serenelli, k i je mater Assunto prosil odpuščanja. "V 
življenju skromne deklice," je v svojem nagovoru ob tej 
slovesnosti dejal papež, "ki smo jo obdali z najvišjo častjo, 
moremo videti zgled, ki ni vreden samo nebes, ampak ga 
mora občudovati in častiti tudi naš čas. Družinski očetje 
in matere lahko spoznajo, kako naj vzgajajo otroke, k i 
jim  jih  je dal Bog, v svetosti in junaštvu in izpolnjevanju 
tega, kar zahteva katoliška vera."

Relikvije male svetnice počivajo v veličastni cerkvi 
mesta Nettuno, v svetišču, k i je posvečeno Materi m ilo 
sti in sveti M ariji Goretti, novi zavetnici M arijin ih družb.

PO S VE Č E N JE  T R E H  G O R IŠ K IH  J E Z U IT O V  
V C E R K V I SV. IG N A C IJ A  NA T R A V N IK U

Zadnjič smo pisali o treh Goričanih, ki bodo meseca sep
tembra kot patri Družbe Jezusove posvečeni v duhovnike. 
Tedaj se je zdelo, in tako je pisala tudi Družina, da bo n jiho
vo posvečenje potekalo v patriarhalni baziliki v Ogleju v 
soboto, 4. septembra. V tem  tednu pa smo izvedeli, da po
svečenje ne bo v oglejski baziliki zaradi velikih obnovitve
nih del v pripravi na veliki jub ile j. Tako bo goriški nadškof v 
slovesnem evharističnem slavju položil svoje roke nad p. 
Frančka Bertolinija, p. Davida Brescianija in p. M irka Pelico
na v cerkvi sv. Ignacija na Travniku v Gorici, in sicer v sobo
to, 4. septembra, ob 16. uri. Novo mašo pa bodo trije  Go
ričani peli skupaj, kot smo že pisali, v nedeljo, 5. septembra, 
ob 16. uri v cerkvi Srca Jezusovega v Gorici.
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"je, k a r  je"

NOVI STARI 
RED

Č E TR TE K  
8 . J U L IJA
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Novi svetovni red je  postal eden 
izmed ključnih izrazov v mednarodni 
po litik i zadnjih let. Obenem je  strah 
in trepet mnogih držav. Kaj pomeni 
novi svetovni red? Kaj menijo s tem 
izrazom in kaj se dejansko skriva za 
njim? To vprašanje je  postalo toliko 
bolj pereče po Natovem bombardi
ranju Jugoslavije.

Kolikor sem sam razumel, gre za 
poskus, da b i se v svetu vsesplošno 
vzpostavila načela svobode, demokra
cije, enakopravnosti, človekovih pra
vic in vsega, kar k temu spada: pred
vsem svobodnega trga. Seveda pa se 
za to potegujejo predvsem ZDA že s 
pravnega vidika, saj sta svoboda in 
prostost najpomembnejša elementa 
večine amandmajev ustave ZDA. Tudi 
zadnjo balkansko vojno s o z d a  opra
vičevale predvsem z dejstvom, da se 
borijo za svoje lastne vrednote. Mno
gi b i lahko oporekali, da se ZDA nima
jo  kaj boriti za svoje vrednote na tujem 
ozemlju, toda groba kršenja temelj
nih človekovih pravic na Kosovu so 
vznemirila celotno svetovno javnost 
in prišlo je  do posredovanja.

Vsekakor gre tudi za gospodar
ski interes, vendar malo bo lj na no
vo. Staro pojmovanje gospodarskih 
interesov in z njim i povezanih vojn 
je  še ozemeljsko: druga država bo 
napadla mojo, kadar j i  bo šlo za mo
je rudnine in ostala naravna boga
stva. Srbski nacionalisti so oporeka
li, da seZDAzanimajo za neko srbsko 
industrijo ali njena naravna bogas
tva, k i pa v resnici ne veljajo vseh mi
lijard dolarjev, ki so jih  ZDA potrošile 
za bombardiranje. Kje je  torej gospo
darski interes ZDA? Osebno se m i zdi, 
da predvsem v ljudeh. V Srbiji je  de
set milijonov potrošnikov, potencial
nih strank za Coca-Colo, McDonald- 
sa, Microsofta in še mnoge ostale. 
Toda če je  država preveč revna, izoli
rana, če ne sme uvažati ničesar in ne 
sme trgovati, n i dober trg. Čeprav so 
argumenti p ro tiam erišk ih  g iban j 
resnični, saj ZDA ne skrivajo preveč 
svojih interesov, ostaja vendarle dej
stvo, da vsi že živimo v takšnem sve
tu in zaenkrat ne poznamo boljšega.

Lanskoletni Nobelov nagrajenec 
za ekonomijo Indijec Amartya Sen je  
dokazal, da sta lakota in revščina ve
dno posledica krutih diktatur in kra
tenja temeljnih svoboščin. To velja tu
di za Srbijo, kjer znaša povprečna me
sečna plača 80 DEM, gospodarstvo in 
ekonomija dejansko ne obstajata.

Sam ne maram McDonaldsovih 
hamburgerjev, veliko boljši so v Novi 
Gorici, kjer m i ga naredijo “po meri", 
in ne maram Microsofta, ker je  tako 
prepotentno ameriški, toda upošte
vati moramo še eno pomembno dej
stvo. Nimamo drugih izbir. A li imaš 
Microsoftove Windowse ali Macinto- 
sha, še en ameriški izdelek. In isto ve
lja za svobodno državo. Za vse nove 
zakone, k i določajo civilne svobo
ščine, se oziramo v ZDA in posnema
mo. Čeprav je  Magna Charta nastala 
v Angliji, je  svoj pravi izraz dobila v 
ZDA in se odtlej počasi seli v ves svet. 
V istem času smo v Evropi imeli še e- 
no zelo zgodnjo zakonodajo, srbski 
Dušanov zakonik - zelo zgodnji pri
mer kazenskega prava in ne toliko 
osebnih svoboščin.

Dokler torej sami ne napišemo 
kakega dobrega operacijskega siste
ma za računalnik, nam bodo tu uka
zovali Američani. In dokler jih  ne bo
mo prehiteli p ri izmišljanju novih za
konov in določanju civilnih pravic, 
bomo prepisovali njihove zakone in 
bodo novi svetovni red vodili oni. Do
kler torej ne bomo sami imeli boljšega 
predloga za nov svetovni red, se mo
ramo zadovoljiti z najboljšim, ki ga 
trenutno imamo in je - hočeš nočeš - 
ameriški. Osebno nimam nič proti.

PETER SZABO
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PRAZNIČNI VEČER SKLENIL MAVHINJSKA
GLEDALIŠKA DOŽIVETJA

IVA KORSIC

Svetli žarometi na prijetno do
mačem trgu v Mavhinjah so ugasnili 
in sedaj le mesec kraljuje na njem. V 
bohotni krošnji lipe in kostanja seje 
gotovo spet povrnil skovir, ki ga je 
preplašilo "morje11 gledalcev; ti so vsak 
večer od 24, junija do 4. julija "pre
plavljali" trg, ki je bil prizorišče 3. Za
mejskega festivala amaterskih dram
skih skupin v organizaciji Športno 
kulturnega društva Cerovlje-Mav- 
hinje v sodelovanju z devinsko-na- 
brežinsko občino, s Slovensko pro
sveto iz Trsta, z Zvezo slovenskih kul
turnih društev in s Primorskim dnev
nikom.

V nedeljo, 4. julija, seje ob mraku 
s slavnostnim nagrajevanjem končala 
enajstdnevna gledališka dogodivšči
na, ki je priklenila marljive in požr
tvovalne organizatorje, člane doma
čega društva na vaški trg in jim prav 
gotovo izmozgala veliko telesne mo
či, saj so imeli polno dela in skrbi v 
šestih mesecih pred festivalom, med 
samo izvedbo odmevne pobude in 
po njej. Zato, preden spregovorimo o 
letošnjih nagrajencih, naj gre prva 
pohvala prav njim za ves trud in na
por, ki so ga vložili v izpeljavo tega 
dogodka. Nedvomno pa moramo iz
reči pohvalne besede vsem nastopa
jočim igralcem, njihovim mentorjem 
in režiserjem, šepetalcem ter tudi 
vsem tistim, ki so v dolgih dneh pri
prave na nastop žrtvovali svoje pro
ste ure za oblikovanje scene, izdela
vo kostumov, pač za vse, kar je po
trebno, da predstava lahko "steče".

Komisija tretjega festivala, ki sojo 
sestavljali poklicni gledališki igralec 
Sergij Ferrari, pedagoginja in gleda
liška mentorica Matejka Peterlin, pi
satelj, režiser, umetniški vodja in rav
natelj SSG Marko Sosič, ravnatelj slo
venskih programov deželnega od
delka RAI Igor Tuta in podpisana Iva 
Koršič je imela nehvaležno in nič kaj 
simpatično vlogo izbrati nagrajence 
med 18 nastopajočimi dramskimi 
skupinami in 21 predstavljenimi ig
rami, ki so bile razdeljene v dve kate
goriji, za odrasle in otroke.

NAG RADE
Nagrade v kategoriji za odrasle so 

prejeli: za najboljšo izvedbo eksperi
mentalne igre skupina Metronom za 
skupinsko delo Beauty clinique pod 
mentorstvom Adrijana Rustje in Neri- 
ne Švab; za najboljšo izvedbo tradi
cionalne ljudske igre dramska skupi
na Slovenskega kulturnega društva 
Tabor z Opčin za delo I. Artača Rusa 
riga črjezuograde v režiji Igorja Mala
lana; za najboljšo režijo Janez Starina 
za oblikovanje enodejankJazsem Ber
to  in Čudna bolezen v izvedbi dram
skega odseka PD Štandrež (predsta
va je prejela tudi nagrado občinstva); 
za najboljšo moško vlogo ex-aequo 
Marko Brajnik in Božidar Tabaj za ne- 
razdružljivi igralski "tandem", ki se u- 
jema v vseh podrobnostih, Feliksa in 
Oscarja v Simonovi komediji Zares 
čuden par v režiji E. Aberška - Tabaj 
je poleg tega lika odigral na festiva
lu še tri vloge v enodejankah Človek 
brez smeha, Čudna bolezen in Jaz 
sem Berto ter tudi v njih pokazal ve
lik igralski talent -; za najboljšo žen
sko vlogo Majda Zavadlav za vrhun
ske igralske kreacije, ki že presegajo 
meje ljubiteljstva, v Andersonovi ko
mediji Jaz sem Berto, v enodejanki 
Marjana Marinca Človek brez smeha 
in domači priredbi komedije Čudna 
bolezen v režiji Janeza Starine; za naj
boljšo stransko moško vlogo Paolo 
Tanze kot financar Karmelo, ruski av
toprevoznik, pribežnik v skupinskem 
delu Male Tržaške Kabaretne Bande 
Kraški tera(o)n; za najboljšo stransko

I

Na mavhinjskem odru z leve: Marko Sosič, Daria Gherlani, Paolo 
Antonič,  Igor Tuta, Iva Koršič, Matejka Peterlin (Foto Kroma).

žensko vlogo Mairim Cheber za lika 
Marine v igri Karlo ne zmore en dva 
tr i T. Turko in bolničarke v igri Beau- 
ty clinique; za najlepšo sceno Daja
na Kočevar za scenografijo v pred
stavi Beautyclinique-, za najlepše ko
stume Staška Albreht za kostumo
grafsko delo v Nušičevi komediji Go
spa ministrica v izvedbi dramske sku
pine SKD Igo Gruden iz Nabrežine v 
režiji Maje Lapornik; za najboljšo gla
sbo pa Aljoša Saksida za uglasbitev 
songov v Nušičevi komediji Gospa 
ministrica in za glasbeno kuliso v Kra
škem tera(o)nu. Nagrade v katego
riji za otroke pa so bile dodeljene: 
za najboljšo izvedbo igre predstavi 
Show strahov Svetlane Makarovič v 
izvedbi mladinske skupine SDD Jaka 
Štoka s Proseka-Kontovela v režiji Su- 
zi Bandi; za najboljšo režijo Stani M i
lič za pravljično igro Čarovnica, ki ni 
mogla b iti zlobna v izvedbi otroške 
dramske skupine KD Kraški dom in 
osnovne šole A. Gradnik z Repenta- 
bra; za najboljšo moško vlogo Toma
žu Susiču za vlogo volka v Petanovi 
igri Obtoženi volk v režiji Lučke Susič; 
za najboljšo žensko vlogo Juliji Ber
don za vlogo Mušnice v Machadovi 
pravljici Čarovnica, ki ni mogla b iti 
zlobna: za najboljšo stransko moško 
vlogo Petru Sosiču za vlogo Stražarja 
v igri Čarovnik iz Oza v režiji Štefana 
Joba; za najboljšo stransko žensko 
vlogo Miri Fabjan za lik Rdeče Kapi
ce v igri Obtoženi volk; za najlepšo 
sceno in maske Magdi Samec za sce
nografijo v igri Obtoženi volk-, za naj
lepše kostume Arianni Kapun za nje
no delo v predstavi Show strahov; za 
najboljšo glasbo Tomu Hmeljaku za 
glasbene točke v de\uShow strahov.

Ocenjevalna komisija je podelila 
še štiri priznanja, in sicer Adrianu Ga- 
riupu za vlogo Georga v Molierovi ko
mediji, prestavljeni v beneško narečje, 
Jur, zaničan mož v režiji Marjana Bev
ka - to  predstavo v izvedbi Beneške
ga gledališča je na mavhinjskem trgu 
snemala ekipa slovenskega oddelka 
deželnega sedeža RAI ob prisotnosti 
publike v torek, 6. t.m. -; Sergiu Peta- 
rosu za vlogo Radka v narečni igri Bo
že Hrvatič in Ivane Mahnič Obleka 
naredi človeka ?; Tatjani Turko za izre
dno delavnost na področju ljubitelj
ske kulture in za postavitev kar štirih 
predstav v okviru 3. festivala amater
skih skupin; Ylenii Zobec za ljubki lik 
leva (in njen pevski nastop) v pravlji
ci Čarovnik iz Oza. Posebne nagrade 
pa so izročili še Slovenska prosveta 
iz Trsta Športno kulturnemu društvu 
Cerovlje-Mavhinje za spodbujanje 
prosvetne dejavnosti v zamejstvu; 
Zveza slovenskih kulturnih društev 
Beneškemu gledališču za dolgolet
no delo na področju ljubiteljskega 
gledališkega ustvarjanja; Slovensko 
stalno gledališče mladinski skupini 
Vigred za kakovostni skupinski igral

ski dosežek v predstavi Kakšne - kak
šne, samo takšne avtorice in režiser
ke Tatjane Turko; Primorski dnevnik 
otroški dramski skupini KD Kraški 
dom in osnovni šoli A. Gradnik z Re- 
pentabra za sodelovanje med krajev
nim društvom in šolo, kar pospešuje 
gledališko vzgojo mladih igralcev.

ZA KONEC NEKAJ MISLI
Za zabaven konec festivala sta po 

podelitvi nagrad poskrbeli vsem do
bro poznani, jezični branjevki-vende- 
rigli Vanka in Tonca - Tatjana Turko in 
Ingrid W erk-, ki sta v svojem klepetu 
posegli v vsakdanje dogajanje in pa 
seveda s priostrenimi puščicami pre
rešetali tudi tehtne misli, ki jih je v 
imenu vseh članov ocenjevalne ko
misije pred slovesnim nagrajevanjem 
izrekel ravnatelj SSG Marko Sosič. Če 
povzamemo njegove ključne pripom
be, moramo izraziti vse priznanje pri
reditelju ŠKD Cerovlje-Mavhinje za iz
peljavo pomembne manifestacije, ki 
omogoča pregled gledališke ljubi
teljske dejavnosti v zamejstvu. S tem

pa nudi tudi kritični pogled vanjo, ki 
ne more biti samo pohvalen, kajti fe
stival je pokazal nekaj kvalitetnih po
stavitev, splošna kakovost pa je bila 
precej šibka. “Poplava" izvirnih vese
loiger z vsebinsko nedodelanostjo, 
ki ponujajo smeh na cenen način, v 
nekakšni pogovorni govorici, v kate
ri kar mrgolijo italijanske besede - te 
nimajo mnogo vezi s pristnim nareč
jem -, ne bogatijo ljubiteljskega ustvar
janja in ne pripomorejo h kritični ra
sti gledalcev. Več pozornosti bi mo
ral biti deležen knjižni jezik, ki vseka
kor požlahtni predstavo, kot jo  tudi 
popestrijo premišljeno izbrana gla
sba in dobro izdelani scenski elemen
ti. Le-te smo tudi pogrešali na leto
šnjem festivalu. Izredno pozitivno pa 
je to, da smo videli veliko mladih gle
daliških navdušencev, ki radi nasto
pajo; toda za svojo odrsko rast ne
dvomno potrebujejo zaslombo men
torjev, ki se poklicno ukvarjajo z očar
ljivo, a tudi zahtevno gledališko u- 
metnostjo. To in še marsikaj zanimi
vega pa tudi nešteto težav je osvetlil 
posvet režiserjev, mentorjev in druš
tvenih delavcev O amaterskem gle
dališču v našem prostoru, ki je bil v 
okviru festivala v torek, 29. junija. 
Zelo pomembna je tudi vztrajnost ig
ranja, kajti skupine z dolgoletnim  
igralskim jedrom izstopajo po kvali
teti dela. V tem smislu bi bila dobro
došla zamisel, izrečena v predstavit
veni brošuri, naj bi festival v prihod
nje zaobjel tudi koroške zamejce, pri 
katerih je gledališka dejavnost dobro 
zakoreninjena.

Upoštevajoč te kritične, a pravične 
pripise, bi morale dramske skupine 
kreniti na skupno pot vsestranske ra
sti s pomočjo krovnih organizacij in 
tudi Slovenskega stalnega gledali
šča, ki lahko išče varno zaledje v mla
dih domačih talentih.

M L A D I K A  ST. 5 -6

PESTRA 
KULTURNA 
BERA
Pred kratkim je v Trstu izšla nova 

številka revije Mladika. Gre za dvoj
no (5-6) številko, ki vsebuje tudi bil
ten letošnjih študijskih dnevov Dra
ga 99. Uvodoma je objavljeno raz
mišljanje urednika Marija Maverja ob 
nedavnem zaprtju slovenske osnov
ne šole v Rojanu. V članku, ki je op
remljen tudi z verzi Kosovelove poe- 
z\jeEkstaza smrti ter s fotografijo deš
kega razreda rojanske šole iz leta 
1907, piše Maver, da človek nima be
sed, da bi komentiral novico o zapr
tju šole. Pa še: "Kako naj se človek 
veseli predstavitev novih knjig, ki jih 
morda ne bo nihče več bral?..."

Uvodniku sledi novela Mateje 
Gomboc/\nge/ varuh, ki je prejela tre
tjo nagrado na literarnem natečaju 
Mladike, za rubriko Naš včerajšnji 
svet pa je Saša Martelanc prispeval 
članek ob 50-letnici uprizoritve Hof- 
fmannstahlovega Slehernika na Re- 
pentabru s strani Slovenskega odra. 
Pavle Merku se na hudomušen in 
ironičen način loteva izvora imena 
vasi Koludrovica, Bruna Pertot pa v 
rubriki Vrtnarjeva pesem nadaljuje s 
svojim literarnim opisovanjem do
mačih rastlin in zelišč. Mirella in Pe
ter Merku se v krajšem prispevku spo
minjata pisatelja Fulvia Tomizze, na
dalje pa se bralec lahko seznani s po
ezijo nekaterih sodobnih hrvaških

pesnikov v prevodu Martina Silvestra. 
V rubriki Iz arhivov in predalov je ob
javljen prvi del spominov primorske
ga padalca Franca Vidriha. Martin 
Jevnikar je napisal spominski članek 
o nedavno preminulem igralcu SSG 
Stanetu Raztresenu, Draga Gelt piše 
o obisku Cirila Velkovrha v Avstraliji, 
kjer je prikazal fotografsko razstavo 
o verskih znamenjih ob Slovenski 
planinski poti, Mitja Petaros pa raz
mišlja o polemikah v zvezi z začetkom 
21. stoletja (začelo se bo leta 2000 
ali 2001?). Zora Tavčar piše o ljud
skem Razborskem pasijonu, objavlje
nih je tudi več leposlovnih in likov
nih ocen. Prisotne so tudi stalne ru
brike, dalje si je mogoče prebrati po
ročilo o delovanju Knjižnice Dušana 
Černeta v letu 1998 in dve pismi 
uredništvu v zvezi s težavnim stanjem 
Glasbene matice.

Tudi tokrat je izšla njena mladin
ska priloga Rast. Uvodnik Erike Hro
vatin z naslovom Besede kot edino 
orožje je prežet z razmišljanjem o voj
ni na Balkanu in o dolžnostih mla
dega človeka. Med ostalimi prispev
ki omenimo članek Jadranke Cergol 
o letošnji 9. Dragi mladih, intervju 
Mateja Susiča z zmagovalkama na 
natečaju Miss Alpe-Jadran, sestrama 
Laro in Eliso Komar iz Bazovice, po
ročilo Mire Fabjan o pomladanskem 
delu sezone Slovenskega kulturne
ga kluba. Breda Susič posreduje in
formacije o možnostih poletnega 
oddiha za mlade, objavljene pa so 
tudi nekatere pesmi Brede Sosič, ki 
je prejela tretjo nagrado na literar
nem natečaju SKK.
---------------------IŽ



35. SEMINAR 
SLOVENSKEGA 
JEZIKA, 
LITERATURE 
IN KULTURE
Dne 5. t.m. seje na Filozofski fa

kulteti Univerze v Ljubljani pričel le
tos že petintrideseti seminar sloven
skega jezika, literature in kulture. U- 
deleženci - okoli sto dvajset - so iz šte
vilnih evropskih in neevropskih držav, 
pa tudi iz zamejstva. Med njimi so 
profesorji, znanstveni delavci, preva
jalci ter študentje slavistike ali slove
nistike. Tudi letos je seminar razde
ljen na tri sklope: prvi je učenje slo
venščine v lektorskih skupinah, dru
gi sklop predstavaljajo predavanja in 
posebni tečaji, v okviru tretjega dela 
v popoldanskih in večernih urah pa 
se udeleženci lahko seznanijo s slo
vensko zgodovino, umetnostjo in 
kulturo nasploh.

Tema letošnjega seminarja je: Slo
venskijezik, literatura in kultura tukaj 
in zdaj. Predsednica seminarja prof. 
Erika Kržišnik je v svojem uvodnem 
nagovoru med drugim dejala: "Za vas 
in zase bomo v naslednjih dveh ted
nih poslušali vsaj delno odgovoriti na 
vprašanja; kje sta slovenski jezik in 
slovensko jezikoslovnje zdaj; kje je 
slovenska literatura in kaj lahko pet 
m inut pred dvanajsto o njej pove li
terarna veda; kaj je v tem izpostav
ljenem trenutku s slovensko glasbo, 
s slovensko likovno umetnostjo, s slo
venskim filmom; in končno, kako slo
venska družba reflektira samo sebe 
s pogledom na zadnjih deset ali ne
kaj deset let. In ko se vam ob tem na
števanju morda zazdi, da smo ali bo
mo preveč aktualistični - čeprav seve
da nanost nikoli ne more biti samo 
aktualistična, kvečjemu je aktualna 
- a vendar smo vam za protiutež pri
pravili okroglo mizo, ob kateri bodo 
znani slovenski ustvarjalci in premi
šljevala razmišljali o bolj "večni" temi, 
o umetnosti - besedni, gledališki, li
kovni in glasbeni - o umetnosti, ki je 
v svojem kreacijskem bistvu gibalo 
sveta tako "tukaj in zdaj" kot tudi “po
vsod in vedno".

Na slovesnem začetku seminarja 
so spregovorili še predstavniki uni
verze in drugih institucij, med njimi 
rektor ljubljanske univerze prof. dr. 
Jože Mencinger.

Za nedeljo, 11. julija, pripravljajo 
organizatorji celodnevno ekskurzijo 
v Vipavsko dolino in Goriška Brda. 
  LB

PUBLIKACIJA 
TREH ZALOŽB 
O DR. JUGU

V Novi Gorici je v knjižni obliki iz
šlo gradivo pogovora ob stoletnici roj
stva dr. Klementa Juga, utemeljitelja 
modernega slovenskega alpinizma. 
Pogovor je decembra lani organizi
rala Krajevna skupnost v Solkanu, pri
spevke o velikem alpinistu pa so pred
stavili dr. Dušan Jelinčič (njegov oče 
Zorko je bil Jugov velik prijatelj), dr. 
Tone Strojin, dr. Loredana Umek in 
dr. Branko Marušič, ki je o dr. Jugu v 
publikaciji napisal tudi obsežen živ
ljenjepis. Publikacijo so skupaj izda
li Goriški muzej, Založba Branko iz 
Nove Gorice ter ljubljanska Založba 
Jutro. Uredil jo je dr. Marušič. Objav
ljena besedila iz pogovora so po
membna, ker se bodo bralci lahko 
seznanili z eno največjih osebnosti 
Slovencev na Primorskem. Sicerje iz
šlo že veliko ocen o deležu dr. Juga 
v alpinizmu pa tudi na narodnost
nem področju. Ostajajo pa še razne 
dileme o njegovem življenju in tra
gični smrti 11.8.1924 pri plezanju v 
zahodnem delu severne triglavske 
stene. Dr. Marušič je zapisal, "da bi 
vse probleme o osebnosti dr. Klemen
ta Juga utegnila rešiti znanstvena 
monografija o njem, a je danes še 
nimamo." (M.)
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SINJI VRH VSE BOLJ 
PRILJUBLJENO 
STIČIŠČE ZA LIKOVNE 
UMETNIKE

KLARA KRAPEŽ
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Z VRHUNSKIMI DRAMSKIMI 
DELI V NOVO TISOČLETJE

Domačija družine Vidmar na Si
njem vrhu postane vsako leto konec 
junija gostitelj mednarodne likovne 
delavnice Slovenija odprta za umet
nost, ki je nastala na pobudo aka
demskega slikarja Klavdija Tutte (na 
sliki). Podjetnost slednjega je tako 
povzročila nastanek ene najuspeš
nejših likovnih delavnic pri nas, kot 
nekoliko mlajši podmladek pa se o- 
betata še dve novi. Klavdij Tutta zače
nja namreč z letošnjim septembrom 
nov projekt, ki ima za zdaj še bolj de
lovni naslov Umetnost prestolnic. 
Vsako leto maja in septembra naj bi 
se na likovni delavnici srečevali slo
venski in tuji umetniki, slednji bodo 
prihajali iz evropskih prestolnic. Po 
obsegu bodo to sicer nekoliko manj
ša srečanja, kakovost pa se seveda 
ohranja.

Kot je povedal Klavdij Tutta, bodo 
že v septembru na Sinjem vrhu gostili 
sedem umetnikov z Dunaja in štiri 
Slovence, med gosti pa bodo tudi 
tamkajšnji likovni kritiki. Ideja o Slo
veniji, ki je odprta za umetnost, tako s 
tem projektom dobiva nove razsež
nosti. Izmenjava likovnikov in ude
ležba kritikov je namreč prvi korak, 
da domače umetnike spoznavajo tu 
di v tujini, seveda pa to pomeni, da 
jih kritiki kot selektorji lažje vabijo na 
razstave v druge dežele, ker njihova 
dela poznajo "iz prve roke". Po obis
ku dunajskih umetnikov naj bi Slo
venijo obiskali še likovniki iz Madri
da, pogovori pa potekajo tudi že z 
drugimi prestolnicami Evrope.

Sinji vrh postaja vse pomembnej
še stičišče tistih, ki svoja občutja preli
vajo v likovno govorico, zato je še kako 
pomembno, da so zanje zagotovljeni 
dobri delovni pogoji in domače vzdu
šje. Domačija Hieronima Vidmarja je

v -̂ 0

poleg hiše, namenjene gostinski po
nudbi, tako pridobila še dve poslopji 
z likovnimi ateljeji, z letošnjo sezo
no pa se je začela še gradnja naj
manjšega ateljeja, ki je bil doslej v 
improviziranem šotoru.

Osnovna ideja mednarodne likov
ne delavnice je izražanje osebne iz
povedi, avtorskega sloga in koncep
ta, kar naj bi spodbudilo prav enkrat
no okolje Trnovske platone in med
sebojno druženje ustvarjalcev. Da je 
ideja Klavdija Tutte uspela, po nekaj 
letih ne gre več dvomiti. Prav njego
va uspešnost in optimizem pa sta tu 
di dobra popotnica za nastajajoči dve 
koloniji, ki bosta Sloveniji še bolj od
prli vrata za umetnost.

Ob prisotnosti nekaterih vidnih 
predstavnikov vodstva Primorskega 
dramskega gledališča - direktorja Ser
gija Pelhana, umetniškega vodja Pri
moža Beblerja, organizatorke Mirjam 
Drnovšek in vodja AMO Emila Aber- 
ška - je na zadnji tiskovni konferen
ci, ki je bila v prostorih gledališča v 
Novi Gorici v prvi polovici junija, po
tekla predstavitev "prelomne sezone" 
1999/2000, s katero stopa novogo
riška hiša v novo tisočletje z željo po 
vsestranski svetli prihodnosti. S svojim 
abonmajskim programom, ki vsebu
je dela iz vrhunske sodobne in klasi
čne literature, želi izzvati tudi tiste, 
ki le poredkoma zahajajo v gledali
šče, ker je le-to zanje "sinonim dol
gočasja ali klovnovstva", kot ugotav
lja Primož Bebler v brošuri, ki sprem
lja spored nove sezone. V tej publika
ciji so tudi vse potrebne informacije 
o vpisih in cenah abonmajev, posa
meznih vstopnicah in tudi raznih u- 
godnostih, ki jih nudi gledališče.

Gledališka abonmajska sezona 
PDG vključuje šest predstav: štiri v izve
db i domače gledališke hiše in dve go
stujoči. Gosta bosta Prešernovo gle
dališče iz Kranja s Teto Magdo Svetla
ne Makarovič in Drama SNG iz Ljub
ljane z delom A. T. Linharta Ta veseli 
dan ali Matiček se ženi. Obe kome
diji bosta z zabavno vsebino nasme
jali gledalce.

Domači gledališki umetniki se bo
do prvič predstavili na velikem odru 
novogoriškega gledališča v septem
bru s slovensko praizvedbo nove west- 
endovske in broadwayske uspešnice 
o življenju velike igralke Vprašajte A- 
my - prevajalca sta Irena in Zdravko 
Duša -, ki jo  je napisal sodobni an
gleški dramatik David Hare. Zrežirala 
jo bo Mateja Koležnik. V januarju bo 
v režiji Eduarda Milerja premiera dra
me Roberto Zucco\ snov zanjo je Ber- 
nard-Marie Koltes črpal iz resnične 
zgodbe o morilcu staršev. Na novogo
riškem odru bo v februarju zaživelo e- 
no izmed temeljnih del svetovne u- 
metnosti, in sicer tragedija o večnih 
vprašanjih nemirnega duha Hamlet

velikega W. Shakespeara v režiji Vita 
Tauferja. Aprila pa bo poljski režiser 
Janusz Kica vodil igralce skozi očar
ljivost, trpkost, a hkrati duhovitost 
baročne komedije Pierra Corneilla 
Iluzija v prevodu Igorja Lampreta.

Novost prihodnje sezone jeabon- 
ma plus, ki poleg omenjenih šestih 
predstav ponuja še eno, in sicer na 
malem odru slovensko praizvedbo 
vrtoglave komedije o ljubosumnem 
sumničenju v zakonski zvezi Skrivno 
oko sodobnega ameriškega pisca 
Stevena Dietza. Zrežiral jo bo hrvaški 
režiser Lary Zappia.

Gledališče bo kot vsako leto na
menilo eno predstavo tudi mlajšim 
gledalcem. Režiserka Katja Pegan bo 
z igralci pripravila Ostržka, ki ga je 
po znani povesti Carla Collodija pri
redil Ivo Svetina. Uprizoritev bo v ko
produkciji s Primorskim poletnim fe
stivalom in zato bo njena premiera 
septembra najprej v Kopru, nato še v 
Novi Gorici.

Iz prejšnjih sezon se bodo zvrstile 
ponovitve Plešaste Pevke E. Ionesca, 
Barnesovih enodejank Ni tako slabo, 
kot zgleda, Celestine F. de Rojasa.Jet- 
nika druge avenije N. Simona, Bec
kettovega dela Konec igre InRuzzan- 
tejeve Muhce. Otroci pa bodo še uži
vali ob Vilinčku z lune B. Minolija in 
Kralju v časopisu M. Logarja.

Za mlajše in najmlajše pa bo kot 
druga leta poskrbel tudi Amaterski 
mladinski oderPDG in Goriški vrtiljak. 
Mladi bodo naštudirali glasbeno pred
stavo Napačna leta, ki jo bo po m oti
vih istoimenske igre Norme Šermet 
postavil na oder Emil Aberšek. Goriški 
vrtiljak pa se bo igrivo vrtel za otroke 
z onstran in tostran meje s svojimi 
šestimi pravljičnimi igricami v izved
bi slovenskih poklicnih in ljubiteljskih 
gledaliških skupin.

V dodatnem programu PDG pa 
bosta dva operno-baletna abonma
ja: mali in veliki. Prvi vključuje štiri pred
stave v izvedbi tujih operno-baletnih 
gledališč, drugi pa še dve predstavi 
slovenskih umetniških hiš.

IK

P I A N I S T I Č N A  Š O L A  V A J D O V Š Č I N I

ČAR ČRNOBELIH TIPK
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DUH PIVŠKEGA TABORA 
ŠE VEDNO AKTUALEN

Dvorec Zemono pri Vipavi je bil 2. 
julija prizorišče prvovrstnega glasbe
nega večera: s koncertom je ruski pia
nist in pedagog Igor Lazko izpolnil 
dolg, ki ga je imel do ajdovskih orga
nizatorjev abonmajske sezone in glas
benega občinstva od lanskega de
cembra, ko je njegov nastop odpadel 
zaradi bolezni. S svojo naravnost os
vajalno močjo in darežljivostjo je pia
nist iz sanktpetersburške družine pri
znanih glasbenikov, ki živi in poučuje 
v Parizu ter rad prihaja v naše kraje, 
med svojim klavirskim recitalom pre
vzel pozorne poslušalce s klavirskimi 
skladbami Bacha, Haydna, Beethov
na, Mendelssohna, Schumanna ter v 
dodatku Čajkovskega in Chopina.

Koncert je bil hkrati primeren uvod 
v mednarodno poletno klavirsko šolo, 
ki jo  od 2. do 18. julija organizirata, 
šestič po vrsti, ajdovska glasbena šola, 
poimenovana po primorskem glasbe
niku Vinku Vodopivcu, in krajevna Zve
za kulturnih društev. Tečaj poteka že 
tretjič pod vodstvom Igorja Lazka. Nje
gov asistent je goriški rojak in pianist 
Miran Devetak. Na glasbeni šoli v pro
storih Šaplovega hotela sredi Ajdov
ščine je na izpopolnjevanju dvaindvaj
set pianistov; od teh je večina Sloven
cev, štirje prihajajo iz Trsta, dva sta Fran
coza in ena udeleženka je Japonka. 
Tradicionalna koncerta za udeležence 
ob koncu tečaja bosta letos 16. t.m. v 
Idriji in 18. t.m. na dvorcu Zemono.

Kot izreden koncertant, pronicljiv 
pedagog, privrženec ruske metodo
logije poučevanja, in organizator Igor 
Lazko neprestano kuje nove načrte in 
navezuje stike z glasbenimi vzgojitelji 
in pianisti, saj si močno prizadeva za 
vsestransko širitev žlahtne glasbene 
kulture. V ta namen predseduje pari
škemu združenju Cantor in je hkrati 
pobudnik in mentor mednarodnega 
klavirskega tekmovanja Nikolaj Rubin- 
štein, ki privablja v Pariz mlade piani
ste iz vsega sveta. Natečaj je plod us
pešnih sodelovanj in stikov, ki jih je 
prof. Lazko skrbno spletel med glas
benimi ustanovami po Evropi in tudi 
izven nje. Zaradi Lazkove karizme in 
navezanosti na naše kraje so se pari
škega natečaja že udeležili tudi neka
teri primorski perspektivni pianisti in 
se preizkusili na zahtevni mednarod
ni ravni. Ajdovska poletna šola pa kot 
hvalevredna pobuda krajevne glasbe
ne šole s ciljem izobraževati dobre in 
ustvarjalne glasbenike potrjuje dej
stvo, daje na Primorskem želja po iz
popolnjevanju klavirske igre velika. 
Ajdovski pedagogi zgovorno doka
zujejo, da so zgledno usmerjeni v pri
hodnost: s tečaji in izbranimi koncerti 
spodbujajo v mladih glasbenikih vese
lje do glasbe in pa željo po spoznava
nju lepega ter obenem bogatijo življe
nje ljudi v še vedno lepi in Slovencem 
dragi Vipavski dolini.
   IDE

BREDA SUSIČ

Kakšen kilometer daleč od Pivke, 
pod Knežakom, stoji ostanek gradu 
Kaleč. Sezidali so ga Steinbergi v 17. 
stoletju. Sivi grad in zeleno gričevje 
so bili kulisa za osrednjo prireditev, 
ki je zaključila niz proslav in pobud 
ob praznovanju 130-letnice pivškega 
tabora na Kalcu. 9. maja, to je dan, 
ko je leta 1869 potekal veliki shod slo
venskih narodnih buditeljev, so člani 
odbora začeli proslavljanje obletni
ce, in to z praznikom občine Pivka.

V okviru pobud je izšla publikaci
ja Slovenska narodna zavest od Ze
dinjene Slovenije do samostojne Slo
venije, ki jo je pripravil zgodovinar 
Davor Kamel in v njej zbral vse gra
divo o taborskem gibanju, predvsem 
pa o pivškem taboru. Pripravil je tudi 
razstavo na isto temo.

Izšla so tudi zbrana dela epskih 
pesmi Miroslava Vilharja, ki je bil go
spodar grada na Kalcu. V ilharje bil 
poslanec v dunajskem deželnem zbo
ru, narodno-prebudni delavec, usta
novitelj čitalnic, pesnik (nekatere nje
gove pesmi, ki jih je sproti uglasbil, 
so ponarodele, kot npr. Po jezeru, 
Rožic ne bom trgala, Zagorski zvo
novi, Upa zelenela je...) in pa glavni 
pobudnik tabora na Kalcu.

Prireditev ob 130-letnici tabora, ki 
je bila minulo nedeljo, so oblikovali 
glasbeniki, recitatorji, pevci in slav
nostni govornik, pisatelj in publicist 
Boris Pahor.

Pahorje bil v svojem govoru zelo 
kritičen do oblikovalcev naše polpre
tekle zgodovine, ki so v imenu inter- 
nacionalizma ravnali proti taborske
mu duhu in proti idejam tistih, ki so 
se v prvem fašističnem obdobju in 
kasneje v boju proti okupatorju orga
nizirali v bran narodnim vrednotam. 
Politika, ki so jo  vodili v preteklem 
režimu, je ljudem odvzela smisel za 
narodno občestvo, je dejal Pahor. Po
sledice je občutiti še danes, ko smo 
sicer uresničili sen o samostojni drža
vi, vendar meje te države niso več po
dobne onim, ki so jih imeli v mislih 
pobudniki taborov. Poleg tega sta slo
venska država in javnost danes večkrat 
preveč brezbrižni za to, kar se dogaja 
takoj za njenimi mejami, v kulturnem 
prostoru, kije del širše Slovenije, zedi
njene Slovenije, ki so si jo zamislili na
rodni buditelji iz prejšnjega stoletja.

Pomen slovenstva, še posebno 
danes, ob vključevanju Slovenije v 
Evropsko zvezo, je poudaril tudi čas
tni pokrovitelj prireditve, predsednik 
slovenskega parlamenta dr. Janez 
Podobnik.
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POKRAJINSKI SVET SSk 
O  V O L I L N I H  I Z I D I H  IN  
M A N J Š IN S K IH  PRAVICAH

V sredo, 30. junija, je pod predsedstvom dr. Draga 
Stoke zasedal pokrajinski svet Slovenske skupnosti v 
Trstu. Na dnevnem redu sta bila ocena nedavnih voli
tev ter politični položaj v zvezi z zaščitnim zakonom 
in uveljavljanjem manjšinskih pravic.

Glede evropskih volitev, 
piše v tiskovnem poročilu, ki 
smo ga prejeli, je bila poudar
jena pravilnost izbire na os
novi manjšinske solidarnosti, 
ki se je  udejanjala v voliln i 
povezavi z Južnotirolsko ljud
sko stranko. Glavni namen 
kandidature prof. Jožeta Pir
jevca je bi la prav potrditev te 
manjšinske solidarnosti, ki se 
bo stvarno nadaljevala prek 
plebiscitarno izvoljenega ev
ropskega poslanca v osebi 
glavnega kandidata M ichla 
Ebnerja iz Bočna. Pri tem gre 
hkrati poudariti soliden ose
bni volilni uspeh slovenskega 
kandidata in njegovega pro
grama, po katerem mora slo
venska manjšina v Italiji igra
ti vlogo političnega subjekta 
tako v odnosu do Rima kot 
Ljubljane.

Pokrajinski svet stranke je 
tudi podrobno analiziral vo
lilne izide občinskih volitev, ki 
jih  je zaznamovala znižana 
volilna udeležba. Kljub temu 
so se kandidati SSk na občan
ski listi Skupaj v Dolini prav 
dobro uveljavili, kar se poz
na tudi v sestavi novega ob
činskega odbora. Tudi izidi v 
zgoniški občini, kjer je Sloven
ska skupnost nastopila samo
stojno, so nadvse spodbudni, 
ker odražajo njeno zavedno 
jedro kot del tamkajšnje stvar
nosti, ki je ne krijejo druge po
litične sile. Določeno nazado
vanje v glasovih v občini Re- 
pentaborgre pripisati več raz
logom. Povsem pomlajena li
sta verjetno ni prepričala vseh 
tradicionalnih volivcev, vse

kakor pa predstavlja solidno 
jamstvo za prihodnost.

Pri obravnavi političnega 
položaja je  b ilo  v ospredju 
vprašanje ohranjanja oz. iz
boljšanja ravni zaščite manj
šinskih pravic, začenši pri os
nutku zaščitnega zakona, ki 
je te dni v središču polemi
čn ih  razprav v poslanski 
zbornici v Rimu. Stališča SSk 
do tega zakona so znana in 
znani so tudi njeni napori za 
njegovo izboljšanje. D aje po
treben jasen in takoj upora
ben zakon, dokazujejo zadnji 
dogodki okrog statuta tržaš
ke pokrajine. Žal ugotavlja
mo, da se je doslej konkret
no zoperstavil s formalnim i 
protipredlogi edinole sveto
valec SSk Vremec. Stranka ga 
v tem odločno podpira in vabi 
še druge slovenske svetoval
ce, naj se uprejo brisanju sta
tutarnih določil v zvezi s slo
vensko prisotnostjo na po
krajinskem ozemlju. Manjšin
ske pravice so že po naravi 
neodtujljive, zato njihovega 
priznanja ne moremo prepu
ščati razpoloženju trenutnih 
političn ih večin na krajevni 
ravni, kot bi nekateri hoteli 
zakoličiti v zaščitni zakon.

V zvezi z manjšinsko pro
blematiko je bilo med razpra
vo ponovno poudarjeno, da 
mora stranka z največjo ob
čutljivostjo slediti stvarnemu 
uresničevanju m anjšinskih 
pravic, vključno s spodbujan
jem ljudi, da sejih konkretno 
poslužujejo, piše še v tiskov
nem poročilu SSk.

R O M A N JE  NA G R O B  P. M A R K A  IZ  A V IA N A
Do 20. ju lija  je  še čas za vpis na medškofijsko romanje 

treh Benečij na Dunaj na grob p. Marka iz Aviana ob 300-let- 
nici njegove smrti. Romanje bo potekalo od 11. do 13. sep
tembra, cena pa znaša 440.000 lir (udeleženci bodo nasta
njeni v hotelu s trem i zvezdicami). V nedeljo, 12. septembra, 
se bodo romarji tudi spomnili na isti dan leta 1683, ko je p. 
Marko igral bistveno vlogo v odločilni b itki proti Turkom. In
formacije in program romanja dob ite  na uradu za romanja 
tržaške škofije, ul. Cavana 15, tel. št. 040 3185475, fax 040 
302336, z urnikom od ponedeljka do petka od 8.30 do 12.30.

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE

razpisuje

ABONMA ZA SEZONO 
1999-2000

(P R E D V P IS )

Dosedanji abonenti lahko potrd ijo  svoj sedež, novi abo
nenti lahko vpišejo abonm a za sezono 1999-2000 do 
15. ju lija  1999 pri blagajni Kulturnega doma, ul. Petro- 
nio 4, Trst.

G ledališka blagajna bo v času vpisa odprta od pone
deljka do petka od 10. do 14. ure. Vse in form acije  do
bite na telefonski številki 040 362542.

Vsi, ki bodo izbrali poletni čas vpisa, si bodo lahko ogle
dali brezplačno eno izmed predstav izven abonmaja. 

Jesenski čas vpisa bo potekal do 15. do 30. septem bra 
te r od 11. oktobra  dalje.

USTNI DEL DRŽAVNEGA 
IZPITA V POLNEM TEKU

V petek, 2. julija, so se na naših šolah začele tudi ustne preizkušnje v 
okviru t.i. državnega izpita, kot se sedaj imenuje maturitetni izpit, ki vsebuje 
letos vrsto pomembnih novosti.

v

Tisti dan se je namreč za
čel ustni del izpitov na Trgov
skem tehničnem zavodu Ziga 
Zois in na strokovnem zavo
du Jožef Stefan, ki so se nada
ljevali še v soboto in nasled
nji teden. V soboto, 3. julija, 
je prišla na vrsto prva skupi
na klasičnih m aturantov li
ceja France Prešeren (na"kla
sični" so se izpiti končali v po
nedeljek, 5. julija). V ponede
ljek se je  začel ustni del ma
ture za dijake znanstvenega 
liceja France Prešeren, v to 
rek pa so prišli na vrsto dijaki 
pedagoškega liceja oz. učite
ljišča Anton Martin Slomšek.

Kot znano, vsebuje refor
mirani državni izpit vrsto po
membnih novosti, ki bi m o
rale po načrtih zakonodajal
cev prispevati k izboljšanju 
znanja in odgovornosti pri di
jakih, pa tudi k objektivnejše-

mu presojanju s strani matu
ritetnih komisij. O  teh novo
stih smo poročali v prejšnji 
številki našega lista, vendar jih 
bomo še enkrat na kratko ob
novili. Tako so maturitetne ko
misije po novem sestavljene 
drugače, kot so bile v prete
klosti. Kar polovico komisije 
sestavljajo notranji člani, kar 
bi moralo privesti do objek- 
tivnejšega preverjanja znanja 
kandidatov. Letos so dijaki pi
sali tri pisne naloge (namesto 
dveh iz prejšnjih let). Pri pis
ni nalogi iz slovenščine so di
jaki lahko izbirali med razni
mi tipologijam i naloge, tretja 
naloga pa je bila pluridiscipli- 
narnega značaja. Pri ustnem 
delu izpita pridejo v poštev vsi 
predmeti (in ne le nekateri, 
kot v preteklosti), verjetno 
najbolj pozitivna novost pa 
je, da se izpit začne s pred

stavitvijo raziskovalnega dela 
oz. referata, ki gaje kandidat 
pripravil za to priložnost. Pred
stavitev referata je lahko tudi v 
m u ltim ed ia ln i ob lik i. Tako 
smo lahko npr. na zavodu 
Zois prisostvovali predstavit
vi raziskave kar s pomočjo ra
čunalnika (na sliki), preko ka
terega so člani komisije in ob
činstvo sprem ljali razlago. 
Med novosti gre omeniti tudi 
nov način ocenjevanja s toč
kami, ki se jim  lahko prišteje 
tudi t.i. šolski kredit.

Vrsta izzivov torej, ki so jih 
kandidati pričakovali s precej
šnjo mero zaskrbljenosti, a 
na katere so se, po vsem so
deč, dobro pripravili. Tak je 
vsaj vtis po tistem malem, kar 
nam je uspelo slediti doslej. 
Za končno oceno pa bo treba 
počakati na zaključek izpitov.

"EDINOST11 ZA 
RECIPROČNOST

Družbeno-politično druš
tvo Edinost je  s 115. rednega 
mesečnega protestnega zbo
rovanja, ki je bilo v nedeljo,
4. julija, na Velikem trgu v Tr
stu, naslovilo na italijanskega 
predsednika Ciampija poziv, 
naj poseže, da prepreči mo
ralno in politično katastrofo, 
do katere bi prišlo, ko bi par
lament odobril zakon za var
stvo slovenske manjšine, ki 
ne bi zagotavljal ravni var
stva, ki je predvidena v Poseb
nem statutu z dne 5. oktobra 
1954 in za katero seje italijan
ska država obvezala s podpi
som Posebnega statuta, Osim
ske pogodbe in Okvirne kon
vencije za varstvo narodnih 
manjšin.

Društvo Edinost v tiskov
nem sporočilu tudi opozarja, 
da je  že 2 7. junija 1947 v dis
kusiji v ustavodajni skupščini 
predsednik komisije za usta
vo Meuccio Ruini izjavil, da 
dodelitev avtonomije s pose
bnim statutom deželi Furla- 
niji-Julijski Benečiji daje Italiji 
pravico, da zahteva od Jugo
slavije poseben statut za pod
ročja, k je r ž iv i ita lijanska 
manjšina, in se s tem izrekel 
za načelo recipročnosti pri 
varstvu manjšin. Za reciproč
nost seje izrekel tudi takratni 
italijanski premier Mario Scel- 
ba, ko je 5. okrobra 1954 pred
stavil v senatu isti dan podp i
sani Posebni statut in med 
drugim  dejal, da je tem elj 
sporazuma namreč reciproč
nost v ravnanju z m anjši
nama.

V tem položaju, meni dru
štvo Edinost, bi bilo sramot
no ne spoštovati načela reci
pročnosti.

U S P E H  T R Ž A Š K E G A  S L O V E N S K E G A  G L A S B E N I K A

H A R M O N IK A R  A D A M  SELI ZMAGAL  
NA TEKMOVANJU V ERBEZZU

Tržaško slovensko glas
beno ustvarjalstvo je pred 
nedavnim želo še en po
memben uspeh. Harmo
nikar prof. Adam Seli je 
namreč absolutno zmagal 
na 8. državnem tekmova
nju harmonikarjev v kraju 
Erbezzo pri Veroni.

Tekmovanje, na katerem 
je nastopilo veliko število har
monikarjev, je potekalo 26. in 
2 7. junija in, kljub temu da je 
bilo državnega značaja, so se 
ga udeležili tudi kandidati iz 
tujine. Na koncu pa je kom i
sija, ki ji je predsedoval Ger- 
vasio M arcosignori (častni 
član je bil tudi priznani har
monikar VVolmer Beltrami), 
podelila absolutno prvo me
sto tržaškemu harmonikarju 
prof. Adamu Seliju. Prof. Seli 
je prejel absolutno število 
točk (100/100), poleg tega pa 
še denarno nagrado v višini
1.500.000 lir, ki jo je tržaški 
virtuoz delil z bolgarskim tek
movalcem.

Adam Seli, ki je nastopil v 
kategoriji klasične glasbe, je

¥«V.t
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za to  p rilo žn o s t p rip ra v il 
Scarlattijevo Sonato v E duru 
ter odlomke Bolgarskega zve
zka priznanega ukrajinskega 
harm onikarja in skladatelja 
Vladimira Zubitskyjega. Seli- 
jevo izvajanje programa je bi
lo tehnično brezhibno dovr
šeno. Izrazita virtuoznost se 
je dopolnjevala s č istostjo  
zvokov.

Adam Seli je  zaključil štu
dij harmonike leta 1997 na 
Glasbeni matici - šoli Marij

Kogoj v Trstu ter istega leta 
diplom iral na konservatoriju 
Gioacchino Rossini v Pesaru, 
kompozicijo pa je med dru
gim študiral pri prof. Zanet- 
tovichu v Vidmu. Leta 1992 
je od kfavirske harm onike 
prešel na rusko kromatično 
harmoniko bayan, znano po 
izredni zvočni barvitosti. Pri 
tem se je spoznal s svetovno 
znanim ukrajinskim harmo
nikarjem in skladateljem Vla- 
dim irom Zubitskyjem, ob ka

terem se je  izpopolnjeval ter 
z njim tudi občasno koncer
tiral. Leta 1998 jez  odliko pre
jel diplomo, ki jo  je izdal kon
servatorij Modest Musorgskij 
v Ekaterinburgu v Rusiji.

Seli je imel že vrsto odme
vnih koncertov v Italiji in Slo
veniji. Seveda je večkrat na
stopil na Tržaškem, med dru
gim je bil med najpomem
bnejšimi nastopajočimi glas
beniki na Glasbenih sreča
njih mladih v Rojanu. Prejel je 
tudi več priznanj, tako leta 
1991 v Ajdovščini prvo nagra
do, štiri leta kasneje pa v Mon- 
teseju pri Modeni absolutno 
vsedržavno nagrado za har
moniko. S šolskim letom 1998- 
99 j e med drugim začel pou
čevati v okviru eksperimen
talnega programa za glasbo 
na srednji šoli Sv. Ciril in M e
tod pri Sv. Ivanu v Trstu.

Sicer bodo imeli ljubitelji 
glasbe in harmonike prilož
nost se srečati s tržaškim vir
tuozom v petek, 9. julija. Tisti 
dan bo namreč Adam Seli imel 
celovečerni koncert na ob
činskem dvorišču v Dober
dobu z začetkom ob 21.15.

Vsekakor naj ob tem izre
dno važnem dosežku prejme 
prof. Adam Seli čestitke tudi 
s strani našega časopisa.



N O V I GLAS /  ŠT. 2 7  1 9 9 9

TRŽAŠKA KRONIKA

PESTER S P O R ED T A B O R O V  S Z S O - S T S

T U D I  LETOS B O D O  STEKLI 
TABORI TRŽAŠKIH SKAVTOV

MATJAŽ RUSTJA

Slovenska zamejska 
skavtska organizacija je 
že izoblikovala vse pole
tne tabore, pred odhodi 
ostajajo nedorečene le 
malenkosti, ki jih ureju
jejo posamezniki.

Delovni sestanki dolgo v 
noč so obrodili sadove, ki jim  
vsako vodstvo  tabora želi 
čimslajšo zrelost. "Tabor daje 
možnost, da člani polno zadi
hajo skavtizem. Med letom si
cer spoznavajo skavtske ve
ščine in spretnosti na teden
skih sestankih, raznih tečajih 
in izletih. A tabor je nekaj čisto 
drugačnega: to sta dva tedna 
popolnega stika z naravo, pu
stolovskih iger, življenja v sku
pnosti, petja ob tabornem og
nju. M islim , da samo skavti
zem lahko ponudi take "alter
nativne počitnice", ki te ne
dvomno veliko obogatijo in 
obenem navdušijo za nada
ljevanje skavtskega stila živ
ljenja." Tako torej Matejka Bu- 
kavec- Navihana antilopa, na
čelnica tržaškega dela Slo
venske zamejske skavtske 
organizacije. Vlivanje navdu
šenja in odkrivanje lepot skav- 
tizma sta vsakodnevna cilja 
voditeljev najmlajših članov 
organizacije, t.j. volčičev in 
volkuljic, ki bodo letos tabo
rili v Begunjah pri Cerknici. 
Približno 45 malčkov, doma 
od M ilj do Devina, bo tabori
lo ob vznožju Slivnice, v osr
čju zaraščenega gozda. Tudi 
rdeča nit tabora bo temu pri
merna, saj bodo spoznavali li
ke iz knjige džungle (ali vzgoj
ne poti volčičev in volkuljic, 
ta se vije prek narave do člo
veka in duhovnosti). Od 30. 
julija do 8. avgusta bo taboru 
načelovala Breda Sosič - Pri
zadevna želva: "Na taboru se

združujejo različne osebno
sti. Voditelj jih  je med letom 
odkrival in poudarjal skrite ta
lente, na taboru pa jih  lahko 
kujemo in bolje skrbimo za
nje. Čeprav se lahko zdi, da 
na taboru ni časa za to, se 
moramo potruditi, da v vsa
kem trenutku uspemo odpre
ti srce in enostavno poslu
šati!"

Klic Cerkniškega jezera, vil 
vodovja in duhov matere Sliv
nice pa so poslušali tudi izvid
niki in vodnice (11-16 let). 
Celotna veja izvidnikov in vo
dnic se je odločila, da bodo 
letos vse štiri čete, ki jo  ses
tavljajo, taborile  skupaj na 
razprostranem travniku ob 
gozdu in vodi, kjer bodo v av
gustu taborili najmlajši. "Po
goji so res enkratni, obkroža 
nas bogata narava in upamo, 
da bomo posredovali tabore
čim  čimveč izkušenj in doži
vetij. Letos bo izvidnikov in 
vodnic kar 60", je  dejala na
čelnica tabora Roberta Sulini 
- Vedra lisica. Ta tabor pa ima 
še štiri podnačelnike, vsake
ga pač za eno četo. Program 
tabora (od 18. do 30. julija) 
je razdeljen na skupne dejav
nosti za vse štiri čete in na 
dneve, ko bo četa sama po
skrbela za program. Glavni 
cilj tabora pa je želja, da bi vsi 
zaživeli po skavtsko, da bi v 
polnosti okusili skavtizem.

Na taboru bo seveda več dni 
duhovni vodja skavtske orga
nizacije g. Tone Bedenčič. Pri
pravlja pa se tudi slovesna 
maša, saj bo letos g. Bedenčič 
praznoval 25. poletje s trža
škimi skavti.

Noviciat 1. in 2. stega bo 
odšel 15. julija na potovalni 
tabor, ki se bo vil po cerkljan
skem in idrijskem  pogorju 
vse do 20. julija. Načelovala 
mu bo Alenka Štoka - Rado
vedna antilopa, hojo in doživ
ljanje narave pa bo osmislil in 
obogatil duhovni vodja g. 
Zvone Štrubelj.

Šestnajstletniki 3. in 4. ste
ga ali, bolje rečeno, noviciat 
Carpe diem  klana se odprav
lja v soboto, 24. julija, v bo
hinjsko in triglavsko visoko
gorje, potovalni del tabora bo 
kronal seveda vzpon na Trig
lav. Stalni del (do 1. avgusta) 
pa bo tudi ta skupina preži
vela v Begunjah pri Cerknici. 
"Potovalni del noviciata pred
stavlja višek enoletnega "spo
znavanja" in grajenja nove 
skupnosti. Obenem je to za
četek poti, ki se nato nadalju
je v klanu. Na to pot nas vodi
ta želja po novem in nezna
nem ter zavest, da hodimo 
proti skupnim življenjskim ci
ljem." (Tako učitelj noviciata 
Niko Tul - Glasbeni kobra.)

Pa še zadnja dva tabora 
SZSO-STS. To sta tabora obeh

klanov: "kraškega" Kras'n kla
na in "mestnega" Carpe diem  
klana. Štefan Pahor - Zviti leo
pard, klanovodja in torej na
čelnik tabora Kras'n klana je 
dejal, da "bo letošnji potoval
ni tabor nekaj posebnega. U- 
deleženci klanovci bodo mo
rali odkrivati sproti načrtova
no pot. Vse skupaj naj bi iz- 
gledalo kot neke vrste lov na 
zaklad. S tem taborom bi že
lel preizkusiti nov način, po 
katerem se mora klanovec od
ločiti za pot dneva, se pred tem 
usesti in pogledati v karto. 
Odkrivati pa mora še okolje, 
prek katerega potuje." V "nez
nano" gredo klanovci 18. av
gusta, (upajoči) pa jih pričaku
jem o spet v Trstu 26. avgusta.

Od 20. ju lija pa bo na poti 
klan, za katerega si načelnik 
tabora Franc Biancuzzi - Za
mišljeni nosorog želi pred
vsem to, "da bo vsak izmed 
nas na taboru predvsem bol
je spoznal samega sebe. Naš 
letošnji cilj potovalnega tabo
ra Carpe diem klana 1999 je 
zgraditi močno skupnost prek 
močnih trenutkov v naravi." 
Pot klana se bo vila po sledo
vih slovenske transverzale od 
Maribora do Slovenske Bistri
ce, kjer bo stalni del. Do za
stavljenih ciljev pa bo klan 
vihtel prek pogovorov o slu
ženju bližnjemu, o veri in kr
ščanstvu, o družbenopolitični 
izbiri in seveda tisti skavtski.

Pa še popotnica načelnika 
SZSO-STS M itje  Ozbiča - Vz
trajnega bobra vsem šestim 
taborom, ki jih letos organi
zira ta del SZSO: "Od skavt
skih taborov si pričakujem, 
da bodo dali našim članom 
predvsem novega zagona in 
navdušenja ter ljubezni do 
skavtskih vrednot. Želeli bi, 
da bi predvsem starejše člane 
in mlade zdramili iz otopelo
sti, v katero jih  poriva današ
nja prebogata družba. In da 
bi živo in v polnosti zaživeli 
naravo, preprosto življenje 
ter pozornost do bližnjega."

D O Ž I V E T O  R O M A N J E

ZGONISKI ZUPLJANI SO SE 
ODPRAVILI NA KUREŠČEK

Zgoniška župnija je v so
boto, 26. junija, pripravila ro
manje na Kurešček nad Igom 
pri Ljubljani. Romarjem iz 
Zgonika so se pridružili še ne
kateri iz sosednjih vasi. Že 
zjutraj nas je pozdravilo son
ce in ves dan je potekal v ob
jemu sončnih žarkov.

Na poti v avtobusu nam je 
župnik g. Jože Markuža pred
stavil to božjo pot, ki je po
svečena M ariji Kraljici miru. 
Kurešček, ki je znan že od tur
ških časov, ko so na višini 833 
m goreli kresovi kot zname
nje pred nevarnostjo, je v zad
njem desetletju spet oživel. 
Ko je prenehala turška nadlo
ga, so na gori zgradili cerkev 
na čast Kraljici miru. O bnov
ljeno cerkev je posvetil 17. ju 
lija 1889 ljubljanski knezoš- 
kof, kasneje kardinal Jakob 
Missia. Marca 1942. leta so

cerkev zažgali partizani, osta
li so samo zidovi in zvonik, le- 
tega so neznanci leta 1970 
zažgali in minirali. Čas je pre
kril zidovje z goščavo, dreve
si in pozabo.

Šmavrski duhovnik, moč
no preizkušen v življenju in 
veri, o. France Špelič, je  začel 
med molitvijo dobivati sporo
čila, ki so neposredno spod
budila obnovo Marijine cer
kve na Kureščku. Najprej je 
dobil navodilo v Medjugorju 
9. decembra 1989: "Obnovi
te molitev na pozabljenem in 
zapuščenem kraju!" V pogo
voru z duhovnikom  J.R. je iz- 
vedel, da bi to  lahko bil Ku
rešček, kjer seje nekoč časti
la Marija, Kraljica m iru. Med 
m olitv ijo  v župnijski kapeli 
29. januarja 1990 je prejel 
ponovno naročilo: "Pojdite 
na Kurešček. O stan ite  mi

zvesti! Kraljica m iru sem!" 
Med sveto mašo 10. februarja 
1990 v zapuščenem svetišču 
je dobil potrdilo o pravilni iz
biri kraja. S pomočjo okoliških 
vernikov in z darovi številnih 
obiskovalcev so se začela ob
novitvena dela. Obnova je 
skoro čudežno napredovala, 
tako da je lahko ljubljanski 
nadškof dr. Alojzij Šuštar 30. 
avgusta 1992 že blagoslovil 
cerkev. O b tej priložnosti so 
v procesiji slovesno prinesli 
kip Marije, Kraljice m iru iz 
župnijske cerkve v Želimljah, 
kamor so ga verniki odnesli, 
da bi ga zavarovali.

Z  avtobusom smo prispe
li do Romarskega doma, od 
tod do vrha so se nekateri pe- 
Ijali s kom bijem , drugi pa 
smo ob postajah križevega 
pota opravili najprej križev 
pot in prispeli v lepo prenov

ljeno cerkev. Občuteno sve
to daritev sta opravila župni
ka s Proseka in Žgonika. Petje 
je na orglah spremljal g. Tone 
Kostnapfel. Krajevni župnik 
nam je spregovoril o cerkvi in 
Marijinem češčenju.

V Romarskem domu smo 
imeli kosilo. Po oddihu smo 
se spustili do Ljubljanskega 
barja in naprej do Ljubljane, 
kjer smo obiskali cerkev M a
rije Pomočnice na Rakovniku. 
Od tod smo se odpeljali na 
ogled Cerkniškega jezera na 
Notranjsko. Obiskali smo tu 
di etnološko razstavo in m u
zej Jezerski hram, kjer je do
mačin s svojo prizadevnostjo 
in delom uredil nekaj poseb
nega s prikazom žive makete 
Cerkniškega jezera. To je v 
Dolenjem jezeru. Od tod smo 
se peljali še v Dolenjo vas, kjer 
so nas pogostili pri "Kontra- 
bantarju".

Veseli in zadovoljni ter pol
ni lepih vtisov in doživetij smo 
se srečno pozno zvečer vrn i
li na svoje domove.
----------------  JM

OBVESTILA

MOSP OBVEŠČA., da so na 
razpolago inform acije o po
letnem tednu za mlade Izo
la 99 (organizira ZKS). Od 
25. ju lija  do 1. avgusta 1999 
v Izoli. Program: športni del 
(plavanje, športne igre, ple
sne vaje), družabni del (ples
ni večeri, družabni večeri, iz
let), izobraževalni del (preda
vanja in pogovori v skupinah
0 odnosih med fanti in de
kleti in o človekovih pravi
cah, ustvarjalna delavnica) in 
duhovni del (aktivno krščan
sko življenje). Cena vključuje 
polni penzion, nočitve (skup
na ležišča), enodnevni izlet, 
plesne vaje, material za us
tvarja lno delavnico. In fo r
macije in prijave: MOSP, Ul. 
Donizetti 3, Trst, tel. št. 040 
370846, od ponedeljka do 
petka od 9. do 1 7. ure.

MOSP OBVEŠČA, da so na 
razpolago inform acije o po
letnem tednu za mlade Dne
vi športa p o d  šotori (organi
zira M avrični most mladih). 
Od 12. do 18. ju lija  v Luciji 
p ri P o rto ro žu . P rogram : 
športne in vodne aktivnosti. 
Spanje pod m ilim  nebom ali 
v šotorih na vrtu župnišča v 
Luciji. Informacije in prijave: 
MOSP, Ul. Donizetti 3, Trst, 
tel. št. 040 370846, od po
nedeljka do petka od 9. do
1 7. ure.

MOSP OBVEŠČA, da so na 
razpolago inform acije o po
tovanju Španija '99 - O d  Ka
talonije do Galicije (organizi
ra ZKS). O d 30. ju lija  do 10. 
avgusta. Končni cilj bo San- 
tiago de Com postelain ude
ležba na mednarodnem sre
čanju m ladih, ki bo potekalo 
v duhu svetovnega dneva 
mladih. Na poti: ogled Bar
celone, M adrida in Lurda. 
Cena vključuje prevoz z av
tobusom  in štiri polpenzio-

I ne. Inform acije: MOSP, ul. 
Donizetti 3, Trst, tel. št. 040 

1370846, od pon. do pet. od 
9. do 1 7. ure.

DUHOVNE VAJE za žene in 
dekleta v Domu blagrov se 
bodo začele v torek, 17. av
gusta, ob 9. uri, končale pa v 

! četrtek, 19. avgusta, ob 18. 
uri. Vodil jih  bo jezuitski pa
ter Franc Cerar. Prijavite se 
lahko na tel. št. 040 299409 
in 040 220332.

PRODAM LEK) poročno ob
leko z dolgim i rokavi, plahto 
iz volne merinos in štiri bla
zine. Zainteresirani naj tele
fo n ira jo  na š te v ilk o  040 
830440.

DAROVI

ZA KARITAS v Ajdovščini: 
B.S. 20.000 lir; N.N. 25.000 
lir; N.N. 30.000 lir.

SV. IVAN, Trst: za obogati
tev praznika našega patro- 
na sv. Ivana prispeva Pohiš
tvo Koršič dom ačim  druš
tvom  1.100.000 lir.

ČESTITKE

1. avgusta bo 
v Denverju (ZDA) 

praznoval 
80. ro jstn i dan

MARTIN  
GLOBOČNIK

po  vojni učite lj in profe
sor na naših šolah, igra
lec p ri Radijskem odru in 
p ri Slovenski prosveti v 
Trstu, nato profesor na 
višji šoli v Denverju.

Vse dobro, zlasti božjo  
pom oč, m u  želijo

MARTELANČEVI

APO STO LSTVO  SV. C IR ILA  IN  M ETO D A

vabi v nedeljo, 11. julija, na
CIRILM ETODOVO NEDELJO NA VEJNI

Sodelovali bodo novom ašnik Lorenzo M agarelli ter 
zlatomašniki Franc Govekar, Rado Šonc in Dušan Jakomin. 
O b 17.30 bo slovesno somaševanje, nato bo sprevod k 
oltarju solunskih bratov in počastitev relikvij sv. Čirila. So
deluje zborZCPZ pod vodstvom Edija Raceta. Zaželene so 
narodne noše ter skavtinje in skavtje.

KONEC JULIJA V MIRAMARSKIH KONJUŠNICAH

O D P R L I  B O D O  R A Z S T A V O  
O  V Z H O D N I H  K R IS T J A N IH

Konec meseca julija bodo 
v bivših konjušnicah mira- 
marskega gradu, ki so že go
stile vrsto odmevnih in viso
ko kakovostnih razstav, odpr
li veliko razstavo z naslovom 
Kristjani z Vzhoda.

Šlo bo za prikaz umetniš
kih dosežkov, ki so nastali v 
prejšnjih stoletjih v vzhod
nem krščanskem ozirom a 
pravoslavnem svetu. V glav
nem bodo razstavljene umet
nine iz Romunije, Bolgarije, 
Srbije in Grčije. Pobudo, ki jo  
prireja tržaška občinska up-

j rava skupaj z drugimi ustano- 
: vami, so predstavili 30. junija 
! v Rimu, z njo pa se hočejo pri
reditelji tudi oddolžiti srbsko 

j in grško-pravoslavni skupno- 
; sti v Trstu, ki sta nudili po- 
I memben doprinos h gospo
darskemu in kulturnemu raz
voju našega mesta.

Razstavo bodo, kot že re
čeno, odprli konec julija, na 
uradnem odprtju pa je pred
videna tudi prisotnost italijan
skega ministrskega predsed
nika Massima DAleme.
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Zavodni svet srednje šole 
Ivan Trinko v Gorici je  na svoji 
redni seji dne 30.6.1999 po
novno vzel v pretres vpraša
nje vertikal izacije oddelka sre
dnje šole v Doberdobu in so
glasno ugotovil:

1) da so se vse šolske kom
ponente že pred sprejetjem 
sklepa pokrajinske konferen
ce z dne 23.12.1998 izrekle 
za ohranitev avtonomne sre
dnje šole Ivan Trinko z odde
ljenimi razredi v Doberdobu, 
in sicer iz didaktično-pedago- 
ških razlogov: vertikalizacija 
samo treh razredov s tako ni
zkim številom učencev se zdi, 
še posebno v prvi fazi ekspe
rimentiranja nove oblike šol
skega ustroja, skrajno tvega
na in neprimerna;

2) da je večina učnega o- 
sebja v službi na tem oddelku 
zaposlena z začasno delovno 
pogodbo in ima zaradi tega 
m ajhno m ožnost delovne 
kontinuitete;

3) da bi morebitna odce
p itev oddelka od glavnega 
sedeža v Gorici prav gotovo 
pretrgala bogato dolgoletno 
skupno načrtovanje na ravni 
srednješolskega izobraževa
nja, ki je bilo uspešno pred
vsem zaradi obojestranskega 
pretakanja informacij ob so
očanju vzgojno-didaktičnih 
izkušenj. V  tem trenutku bi 
tak poseg bil hud udarec za 
edino slovensko srednjo šolo 
na Goriškem;

4) da je  t.i. vzgojno-didak- 
tična kontinuiteta med pred- 
šolsko-osnovnošolsko in sred
nješolsko vzgojo, ki jo  predvi-

devaMOšt. 339 z dne 16.11.
1992, kontinuiteta, na katero 

1 se sklicujejo zagovorniki ver- 
tikalizacije v Doberdobu, mo
žna tudi brez združitve vseh 
treh stopenj obveznega šola
nja, saj je to samo vprašanje 
dobre volje, dogovarjanja in 
sodelovanja vseh tistih, ki so 
na teh stopnjah odgovorni za 
načrtovanje;

5) da je v pristojnosti poli
tičnih organov (občin in po
krajinske konference), da iz
birajo med raznimi možnimi 
rešitvami, kijih predlagajo šol
ske komponente. Predlagano 
vertikalizacijo oddeljenih raz
redov v Doberdobu so zago
varjali le predstavniki krajev
nih ustanov, medtem ko so se 
vse šolske komponente (pro
fesorski zbor, izvoljeni starši 
v razredne svete, prejšnji za
vodni svet in naknadno tudi 
Sindikat slovenske šole) izrek
le skoraj vse soglasno za oh
ranitev avtonomije, ker je bil 
predlog o vertikalizaciji odde
ljenih razredov v Doberdobu 
neutemeljen in ni bil sprejet 
v smislu 4. členaOPRšt. 233 
z dne 18.6.1998 ter sklepa 
Deželnega odbora št. 3089 z 
dne 23.10.1998 točka 2.2 
in2.3.

Zavodni svet zato priča
kuje, da vse politične kompo
nente, ki sestavljajo pokrajin
sko konferenco, predvideno 
po OPR 233/1998, ponovno 
preučijo zadevo in odločijo 

' zavestno in v smislu zakona, 
upoštevajoč želje in zahteve 
uporabnikov šolske mreže.

S T O L N I  KAPITELJ Z A P O L N J E N

N O V I  K A N O N IK I
Pred dnevi je goriški nad

škof - apostolski administra
to r p. Anton Vital Bommarco 
podpisal dekret o imenovanju 
novih članov stolnega kapitlja 
v Gorici. Tega sestavlja po pra
vilih dvanajst članov, sedaj je 
pa bilo nekaj mest prostih. Po
leg tega je prišlo tudi do neka
terih notranjih zamenjav.

Novi goriški kanoniki so 
naslednji: Cvetko Žbogar (na 
sliki), voditelj slovenske du- 
hovnije v Gorici (z naslovom 
sv. Pavlina Oglejskega); Ser- 
gio Ambrosi, stolni župnik in 
mestni dekan v Gorici; Lucia- 
no Moschion, nekdanji žup
nik v kraju Strassoldo. V no
tranjem smislu je postal sedaj 
kanonik sholastik msgr. Ber- 
to tti, mesto kanonika peni- 
tencijarija pa je po odpovedi 
msgr. Hum ajja prejel msgr. 
M oschion. Častni kanonik 
stolnega kapitlja pa je postal 
prof. Luigi Pontel, sedanji rav
natelj jezikovnega liceja Pao- 
linodAquile ia.

Msgr. Cvetko Žbogarje bil 
doglo vrsto let zaposlen v 
nekdanjem Malem semeni
šču, nato pri sv. Roku. Kasneje 
je po odpovedi msgr. Franca 
Močnika prevzel vodstvo slo
venske duhovnije v Gorici. O-

1

benem je bil tudi vrsto let ka
tehet na slovenskem učite lji
šču Simon Gregorčič. Vedno 
je rad pomagal in še pomaga 
pri potrebah slovenskih ver
nikov v Gorici, kot so npr. slo
venske maše na Placuti ali pri 
kapucinih. Pred kakim letom 
je novi kanonik slavil svojo 
zlato mašo.

Novemu slovenskemu ka
noniku izrekamo prav prisr
čne čestitke. Poleg njega so se
daj s slovenske strani v stol
nem kapitlju še kanoniki mon- 
sinjorji Franc M očnik, Kazi
m ir Humar in Oskar Simčič

ADMINISTRATIVNI SEDEŽI 
GORIŠKIH ŠOL

HARJET DORNIK

Zadnje dejanje v raciona
lizaciji italijanskega šolstva je 
p reureditev adm in istrac ije  
šol. Iz vročega šolskega kotla 
je m inister postregel s težko 
prebavljivim grižljajem za šte
vilne šole, ki se bodo morale 
svoji dolgoletni tradiciji ali ma
sovnemu obsegu navkljub 
odpovedati odslej svoji celo
vitosti in poiskati administra
tivno sožitje z drugimi. Zdru
ževanje je bilo boleče, saj so 
zavodi z večdesetletno zgo
dovino krepko negodovali. 
Odločna ministrska roka je 
vsako upiranje dokončno pre
magala in šole so se morale 
vdati strogim rimskim  meri
lom. Ukrepi so lebdeli v zraku 
že nekaj let, s prihodnjim  šol
skim letom pa se bodo do
končno uresničili. Vsak admi
nistrativni sedež bo imel sku
pno tajništvo in po enega rav
natelja, ki bo nekakšen mana- 
ger novih šolskih stvarnosti. 
Njegova funkcija bo ustrezno 
ovrednotena tudi z novo de
lovno pogodbo. Na posame
znih šolah bo seveda imel ob 
strani pomočnike. Kako mu 
bo uspelo izpeljati to nalogo, 
pa je drugo vprašanje.

S 1. septembrom se bo to
rej spremenila tudi adm ini
stracija goriških šol. Če se o-

mejimo na mestne šole, je sli
ka naslednja. Skupni adm ini
strativni sedež klasičnega li
ceja Alighieri, znanstvenega 
Ducadegli Abruzzi in učitelji
šča Slataper bo na italijan- 

j  skem klasičnem liceju; sedež 
tehničnega industrijskega za
voda Galilei, trgovskega teh
ničnega Fermi in zavoda za 
geometre Pacassi bo na ITI- 
ju ; sedež tehničnega zavoda 
za socialne dejavnosti DAn- 
nunzio in umetnostnega Fa
biani bo na prvem; sedež po
klicnih zavodov za trgovske 
dejavnosti Cossar in za indu- 

! strijo in obrt Da Vinci bo na 
1 italijanski trgovski šoli. Vod
stvo osmih italijanskih mest
nih osnovnih šol in petih vrt
cev prevzameta dva ravnate
lja in dve tajništvi, Frinta in 
Ferretti, sedež nižjih srednjih 
šol Ascoli in Favetti bo na prvi, 
nižja srednja šola Locchi pa 
ostane samostojna.

Spremembe so neizogib
no, a v manjši meri, prizade
le tudi nas. Za slovensko sre
dišče višjih srednjih šol sta 
obveljala dva pola, licejski in 
tehnični. Klasični licej Trubar 
in učiteljišče Gregorčič (ki se 

I je preosnovalo vznanstveno- 
tehnološki in družboslovni li
cej in čaka le še uradno potr
ditev) bosta imela zaenkrat 
administrativni sedež na uči-

P R V A  D E L O V N A  SEJA

SEJA SLOVENSKE  
K O N Z U L T E

Prejšnjo sredo seje na svo
ji prvi delovni seji sestala kon- 
zulta za vprašanja slovenske 
manjšine na goriški občini. 
Seji je predsedoval predsed
nik dr. Damjan Paulin, ki je v 
uvodu iznesel nekaj predlo
gov za program dela tega po
svetovalnega organa goriške 
občinske uprave v novem 
mandatnem obdobju. Sem 
spadajo predvsem vprašanja 
slovenskih šol, nato pa pripra
ve na proslavo 1000-letnice 
Gorice. Poleg tega spada v 
program še sprememba me
stnega regulacijskega načrta.

Taje predvsem spet oškodo
val slovensko zemljo na štan- 
dreškem območju, kar je tre
ba preprečiti.

V debati so sodelovali šte
vilni člani konzulte in s tem 
doprinesli svoj delež k obliko
vanju mnenj konzulte same.

Slovenska konzulta se bo 
spet sestala v prvih jesenskih 
mesecih.

Zaradi preobilice gradiva 
bomo nekatere članke obja
vili prihodnjič./ u r e d .

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE

razpisuje

ABONMA ZA SEZONO 
1999-2000

(P R E D V P IS )

Dosedanji abonenti lahko po trd ijo  svoj sedež, novi 
abonenti lahko vpišejo abonma za sezono 1999-2000 
od 5. do 15. ju lija  pri blagajni Kulturnega doma, ul. Brass 
20, Gorica.
G le d a liš ka  b la g a jn a  bo v času vp isa  o d p rta  od 
ponedeljka do petka od 9. do 13. ure. Vse in form acije  
dob ite  na telefonski številki 0481 33288.
Vsi, ki bodo izbrali po letn i čas vpisa, si bodo lahko 
o g le d a li b r e z p l a č n o  eno  i z med  pr eds t av  i zven 
abonmaja.
Jesenski čas vpisa bo potekal do 15. do 30. septem bra 
te r od 11. oktobra  dalje.

teljišču, saj klasični licej nima 
stalnega ravnatelja. Tehnični 
pol pa je de facto že urejen, 
saj imajo poklicni zavod za 
trgovske dejavnosti Cankar, 
trgovski tehnični zavod Zois 
in državni industrijski teh 
nični zavod, ki naj bi se poi
menoval po Juriju Vegi, že 
nekaj let skupni sedež na po
klicnem trgovskem oddelku 
pod vodstvom enega same
ga ravnatelja.

Osnovna šola O. Župan
čič bo administrativni sedež 
tudi vrtcev v ul. Broloin ul. Fa

biani, vrtcev in osnovnih šol v 
Štandrežu, Pevmi, Števerjanu 
in Krminu. Osnovna šola R Vo- 
ranc v Doberdobu pa bo se
dež tudi tamkajšnjega vrtca 
ter vrtcev in osnovnih šol v So- 
vodnjah, na Vrhu invRonkah.

Nižja srednja šola I. Trinko 
z oddeljenim sedežem v Do
berdobu naj bi ostala avtono
mna pod vodstvom lastnega 
ravnatelja kot doslej.

Priznati moramo, daje šol
ski skrbnik upošteval mnenje 
SSŠ in potrdil za nas najugod
nejše rešitve. Sola torej spre
minja svojo podobo, pojav
ljajo se drugačne dinamike in 
nove figure in izginjajo stare, 
med temi tudi sam podpisnik 
zadnjega dejanja racionaliza
cije, šolski skrbnik.

IN  M E M O R IA M

D A V O R I N  
PELICON

Nenadna smrt zaradi krute 
bolezni je iz naše srede iztrga
la Davorina Pelicona, pleme
nitega in prijaznega moža in 
očeta, dejavnega in darežlji
vega na vseh področjih javne
ga življenja v domačih Sovod- 
njah in na Goriškem. Kot pod
jetnik in lastnik tiskarne skupaj 
s sodelavcem Romanom Cevd- 
kom je zgledno nadaljeval tra
dicijo slovenskih goriških tis
karskih mojstrov. Nad štiride
set let je spremljal in bil v vod
stvu nogometnega društva So- 
vodnje; zaradi zaslug v športu 
je letos pomladi prejel laskavo 
priznanje italijanske nogomet
ne zveze, prvi med zamejci. Bil 
je priljubljen med mladimi; rad 
je spregovoril o športu, znal pa 
je tudi strokovno in hkrati s sr
cem opisati odlike tiskarskega 
dela. Kot odbornik najprej in 
nato podpredsednik je sprem
ljal delo in rast domače posojil
nice, bil je predan vaškemu 
kulturnemu društvu in zagnan 
pobudnik in podpornik kultur
nih in družabnih prireditev. Za
radi vsega tega je močno zazi
jala praznina, ki jo zapušča za 
sabo. Med pogrebno mašo, ki 
jo je daroval sovodenjski žup
nik Marjan Markežič ob soma
ševanju šestih duhovnikov, po
tem ko so užaloščeni ljudje do 
zadnjega kotička napolnili va
ško cerkev in je prav tako ogro
mna množica tihih ljudi spo
štljivo čakala pred cerkvenim 
pragom, smo poslušali pomem
bne župnikove besede: "Ko go
vorimo o smrti, smo ljudje po
dobni otroku ob koncu prvega 
razreda osnovne šole. Pozna 
abecedo, lahko tudi tekoče be
re, ne zna pa še prav povezo
vati besed in razvozlati njiho
vega pomena. Predvsem pa ne 
znamo najti odgovora na zakaj, 
zakaj umreti pri 58 letih. Po
poln odgovor na ta zakaj bomo 
dobili šele v Bogu, v večnosti. 
Rajni Davorin ga že pozna. Za
to si gotovo želi, da ga tudi mi 
iščemo in najdemo pri Bogu. 
Njegova beseda, njegov zgled 
nam želita pomagati, da bi vsaj 
sprejeli to preizkušnjo, če je že 
ne moremo spremeniti ali do 
konca razumeti. Bog nas hoče 
opogumiti s svojim upanjem in 
tolažbo... V človeški nemoči se 
večkrat, tudi te dni, sprašujemo: 
zakaj Davorin? Zakaj on, še 
poln življenja in načrtov? Ne 
pozabimo, da za sajenje in se

janje tudi mi vsi izbiramo le naj
boljša semena. Davorin je v 
svojem plodnem življenju sejal 
veliko dobrega... Vsi, ki smo 
Davorina videvali zadnje dni 
življenja, smo lahko ugotavlja
li, kako je telo dobesedno uga
šalo, toda iz oči je sijala ener
gija duha, ki mu je pomagala, 
da je postal tudi pripravljeno 
seme za božjo njivo, saj je po 
prejetih zakramentih lahko 
skupaj z družino molil tudi Zgo
di se Tvoja volja, kakor v nebe
sih, tako na zemlji...

V tem trenutku bi rad pod
črtal njegovo zvestobo dani 
besedi in pripravljenost pri 
premagovanju ovir in težav 
posebno v tiskarni, ko smo ve
dno lahko slišali njegovo že pre
govorno zagotovilo: Ni proble
ma! Za vse nas res ni bilo pro
blema, njegovo zdravje pa je 
zaradi tega gotovo marsikaj 
utrpelo. Zato smo sedaj vsi mi 
na vrsti, ko bo treba zapolniti 
njegovo praznino na vseh pod
ročjih njegovega zemeljskega 
udejstvovanja - ne le, da reče
mo ni problema, ampak da pro
bleme tudi rešujemo, kot nam 
je dal zgled rajni Davorin. Pre
dvsem pa smo povabljeni, da 
za pokoj njegove duše še na
prej prosimo Boga, družini pa 
izkažemo človeško in božjo 
bližino."

Na sovodenjskem pokopa
lišču, kamor se je zgrnila velika 
množica poslednjih Davorino
vih spremljevalcev, so ob odpr
tem grobu zapeli krajevni zbori 
in hvaležne besede izrekli ne
kateri pokojnikovi sodelavci.

Gospe Silvi, Ediju, Eriki, po
kojnikovi sestri in svakinjam z 
družinami, vsem sorodnikom, 
znancem, prijateljem in sode
lavcem izrekamo iskreno so
žalje v imenu vseh sodelujočih 
pri Novem glasu in Goriški Mo
horjevi. Posebno hvaležnost 
Davorinu bodo v srcu hranili 
med nami predvsem tisti, ki so 
z njim tudi kdajkoli sodelovali. 
--------------- IDE
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P R A Z N I K  N A R O D N O Z A B A V N E  G L A S B E

PO FESTIVALU STEVERJAN '9 9
Med Borovci v Števerjanu 

je bilo ob koncu prejšnjega 
tedna, ob 29. festivalu narod
nozabavne glasbe Števerjan 
'99, vse živo. Prizadevanja čla
nov društva F.B. Sedej so bila 
poplačana, kar pomeni velik 
uspeh za celo vas in samoza
vest njenih prebivalcev.

V petek in soboto, 2. in 3. 
julija, je  potekal tradicionalni 
tekm ovalni del festivala, ki 
predstavlja za glasbene sku
pine pravo preizkušnjo, za or
ganizatorje pa izziv. Tokrat se 
je pom erilo  28 prijavljenih 
ansamblov. V nedeljo popol
dne pa so bili pred ogromno 
množico ljudi iz Goriške, Tr
žaške in Slovenije, ki so se 
medtem v vročem poletnem 
popoldnevu tudi naslajali ob 
dobrotah bogato obloženih 
kioskov, razglašeni zmagoval
ci letošnje prireditve. Nagra
do za najboljši ansambel fe
stivala je  prejel ansambel 
Ekart iz Starš, nagrado občin
stva ansambel Vesna in Vlas
ta s prijatelji, za najboljšo vo
kalno izvedbo Šaleški fantje iz 
Velenja, za najboljšo izvedbo 
kvinteta M ikola iz Škofje vasi, 
za najboljšo izvedbo tria Li
povšek iz Velenja, za najbolj
šo melodijo Bobri iz Brezovi
ce, za najboljšega debitanta 
M ladi Dolenjci iz Jurne vasi, 
za najboljše besedilo Vera Šo- 
linc za pesem Le ena je  misel. 
Kot nam je po festivalu pove-

Z A P U S T IL  
NAS JE 
STOJAN  
PERŠIČ

Števerjansko javnost in 
širše zamejstvo je kot blisk 
pretresla novica o nenadni 
smrti domačina Stojana Per
šiča, ki je v nedeljo zvečer 
prem inil v prom etni nesreči 
pri Ljubljani. Pokojni Stojan je 
bil doma iz Ozeljana pri Šem
pasu, v števerjansko skupnost 
pa seje po poroki z domačin
ko Nado Gravner 1.1970 kar 
h itro vključil in rad sodeloval 
v vaškem kulturnem in ver
skem življenju. Veliko moči je 
že vrsto let posvečal skupno
sti invalidov in bolnikov iz Slo
venije, za katere je skrbela s. 
Mihelangela Maraž. Tudi po 
njeni smrti sta z ženo nada
ljevala stike z invalidi. Lansko 
jesen sta bila tudi pobudnika 
srečanja invalidov in bolnikov 
iz Slovenije v Števerjanu. V 
Sloveniji sta prek skupnosti in
validov navezovala veliko pri
jateljskih stikov. Tako sta se z 
ženo prejšnjo nedeljo tudi u- 
deležila nove maše družinske
ga prijatelja v Zagorju ob Savi. 
Zal ju je med v rn itv ijo  čaka
la na cesti, ki iz Zagorja pelje 
proti Ljubljani, huda nesreča, 
ki je terjala življenje 63-letne- 
ga Stojana, žena pa je zado- 
bila hujše poškodbe.

K zadnjem u počitku bo 
pok. Stojan pospremljen v če
trtek, 8. julija, ob 17.30 izšte- 
verjanske župnijske cerkve.

dala ta jn ica društva Sedej 
Franka Padovan, je bilo delo 
dveh komisij zahtevno; sploh 
pa so bili organizatorji zelo 
zadovoljni s kakovostno stop
njo letošnjega festivala. "Vse 
je steklo kot po olju, že razmi
šljamo na jubilejni 30. festival 
leta 2000." Nekaj vprašanj 
smo postavili tudi predsed
niku društva Mihaelu Corsiju 
(na sliki), ki je  povedal marsi
kaj zanimivega.

K ako  bi ocenil 
letošnji fes tiva l?

Letošnja izkušnja je bila 
zaradi dobrih ansamblov, nji
hovega števila in ne nazadnje 
zaradi množične udeležbe o- 
biskovalcev zelo dobra. Orga
nizacija je delovala dobro, 
zapletov ni bilo. Želim  se za
hvaliti vsem organizatorjem, 
pokroviteljem in gostom fe
stivala Števerjan '99.

K a j misliš, da ti 
bo najbolj ostalo od  
letošnjega fes tiva la?

M islim , da bodo ostali ne
izbrisni v m ojem spominu 
zlasti družabni trenutki po 
uradnem delu dveh tekm o
valnih in finalnega večera. "Ne
uradno" seje prireditev nada
ljevala pri buffetu, kjer smo pe
li in kramljali še dolgo v noč.

Sta fo to g ra fs k a  
t~azstava in po ku šnja  

vin uspeli?

Razstave domačih ustvar- 
ja lcevvokviru  festivala imajo 
iz leta vedno večji uspeh. Do
mači umetniki znajo vdihniti 
v  svoje stvaritve nekaj oseb
nega, vanje vlagajo tudi veliko 
truda in ljubezni. Tako je bilo 
tudi letos s fotografsko raz
stavo Silvana Pittolija. Opazi
li smo, da so obiskovalci po 
glasbenem delu prav radi ob
iskali tudi razstavo. Zato bo
mo s pobudo gotovo nada
ljevali. Glede pokušnje vin bi 
se rad zahvalil kmetom in v i
nogradnikom; ti so nam po
klonili svoje vino in tako om o
gočili brezplačno pokušnjo 
gostom. Gre za pravo pro
mocijo briških vin, kjer se lah
ko predstavijo tudi mlajši in 
manj znani vinogradniki, naši 
domačini in pa proizvajalci z 
one strani meje. Za nas je po
membno, da tudi v domačem 
okolju pokažemo, kako dobre 
proizvajalce vin imamo.

I Z L E T  U D E L E Ž E N C E V  P O L E T N E G A  C E N T R A  I N  D R U Ž I N

TRENTARSKE DOGODIVŠČINE
MIRJAM BRATINA

V okviru delovanja polet
nega centra Srečanja 1999 je 
bil na programu tudi izlet v 
prelepo dolino Trente. Izletu 
so se pridružile tudi nekatere 
druge družine.

V nedeljo smo se zgodaj 
zjutraj zbrali v Rožni dolini, 
vsi navdušeni in polni priča
kovanj, čeprav še malce za
spani. Kljub dolgi poti so otro
ci radovedno opazovali po
krajino in razne domače živa
li, ki so se pasle na travnikih 
ob cesti. Končno smo prispeli 
na našo izhodiščno točko - 
kočo ob izviru Soče. Nekate
ri so se neučakano zagnali v 
strmino, da bi čimprej dospeli 
do čudovitega izvira, kjer z 
vso močjo začenja svoj tek 
ena izmed najlepših rek, ki 
slovi po svoji zelenom odri 
barvi. Seveda so najbolj po
gumni po povratku h koči, 
kjer smo se zadržali več časa, 
da smo pomalicali, preizku
sili hote ali nehote bistrost in 
hladnost Soče. Nekateri otroci 
bi najraje ostali kar pri reki in 
se igrali naprej, toda pred na
mi je bila še dolga pot, polna 
dogodivščin. Po ozki gozdni 
stezi smo odšli proti Kugyje- 
vemu spomeniku, nekaj me
trov smo hodili po asfaltni ce
sti, ki se ovinkasto vijuga proti 
Vršiču, mogoče je bil to naj
bolj neprijeten del, saj smo 
morali zaradi prom eta biti 
previdni, hrup avtom obilov 
pa je tudi preglasil tisto čudo
vito žuborenje reke, ki nas je 
ves čas spremljalo. O b mo
gočnem spomeniku Juliusa 
Kugya, ki je bil velik ljubitelj 
naših gora, smo opisali nje
gov lik in pomen za razvoj 
gorništva. Nato smo se sku
paj zazrli v mogočni Jalovec, 
ki so ga prekriva li oblaki. 
Kljub temu smo z daljnogle
dom lahko videli streho zave
tišča pod Špičko, ki je izhodi-

ščna točka za hojo na Jalovec. 
Po strmi poti smo se spustili 
do korit, ki jih je izdolbel po
tok Mlinarica. Po ozki brvi 
smo nad slapom prišli do naj
večjega korita in prek skal v 
sotesko, kjer je odmevalo šu
menje drugega manjšega sla
pa. Najpogumnejši so se vr
gli v ledeno, a kristalno čisto 
vodo ob navdušenju turistov. 
Nekaterim otrokom  se je na 
spolzkih skalah zdrsnilo, tako 
da so nehote preizkusili tem 
peraturo gorskega potoka. 
Seveda smo se tudi napili čiste 
studenčnice in nadaljevali pot 
do ceste in potem ponovno 
skozi gozd naprej. Ko smo se 
najbolj potili po poti navkre
ber, smo zgrešili pravo pot: 
izbrali smo namreč ozko in 
strmo stezo namesto široke. 
Znašli smo se nad strm im  
travnatim pobočjem, pod ka
terim  teče Soča. Čez reko 
smo že prej opazili trentarski 
muzej, ki je bil naš cilj, saj nas 
je tam čakal avtobus. Ker ni
smo takoj opazili mosta, ki je 
bil kakšnih dvesto metrov ni
žje, smo se odločili za preče
nje reke. Najmanjše otroke in 
tudi nekatere odrasle so ne
sli najmočnejši, drugi pa smo 
pogumno zavihali hlačnice in 
prekoračili m rz lo  Sočo. V 
trentarski muzej smo prispe
li malce mokri, utrujeni, a pri
merno razpoloženi za razla
go in ogled muzeja. Otroci so 
najbolj z zanimanjem prislu

hnili legendi o zlatorogu in 
resničnem dogodku: boju 
med trentarskim domačinom 
in medvedom. Zanim ivo je 
urejena tudi t.i. črna soba-e- 
kološka soba, ki skuša vsake
ga posameznika osvestiti, ka
ko naj se obnaša v naravi, če 
jo  želi ohraniti za prihodnje 
rodove. Etnološki del nam ži
vo naslika težavno življenje 
trentarskih kmetov. Slikovit je 
filmski prikaz reke Soče, delo 
Andreja Zdraviča, ki ga je dve 
leti vztrajno snemal v vseh let
nih časih. Na koncu smo uži
vali še ob prelepih posnetkih 
iz Triglavskega narodnega 
parka. Vsekakor si muzej za
služi, da se ustavimo in si ga 
tem eljito ogledamo.

Z enourno zamudo smo 
se bogati lepih vtisov vrnili 
domov. Eden izmed udele
žencev je hudomušno pripo
mnil, da v Milanu in drugih 
velem estih plačajo tu r is t i
čnim agencijam velike vsote 
denarja za doživljanje takih 
dogodivščin v pristni neokr
njeni naravi, mi pa smo jo do
živeli v naši bližini.

Ko se sedaj večina odprav
lja na počitnice, naj pomisli 
tudi na to, da se v naši bližnji 
okolici skrivajo čudovita na
ravna bogastva, ki nam nudi
jo  izjemna doživetja; pa še 
manj ljudi in gneče je in ni po
trebno čakati ure in ure v vro
čini v dolgih kolonah.

O B VESTILA

ČLANE SEKCIJE male trgovine 
in gostinstva vabi SGZ Gorica 
na predavanje: Zakon Bersani: 
korenita reforma trgovskega in 
gostinskega sektorja v ponede
ljek, 12. julija, ob 16. uri na se
dežu združenja, ulica Roma 20, 
3. nadstropje. Zakonske določ
be bosta obrazložila dr. Gerardo 
Amirante, goriški občinski od
bornik za gospodarsko progra
miranje, in ga Marilisa Bombi, 
občinska funkcionarka.

SEDEŽ SSO v Gorici bo v juliju 
in avgustu deloval po poletnem 
urniku, in sicer od ponedeljka do 
petka od 9. do 12. ure. Od 16. 
do 21. avgusta bo zaprt zaradi 
dopusta.

GLASBENA MATICA.Gorica ob
vešča, da bo tajništvo v ul. Cro
ce zaprto zaradi poletnih poči
tnic od 15. julija do 25. avgusta. 
Do 15. julija je urnik naslednji: 
vsak dan od 9. do 12. ure.

OD OGLEJA do Dunaja. Ob 
medškofijskem romanju na Du
naj od 11. do 13. septembra pri
reja tudi dekanija Štandrež avto
bus slovenskih romarjev. Božje- 
potno potovanje je izraz češčenja 
p. Marka iz Aviana, ki je 1.1683 
z molitvijo spodbujal Dunajča
ne, da so ustavili turško vojsko. 
Njegovi posmrtni ostanki poči
vajo v Kapucinski cerkvi na Du
naju, kjer je tudi kripta s posmrt
nimi ostanki članov avstrijske 
cesarske hiše. Cena romanja je
440.000 lir. Informacije in vpi
sovanje na upravi Novega glasa 
najkasneje do 20. julija 1999. 
Slovenske romarje bosta vodila 
turistični vodič in slovenski 
duhovnik.

APOSTOLSTVOSV. Cirila in Me- 
toda-Gorica ter župnije Zgonik, 
Mavhinje in Nabrežina prirejajo 
romanje v Maribor ob beatifika
ciji A.M. Slomška 18. in 19. sep
tembra 1999 z udeležbo pri be
atifikaciji, ki jo bo vodil papež. 
Vse, ki se želijo udeležiti tega 
srečanja, prosimo, naj pohitijo 
z vpisom, ker je potrebno potr
diti rezervacijo hotela. Prijave 
sprejemata uprava Novega gla
sa (tel. 0481 5331 77 ali 040 
365473) in župnija Zgonik (tel. 
040 229166).

Člani sekcije SSk - Sovodnje 
ob Soči prisostvujemo ganjeni 
žalovanju družine ob prerani 
izgubi moža in očeta DAVORI
NA PELICONA.

Ob boleči izgubi DAVORINA 
PELICONA izrekata svojcem is
kreno sožalje Kulturno društvo 
ter Mladinski odsek Sovodnje.

Ob smrti DAVORINA PELICO
NA izreka iskreno sožalje dru
žini in sorodnikom društvo Kr
vodajalcev iz Sovodenj.

Ob odhodu nepozabnega 
DAVORINA PELICONA, izjemne
ga in vedno prisrčnega sodela
vca ter prijatelja, izrekamo nje
govi družini in svojcem obču
teno in iskreno sožalje. Svet 
slovenskih organizacij.

Društvo F. B. Sedej, uredniš
tvo Števerjanskega vestnika in 
odbor Festivala izrekajo ženi 
in otrokoma iskreno sožalje ob 
izgubi dragega DAVORINA.

Ob težki izgubi dragega o- 
četa in moža DAVORINA izreka
mo Eriki, Ediju in ženi Silvi ob
čuteno sožalje. Rozana, Dušan, 
Marjan, Martin in Andrejka.

Lastnika in osebje tiskarne 
Budin izražajo svojcem DAVO
RINA PELICONA svoje sočutje.

Ob pretresljivi izgubi dra
gega moža in očeta STOJANA 
PERŠIČA izrekajo družini in so
rodstvu občuteno krščansko 
sožalje župnijski pastoralni 
svet iz Števerjana, župnijski 
gospodarski svet, dušni pastir,

cerkveni pevski zbor in vse 
župnijsko občestvo.

Učiteljica Barbara, v tem te
žkem trenutku ti stojimo ob stra
ni učenci in starši OŠ A. Grad
nik iz Števerjana in izrekamo 
tebi in mami globoko sožalje.

Ob nenadni izgubi dragega 
očeta STOJANA izreka Barbari 
Peršič občuteno sožalje ured
ništvo Pastirčka skupno z vse
mi sodelavci in prijatelji.

Člani Prosvetnega društva 
F.B. Sedej iz Števerjana se ob 
nenadni izgubi STOJANA PERŠI
ČA klanjajo njegovemu spomi
nu, ženi Nadi in hčerki Barba
ri pa izrekajo globoko sožalje.

Ob izgubi očeta STOJANA iz
rekava kolegici Barbari iskre
no sožalje. Franka in Andrejka

D A R O V I

ZASKLADs. Mihelangele: N.N. 
100.000; v spomin na pok. A. 
Šuligoja letnik 1974 60.000; v 
spomin na pok. strica Fabijana 
Kneza druž. Škorjanc 150.000.

ZANOVIglas: Simon Prešeren 
30.000; druž. Velikonja ZDA
187.000 lir.

ZA CERKEV v Sovodnjah: v spo- 
min na Davorina Pelicona PD 
Štandrež 100.000 lir.

ZA ŠD Sovodnje: tiskarna Bu
din v spomin na Davorina Peli
cona 200.000 lir.

ČESTITKE

Pevke in pevci duhovnije sv. 
Ivana v Gorici izražajo svo
jemu skrbnemu pastirju msgr. 
CVETKU ŽBOGARJU prisrčna 
voščila ob novem imenovanju.

Na univerzi v Ljubljani je z 
odliko magistriral iz filozofije 
JAN BEDNARIK. Čestitajo mu 
starši in sorodniki.

Pred kratkim je J AN BEDNA
RIK opravil magisterij na ljub
ljanski filozofski fakulteti. 
Iskrene čestitke tudi od Nove
ga glasa!

Na tržaški univerzi je iz 
klasične filologije z odliko di
plomirala ERIKA JAZBAR. Za 
uspeh ji čestitajo družina, 
Marko z družino in prijatelji z 
Oslavja.

Na tržaški univerzi je pred 
kratkim uspešno diplomirala 
naša sodelavka ERIKA JAZBAR. 
Diplomirani klasični filologinji 
iz srca čestitamo prijatelji in 
sodelavci pri Novem glasu.

Na videmskem konservato
riju je supešno zaključila študij 
Glasbene didaktike pianiska 
BARBARA CORBATTO iz Devi
na. Svoji sodelavki iskreno če
stitajo vodstvo in kolegi Sloven
skega centra za glasbeno vz
gojo Emil Komel.

Zveza slovenske katoliške 
prosvete čestita članom dram
skega odseka Prosvetnega dru
štva Štandrež MAJDI ZAVAD
LAV, BOŽU TABAJU in MARKU 
BRAJNIKU za uspeh, ki so ga bili 
deležni na 3. Zamejskem festi
valu amaterskih dramskih sku
pin v Mavhinjah.

Štandreški rajonski svet če
stita dramski skupini Štandrež 
ob lepem uspehu na tekmova
nju zamejskih dramskih skupin 
v Mavhinjah.

Kulturni center Lojze Bratuž 
se veseli s štandreško gledali
ško skupino za prejeta odliko
vanja na 3. Zamejskem festiva
lu amaterskih dramskih skupin 
v Mavhinjah.

DR. ERIKI
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M L A D I  N A  P O L E T N E M  
O D D I H U

ROKOPPELT

Tudi letos je šolski pouk mi
mo, listi z ocenami dijakov na 
oglasnih deskah rumenijo, risal
ni žebljički, s katerimi so pri
trjeni, že popuščajo. Na razpo
lago so že seznami knjig za pri
hodnje šolsko leto. V veliko ve
selje dijakov, učencev in šol
nikov je pouka konec. Izteka 
se tudi ustni del nove mature. 
Napočil je čas počitnic, ki so 
za mlade tudi priložnost za na
biranje izkušenj. Letos so se tu
di pri nas razširile akcije pro- 
stovljnega dela v pomoč potre
bnim na pobudo Civilne zaščite 
in človekoljubnih organizacij. 
Veliko mladih se odloča za po
moč v Albaniji in drugod po 
svetu. Človekoljubno poslan
stvo lahko izpolnijo tudi s po
močjo beguncem, ogroženim 
skupnostim in prizadetim v ož
jem okolju. Vse več je dijakov, 
ki se poleti začasno vključuje
jo v delovno razmerje po pod
jetjih in ustanovah, prakso pa 
si nabirajo tudi v tujini. Mnogi 
pa se zaposlujejo po gostinskih 
podjetjih, mehanskih in drugih 
delavnicah, še zlasti fantje, 
medtem ko dekleta ponavadi 
izbirajo poletno delo kot va
ruške.

Nekateri višješolci se od
pravljajo ali so že odšli na izpo
polnitev v tujem jeziku. Večina 
potuje v Veliko Britanijo ali na 
Irsko, v Nemčijo, Avstrijo ali 
Švico. V zadnjih letih pa se po
samezniki odločajo za izpopol
njevalne tečaje v slovenščini.

Sorazmeroma redki se po
dajajo na daljša medcelinska 
potovanja, medtem ko so še ve

dno v ospredju potovanja po 
Evropi ob izkoriščanju medna
rodne železniške vozovnice in 
mladinskih prenočišč. Potova
nje s "štopanjem" je vsaj pri nas 
zadnje čase v osipu, kar jasno 
kaže na čut ogroženosti in po
slabšanja kakovosti življenj
skih odnosov po Evropi. Pove
čalo se je število mladih, ki se 
odločajo za kratka letovanja po 
turističnih središčih bližnje 
Istre, Veneta, pa tudi v naši de
želi. Poleg morja v tem prime
ru privablja mlade nočni "žur". 
Ugodnejšim cenam navkljub 
pa le redki izbirajo Dalmacijo, 
še zlasti južno. Sindrom Koso
va torej ni vplival samo na tuje 
turiste, ki so odpovedali rezer
vacije.

Del počitnic posvečajo mla
di taborjenjem pri skavtih ali 
tabornikih. Znatno zanimanje 
velja tudi za raziskovalni tabor, 
ki bo letos v Bazovici. V teh 
dneh se bo iztekla tudi cela vr
sta "kampov" v priredbi naših 
športnih društev ter neizogib
ni poletni turnirji v raznih 
športnih panogah, na katerih 
ponavadi mladi radi sodelujejo.

V poletnem obdobju pa je 
bodisi za tiste, ki se vračajo s 
počitnic, kot tudi za one, ki so 
začasno zaposleni, nekaj pri- 
lo-žnosti za razvedrilo tudi pri 
nas. Mnogo je pobud, posve
čenih mladim z vrsto glasbe
nih nastopov. Na sporedu so 
obiski Eltona Johna, Grignani- 
ja, Maxa Gazzeja, Vasca Ros
sija in drugih. Ostajajo tudi tra
dicionalne šagre, ki niso zane
marljiva priložnost za združe
vanje mladih.

P O B U D E  Z A  VSE O K U S E  O D  J U N I J A  D O  A V G U S T A

KULTURNO POLETJE 
V VIDEMSKI POKRAJINI

ERIKA JAZBAR

Kulturno poletje se v v i
demski pokrajini začenja pr
ve dni julija in nudi vsako leto 
pester program srečanj in po
bud, ki odgovarjajo najraz
ličnejšim pričakovanjem turi
stov in ljubiteljev kulturnih 
dogodkov, glasbe, gledališča, 
poezije, ljudske kulture in na
rave. Iz poletja v poletje se ta
ko vrstijo razne pobude, ki o- 
hranjajo vsebinski okvir prej
šnjih let, zelo pogosto pa nu
dijo tudi zanimive novosti in 
variante, s katerimi bogatijo 
novejšo izvedbo.

Začnimo kar po vrsti.
Od 1. julija kraljuje na zgo

dovinskih trgih naše dežele 
etnična glasba 21. izvedbe 
Folkesta, o katerem smo ob
širneje pisali v prejšnjih šte
vilkah našega časopia. Na 
programu je štirideset kon
certov, ki se bodo prepletali 
na širšem obmejnem obm o
čju: od štirih pokrajinah naše 
dežele bo manifestacija zajela 
tudi Koroško in Slovenijo oz. 
Istro s posebnim težiščem v 
Furlaniji; program bodo slo
vesno zaključili v Kopru na Ti
tovem trgu 26. ju lija z nasto
pom priljubljenega ter prizna- 
nanega umetnika ritma in gla
sbe Gorana Bregoviča.

Od 23. do 25. ju ilja bomo 
na Lesah pred občinsko te lo
vadnico prisluhnili tudi be
neškim ljudskim melodijam. 
Na tradicionalnem in priljub
ljenem Senjamu beneške pie- 
smi, ki ga že vrsto let prireja 

j neutrudno KD Rečan, bodo 
nastopili in tekmovali mlajši 

| in starejši slovensko-beneški 
izvajalci in prestavili beneško 
zakladnico melodij in motivov.

Prejšnjo soboto so v grmi- 
ški občini odprli šesto izved
bo Postaje Topolove; tudi le
tos so M oreno M io re lli in 
Društvo beneških umetnikov 
poskrbeli za izvrsten in natr
pan program, ki nudi ob že 
tradicionalnih instalacijah in 
srečanjih z umetniki, ki priha- 

| jajo iz raznih predelov sveta, 
posebno zanimive in pestre 
večere tudi za ljubitelje dru
gih um etniških govoric ob 
petkih, sobotah in nedeljah 
do 18. julija.

Veliko pričakovanje pa vla
da letos tudi za najodmev
nejšo manifestacijo poletja, in 
sicer Mittelfest, srečanje sred
njeevropskih narodov, ki p ri
vabi vsako leto v Čedad šte
vilne kulturnike in gosti ho- 
spitacije, ki so za naše kraje 

I precej neobičajne. Osma iz
vedba Mittelfesta je v marsi
čem podobna lanskoletni; na

programu je kot običajno v 
drugi polovici julija, in sicer 
od sobote, 1 7., do nedelje, 
25.; tud i im ena nekaterih 
idejnih organizatorjev se po
navljajo, vendar bo slično og
rodje letos povezovala nova 
rdeča nit: "odhajati in vračati 
se, jantarjeva pot, svilena pot, 
solna pot".

Nekaj zanim ivih novosti 
prihaja tudi iz Rezije. Najprej 
velja povedati, daje od 14. ju 
nija na občini na Ravanci v ju 
tranjih urah (10.30-12.30) na 
razpolago poseben urad, ki 

i nudi turistom ozirom a obis
kovalcem vse potrebne infor
macije o Dolin i rož, raznih 
kulturnih in družabnih inicia
tivah. O b tem pa velja pove
dati, da so na programu že od 
aprila pa do konca decembra 
ob sobotah in nedeljah pose
bne ekskurzije v najznačilnej
še naravne lepote rezijanske 
doline oz. parka.

Rezijanska dolina pa zaži
vi predvsem meseca avgusta, 
ko se številni izseljenci vrača
jo in srečajo za Veliki šmaren 
na tradicionalni Šmarni miši, 
pred in po tem priljubjenem 
datumu pa so na programu 
številna kulturna srečanja za 
vse ljubitelje posebne rezijan
ske ljudske zakladnice.

O NARAVI
JURIJ PALJKO  tisti naravi, s katero smo 

izgubili že skorajda vsak stik 
ali pa ga iz dneva v dan bolj 
izgubljamo. Jasno je, da to ne 
velja za vse ljudi, ker smo si 
pač različni; gotovo pa je, da 
je  večina od  nas takih, ki že 
zaradi službe in drugih obvez
nosti narave ne dojem am o in 
ne sprejemamo več tako, kot 
jo  je  človek in morda tud i m i 
sami še pred nedavnim, ko 
nas je  življenje, in to še p o 
sebno tiste, ki smo rojeni na 
km etiji, vezalo na naravo, na 
zem ljo, na vodo in na nebo.

Občutek, da pripadaš na
ravi, se počasi izgublja, kot se 
izgublja zavest, da si samo del 
narave in n ič več; da je  č lo
veško življenje zares poskus 
preseganja narave, a hkrati tr
dno vsidrano v naravo, p o 
krajino in v vse tisto, kar je  
človek v naravi naredil. In tega 
je  iz jem no veliko, saj n i da
nes n iti enega naravnega deja
vnika, ki b i tako posegal v na
ravo, kot to počenjam o m i: 
ljudje.

Če tokrat ne bi govorili to 
liko o vsem slabem, katerega 
človek veliko dela naravi in 
posredno sam sebi, b i raje 
rekli eno ali dve o umeščeno
sti človeka v naravi in pros
toru, ki so si ga naši predn i
ki \/ naravi uredili. Po doma-

i če: lepo je  pogledati okrog 
sebe in poleg nemogočih kva
dratastih  že lezobetonskih  
konstrukcij, ki z nami in z na
šo preteklostjo n im ajo niče
sar skupnega, ugledati še ka- 

i ko iz kraškega kamna izkle
sano okno, videti še od  burje 
in lesa razjedena stara po l- 
kna, se um iriti nekje na p r i
morskem borjaču, na kate
rem še vlada tisti mediteran
ski navidezni nered, ki pa ima 
neko g loboko notranjo sm i
selnost in namembnost. Lepi 
so ti naši borjači in to naše 
sredozemsko rastje, kjer se 
rožmarin srečuje z lovorjem, 

j se cipresa po ljub lja  z lipo, se 
žajbelj meša z baziliko, visijo 
paradižniki s spranega in od  
burje načetega kola, se ka
men oplaja z dragocenim le- 

] som, v kotu vsakega borjača 
\ pa je  še mesto za nekaj p o 
čenih korcev in m orda za 
dve, tri stare in na roko nare
jene planete, ki jih  je  b il m or
da m ojster še pobarval, pre
den jih  je  predal namenu.

In kaj zato, če danes vse 
j več ljud i p ri nas pozablja, kje 
živi, in na svoje hiše zato pri- 

\ bija na zid  p o d  streho za Pri
m orje  nemogoče čisto go 

renjske lesne obloge; in kaj 
zato, če je  cement zamenjal 
p lem enito  m alto in je  rezan 
kamen zamenjal preprosto  
skladnost naključno pobra
nega kamna! Saj je  m ed nami 
še veliko ljudi, ki se bršljana 
na zidu ne branim o, ki zave
stno sadimo oljke in trte, ki 
nam nižal, da lovor pustim o  
rasti ob živi meji, katere nikdar 

I ne obrežemo tako, ko t je  le
ta obrezana v celinski Slove
niji, kjer - vsaj name - kruta 
pristriženost živih meja in ne
naravno ostri robovi le-teh 
naravnost boleče de lu je jo ; 
kot da bi hotela ta prisilna kva
dratura rastline povedati, da 
je  življenje tud i kvadratno ali 
pa pravokotno, ko pa vsi ve
mo, da n i tako, ko pa vemo, 
da nekdo zraste bolj, drugi 
manj, da je  neka veja lahko 
daljša, da je  druga krajša, ker 
je  življenje tako: gotovo n ik
dar ravno in nikdar kvadrat
no, predvsem pa naše m isli 
ne in ne naša dejanja.

Hvala Bogu, da so m ed na
m i še ljudje, ki im ajo čas za 
to, da se prepustijo radoži
vemu pogovoru s sosedom, 

j ko se na vrtu srečajo in si iz
m enju je jo mnenja o čebuli, 
solati, radiču in plem enitejši 
trti, o krom pirju , ki letos do
bro obeta, da im ajo še čas za 

i kozarec domačega vi na, tiste
ga vina, ki na nobeni vinski 
razstavi najbrž ne b i pobra lo  

J  nobene nagrade, a ga je  zato 
pošteno naredil sosed, k i te

je  povabil v hladno klet m ed  
sode; kajti samo tam se o do
ločenih stvareh da lepo govo
riti, pa naj gre za sosedovo na
debudno Micko ali pa za žup
nikovo nedeljsko pridigo, v 
kateri je  gospod župnik te
m e ljito  ošvrknil stiskače in 
požeruhe! Hvala Bogu, da so 
m ed nami še ljudje, ki leto za 
le tom  čistijo in barvajo stara 
vrata, ki vodijo  v hlev in klet, 
ki jih  niso in ne bodo zame
njali z večnim i alum inijasti
mi, in so še zvesti sodu iz ple
menitega slavonskega hrasta, 
ki vino še delajo tako, ko t so 
ga delali dedje in se zato ski
sa, če ga pustiš v steklenici čez 
noč odprtega! Hvala Bogu, da 
so m ed nami še ljudje, k i jim  
ni težko pokositi visoke trave 
na trati, čeprav v hlevu nimajo 
več živine, in hvala Bogu, da 
so m ed nam i še taki, ki znajo 
sedeti na kamnu in postavijo 
leseno, doma narejeno k lop
co p o d  latnik in zraven m izo  
in še stol za soseda in tistega, 
ki pride m im o !

Tako se po tem  zgodi, da 
prideta m im o  prijatelja, kot 
se je  m eni zgodilo, da sta p ri
šla na Placuto Marko Vuk in 
Andrej Malnič, strokovnjaka 

(za Primorsko, ujeta v čas in 
prostor Primorske s pogle
dom  v svet in svetovljana prav 
zato, ker sta trdno ukori njena 
v našo stvarnost. In je  potem  
Marko Vuk rekel na "placu", 
na Placuti s pogledom , upr
tim  čez kamniti z id  p ro ti gori-

škemu gradu: "Ti, poglej to ! 
Kako čudovit pogled, Sredo
zemlje sije in bogati človeka! 

j Kje najdeš še kam nit zid, ci
preso in korce? Cista, m edi
teranska veduta!" In smo se z 
Andrejem, ki je  etnolog in za
pisovalec in zbiralec narod
nega blaga in naše dedišči- 

\ ne, navad, zagovorili o tem, 
kako prem nogi uničujejo le
po  p ri nas, ko namesto lese
nih  "škurov“ vgrajujejo plasti
čne, ko namesto suhih kam
nitih  zidov nameščajo nepo
trebne betonske, ko borjače 
naravnost pošastno asfalti
rajo. "Včasih m i kdo reče, da 
bi moral pridigati okrog, kako 
se to ne sme delati, a to  ni 
m oja naloga. Jaz m oram  p i
sati o lepem in tudi nelepem  
iz  pretekolosti, o tistem, kar 
je  naše, in o tistem, kar dela 
življenje p ri nas drugačno in 

J lepo. Ce pa sodobni človek 
ne ve, kje živi, če ne ve, kaj 
in kdo je, se bo to poznalo  
tud i v naravi in prostoru, v 
katerem živi; o tem bom  čez 
leta pisal, drugi bodo pisa
li," je  rekel Andrej. "U pajm o, 
da ti ne bo potrebno pisa
ti samo o a lum inijastih  vra
tih  in asfaltiranih borjač ih !" 

\ sem rekel.
"Poglejta, še enkrat poglejta 

I to,"je rekel Marko, ki je  dobe- 
i sed no užival ob pogledu na 
staro hišno pročelje, na staro 
streho in na cipreso v ozadju. 
Midva z Andrejem tudi.

SLOVENIJA

SPOROČILO,  
POLOŽENO  
V VIPAVSKA 
SARKOFAGA

V našem časniku smo že po
ročali o tem, da so na pokopa
lišču v Vipavi končali obnovo 
dveh sarkofagov-krst iz grani
ta, ki ju je leta 1846 iz Egipta 
dal pripeljati Anton pl. (pleme
niti) Lavrin, avstrijski diplomat 
in eden največjih slovenskih 
egiptologov. Želel je, da v njih 
pokopljejo njegove starše Jer
neja in Jožefo Lavrin ter sina 
Alberta Aleksandra. Po našem 
poročilu pa so se zgodile neka
tere pomembne novosti, ki 
nam jih je pojasnil Tomaž Hro
vatin, Lavrinov daljni sorodnik 
po strani njegove sestre. Z Du
naja se mu je namreč oglasil 
Lavrinov potomec v petem ko
lenu, 83-letni nekdanji diplo
mat Franz von VVesendoch. V 
Vipavo je prinesel fotografije 
Antona Lavrina, njegove žene 
in hčere. Prinesel pa je tudi do
kumente, iz katerih izhaja, da 
je sloviti egiptolog prvi odkril 
grobnici bikov Apisov, prav ta
ko je v Vipavo prinesel nove 
sorte vinskih trt. Omenjeni po
tomec pl. Lavrina hrani tudi 
njegovo zlato tobačnico in dra
gocen prstan njegove žene. 
Malo je tudi znano, da je slovi
ti raziskovalec obdobja farao
nov v Egiptu namenil del starin 
avstrijskemu nadvojvodi Ferdi
nandu Maksimilijanu za njego
vo egipčansko zbirko v dvor
cu Miramar pri Trstu.

Med obnovo sarkofagov so 
položili posmrtne ostanke Lav- 
rinovih staršev in njegovega si
na v leseni krsti in le-ti spet po
ložili v sarkofaga. V sarkofaga 
pa so položili tudi besedilo spo
minske listine, ki je shranjeno 
v posebnih steklenicah, da bi 
čimdlje kljubovalo času.

V dokumentu je zapisano 
tudi naslednje: "Egiptologi iz 
Ljubljane in z Dunaja so doka
zali, da sta sarkofaga na vipav
skem pokopališču iz V. dina
stije stare države Egipta in se
gajo v leto okrog 2.450 pred 
Kristusom. Egiptologi so tudi u- 
gotovili, da sta se sarkofaga v 
Vipavi v preteklih 153 letih bolj 
poškodovala kot pa v 4.300 le
tih svojega obstoja v Egiptu. 
Zato smo novembra leta 1998 
pristopili k zaščiti in obnovi 
svetovnih spomenikov za bo
doče rodove." Na listino so se 
podpisali vipavski župan Ivan 
Princes, strokovni sodelavec v 
vipavski občini Pavel Perhavec, 
sorodnika pl. Lavrina, Tomaž 
in Andrej Hrovatin in Anton 
Pezdirc iz Restavratorskega 
centra v Ljubljani.

Lavrinov daljni sorodnik po 
strani njegove sestre Tomaž 
Hrovatin je našemu časniku za 
objavo ljubeznivo posodil sliko 
viteza pl. Lavrina, ki je bila po
sneta leta 1865, štiri leta pred 
njegovo smrtjo.

E Š K A SLOVENIJA
RUB

KANALSKA DOLINA
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SLOVENIJA

POSTOPNO UKINJANJE 
BREZCARINSKIH TRGOVIN

MARJAN DROBEZ

Uvedba novega davka na 
dodano vrednost (DDV) ni 
povzročila splošnega porasta 
cen, s čimer so bila uresni
čena zagotovila vlade in finan
čnega ministrstva. Podjetja, tr
govine, javne ustanove in dru
gi zavezanci nove oblike ob
davčitve bodo sicer morali v 
mnogih primerih plačevati ve
čje obveznosti kot pred uved
bo novega davka, toda so se 
predvsem zaradi velike kon
kurence na tržiščih blaga in 
storitev odrekli večjim podra
žitvam. Vendarle pa sta mora
la proti nekaterim poizkusom 
neupravičenega dviga cen po
sredovati vlada in tržna in
špekcija.

Z  novim davčnim sistemom 
je Slovenija izpolnila pomem
bno zahtevo EZ, česar v Bru
slju zagotovo niso spregledali. 
Nasploh si vlada zelo priza
deva pospešiti priprave za 
sprejem v EZ. Konec junija je 
evropski komisiji poslala no
vo poročilo o izpolnjevanju 
zahtev Bruslja, iz katerega iz
haja, da je Slovenija dosegla 
preobrat v hitrosti in obsežno

sti priprav in sprejemanja za
konov, zaradi česar bo do kon
ca leta 2000 pripravljena na 
vstop v EZ. V poročilu je zapi
sano, da je bilo v prvem pol
letju tega leta sprejetih 42 no
vih zakonov, ki so v skladu z 
normami oz. merili EZ, od 
skupaj 84 zakonov, ki naj bi 
jih sprejeli letos. Državni zbor 
bo v mesecu ju liju dve izred
ni zasedanji namenil obravna
vi oz. sprejemu "evropsko" 
naravnanih zakonov, po po
trebi pa bo takšne izredne seje 
imel tudi v naslednjih mese
cih. Glede vključevanja v EZ 
pa Slovenija še ni napredova
la pri privatizaciji bank in zava
rovalnic in tudi ne pri refor
mah v kmetijstvu.

Poseben problem pomeni
jo brezcarinske prodajalnice. 
Evropska komisija pridružit- 
veni sporazum s Slovenijo to l
mači tako, da bi morali brez
carinske prodajalne zapreti 
najkasneje do 1. julija letos, v 
Sloveniji pa določila pojm u
je jo  kot obveznost, da bo 
brezcarinske prodajalne po
trebno preoblikovati oz. za
preti do leta 2003, ko naj bi 
bila Slovenija sprejeta v EZ.

ŠE ZMERAJ VELIKI 
NAKUPI SLOVENCEV 
V ITALIJI IN AVSTRIJI

Slovenska vlada pričakuje, 
da bo o usodi brezcarinskih 
prodajaln vendarle kmalu do
segla sporazum z EZ. Pri tem 
poudarja, da so vsi njeni ukre
pi usmerjeni v postopno uki
njanje omenjenih trgovin. V 
državnen proračunu za leto
šnje leto je predvidenih 160 
tisoč evrov, namenjenih za po
stopno preobrazbo prostoca- 
rinskih prodajaln. Sicer pa se 
privlačnost nakupov v le-teh 
zmanjšuje. Od 1. ju lija dalje, 
ko sta bila uvedena davek na 
dodano vrednost in trošarina, 
je treba slednjo plačevati tudi 
v brezcarinskih prodajalnah. 
Od tobačnih izdelkov je tre
ba plačevati 60% trošarine, ki 
je predpisana za te izdelke na 
notranjem trgu, od alkohola 

i in alkoholnih pijač pa 90% od 
predpisane. Ti dve blagovni 
skupini predstavljata med 75 

! in 80% celotne prodaje v pro- 
stocarinskih prodajalnah.

V sklop nakupov ob mejah 
z Italijo in Avstrijo pa ne spa
dajo samo posli v brezcarin- 

i skih prodajalnah in drugi na

kupi prebivalcev z obmejnih 
območij obeh sosednjih dr
žav v Sloveniji, temveč tudi po
samični nakupi iz Slovenije v 
Italiji in Avstriji. Podatki iz u- 
radnega vira, t.j. z Inštituta 
za ekonomska raziskovanja v 
Ljubljani, pravijo, da za te na
kupe v sosednjih dveh drža
vah Slovenci porabijo kar oko
li 1,5 milijarde evrov letno, to 
pa je blizu 287 milijard tolarjev 
oz. 2,9 m ilijard lir. Ti nakupi 
so najbrž večji od prodaje bla
ga tujcem v slovenskih brez
carinskih prodajalnah.

Sicer je priznanje Sloveniji 
za njene napore pri vključeva
nju v EZ v intervjuju, objavlje
nem v zadnji številki Evrobil- 
tena, ki ga izdajata Urad slo
venske vlade za inform iranje 
in Služba vlade za evropske 
zadeve, izrekel tudi JaimeGar- 
cia-Lombardero, glavni po
gajalec Evropske komisije s 
Slovenijo. Dejal je tudi nasled
nje: "V primerjavi z lanskim 
letom, ko je komisija kritizira
la Slovenijo zaradi prepočas
nega napredovanja na poti v 
EZ, so razmere sedaj povsem 
spremenjene. Pomembno je, 
da ohranite sedanji ritem pri
prav, ali ga celo pospešite. 
Odločno pa lahko zatrdim, da 

I prilagajanje Slovenije evropski 
zakonodaji zdaj poteka nad
vse spodbudno."

PROTJ S IR O M A S E N J U  
V L O G E  N O V E  G O R I C E

Na občnem zboru Foruma 
za Goriško, ki deluje kot Zdru
ženje za preporod Goriške, je 
predsednik Rudi Šimac pono
vil kritike na račun siromaše
nja Nove Gorice, kar naj bi 
bila posledica umetnega raz
kosanja urbane celote in odtr- 
ganja ustanov pokrajinskega 
značaja od mestnega sredi
šča. Menil je, da Forum za Go
riško ni dosegel vseh želenih 
učinkov "spričo celotnega po
ložaja v državi, ob strankar
skih nasprotjih, razdrobljeno
sti in zaradi zdraharstva, ki 
hrom ijo učinkovitost v vsej 
Sloveniji".

Šimac je svoje trd itve po
nazoril s primerom ustanovi
tve občine Šempeter-Vrtojba, 
kar da je povzročilo razkosa
nje urbane celote in odtrganja 
ustanov pokrajinskega znača
ja (očitno je mislil na Splošno 
bo ln išn ico v Šempetru pri 
Gorici) od mestnega sredi
šča. "Pri tem je treba pouda
riti, v primerjavi s spornim sta
tusom mestne občine Koper, 
da je bila v Novi Gorici izpe
ljana politična diverzija proti 
vo lji večine Šempetrcev in 
proti ustavi republike Slove
nije. Pri tem pa se politične 
stranke, bodisi leve kot tudi 
desne usmeritve, v parlamen
tu niso zavzele za Novo Go
rico, s čimer so dokazale, da 
tudi vloge regij ne razumejo 
drugače, kakor skozi očala 
dnevne politike in ozkih stran
karskih interesov, ki so v na
sprotju s cilji in koristm i slo
venskega naroda.11

Predsednik je nadalje kri
tiziral dejstvo, da Nova kre

ditna banka v Mariboru ni iz
polnila obljube, da bo v Novi 
Gorici ustanovila svojo t.i. 
banko hčer. Dejal je, da "bo to 
vprašanje ostalo v prednost
nem vrstnem redu Foruma". 
Opozoril je, da so podobne 
pritiske kot banka doživljale 
tudi druge ustanove javnega 
značaja, z lasti P rim orsko  
dramsko gledališče in Goriški 
muzej, nedavno pa seje poti
homa preselila v Koper in Lju
bljano tudi uprava družbe Te
lekom v Novi Gorici.

Forum za Goriško podpi
ra ustanovitev Goriške škofi
je v Novi Gorici. Šimac je o- 
pozoril, "da je nekdanja ško
fija zaradi svoje obmejne lege 
imela ves čas prvo razredno 
politično vlogo na ozemlju, 
kjer živijo Slovenci, Furlani, 
Italijani in Nemci. Vseh okoli 
200 let svojega delovanja je 
bila pomembna zlasti za Slo
vence ter je prispevala k njiho
vi uveljavitvi na tem obm ej
nem prostoru".

Rudi Šimac zaradi preobre
menjenosti ni več kandidiral 
za mesto predsednika Foru
ma za Goriško. Na občnem 
zboru so za novega predsed
nika izvolili Sergija Peljhana, 
nekdanjega ministra za kul
turo in zdaj ravnatelja Primor
skega dramskega gledališča 
v Novi Gorici. Peljhan je po 
izvolitvi dejal, "da si mora Fo
rum za Goriško prizadevati za 
nastanek oz. ustanovitev Go
riške pokrajine". Ena pogla
vitnih nalog Foruma naj bi bila 
tudi pridobitev tretje sloven- 
ske univerze v Novi Gorici. 
----------------  M .

P R O M E T  O B  MEJI

O  P R E N O S U  
BL AGA  
ČEZ MEJO

Z novim davkom za doda
no vrednost so pravice tistih, 
ki s prepustnicami za malo
obmejni promet potujejo čez 
mejo, ostale nespremenjene. 
Videmski sporazum o tem  
prometu določa, da imetniki 
prepustnic ob vračanju iz Ita
lije brez plačila carine ali d ru
gih dajatev (mednje sodi tudi 
davek na dodano vrednost) 
lahko prinesejo blaga v vred
nosti 50 tisoč tolarjev mese
čno seveda le tistega za oseb
no rabo in lastno gospodinj
stvo. Dosedanje ugodnosti 
torej ostajajo v veljavi, kar bo 
najbrž zanimalo tudi sloven
ske trgovce v krajih ob meji s 
Slovenijo.

Pri prehodih državne meje 
s potnim i listi pa so z uvelja
vitvijo davka na dodano vred
nost nastale spremembe oz. 
nekatere omejitve. Vrednost 
blaga, ki ga slovenski držav
ljani lahko prinesejo ali uvo
zijo iz tujine, ne da bi bilo zanj 
potrebno plačati carino in da
vek na dodano vrednost, zna
ša 16 tisoč tolarjev za vsako 
potovanje čez mejo. Potniki, 
stari nad 17 let, pa lahko po
leg omenjene olajšave brez 
plačila carine in davka na do
dano vrednost prinesejo iz tu
jine še 200 cigaret, 250 m ili
metrov (!) toaletne vode, liter 
žgane pijače in dva litra vina. 
Ne da bi bilo treba plačati tro
šarino, lahko ob vsakem pre
hodu državne meje prinesejo 
v Slovenijo še pol kg kave in 
10 dkg čaja.
 —  M .

K R A T K E

P R E D S E D N IK A  D V E H  
S T R A N K  T U D I V O D J I 
P O S L A N S K IH  S K U P IN
Predsednika SDS in SKD, 

Janez Janša in Lojze Peterle, 
sta postala tudi vodji poslan
skih skupin svojih strank v dr
žavnem zboru. O  razlogih in 
pomenu njunih imenovanj vod
stvi strank nista sporočili ni
česar. Najbrž pa je treba im e
novanji povezati z delovanjem 
parlamenta v obdobju do na
slednjih državnozborskih vo
litev leta 2000. Stranki se bo
sta očitno v parlamentu pos
kusili čim bolj uveljaviti, da bi 
v okviru t.i. pomladanskega 
bloka uspeli tudi na parla
mentarnih volitvah. Po napo
vedih JanezaJanše, Lojzeta Pe
terleta in Marjana Podobnika 
(iz SLS) naj bi omenjene tri 
stranke na volitvah v državni 
zbor prejele večino glasov.

S P O M O R S K O  K A R T O  
VEČJA V A R N O S T  V  

S L O V E N S K E M  M O R JU
Ministrstvo za prom et in 

zveze je predstavilo prvo po
morsko karto Koprskega za
liva, ki so jo  izdelali s sodelo
vanjem izvajalca hidrograf
skih meritev, družbo Navo- 
ocean izZDA in izvajalcem kar
tografskih del, Inštitutom za 
geodezijo in fotogrametrijo iz 
Ljubljane. Doslej so bile v ra
bi pomorske karte z zastare
lim i podatki, ki so jo  izdali v 
nekdanji Jugoslaviji. Z  novo 
pomorsko karto se bo odlo 
čno povečala varnost plovbe 
na slovenskem morju. Pomor
ska karta Koprskega zaliva 
bo izšla tudi v angleški razli
čici. V načrtu pa je  tudi izde
lava karte Piranskega zaliva in 
v sodelovanju z Italijo in H r
vaško tudi pomorske karte 
Tržaškega zaliva.

IZJAVA KOMI SIJE PRAVI ČNOST IN MI R

ZA VEČJO 
VERODOSTOJNOST

Komisija Pravičnost in m ir 
pri Slovenski škofovski konfe
renci je  objavila izjavo, v kate
ri obravnava stanje slovenske 
države. Predsednik komisije 
dr. Anton Stres je  na državni 
televiziji izjavil, da pomeni izja
va nekakšen odziv oz. dopol
nilo k nedavnemu praznova
nju dneva slovenske državno
sti. Komisija ugotavlja, da so 
razmere, ki jih  Slovenija do
življa devet let po  prvih demo
kratičnih volitvah in osem let 
po vzpostavitvi samostojne in 
suverene države na nekaterih 
bistvenih državotvornih podro
čjih, zaskrbljujoče. Številne te
meljne ustanove demokratične 
države izgubljajo ugled in vero
dostojnost. Nekateri konkretni 
prim eri so v zadnjem času še 
dodatno zaostrili te razmere.

7. Dogajanja na notranjem  
ministrstvu v zvezi z afero Vič- 
Holmec so ustvarila vtis in ute
meljen sum, da nekateri viso
ki funkcionarji zlorabljajo dr
žavne institucije, katerih na
men je varnost države in držav
ljanov, za svoje strankarske in
terese in obračunavanje s poli
tičnim i tekmeci. Če se ta sum 
potrdi, morajo funkcionarji, ki 
so za to odgovorni, zaradi raz
sežnosti zlorabe pooblastil in 
s tem ogrožanja demokratične 
ureditve zapustiti položaje.

2. V javnosti velja, da je  v 
procesu privatizacije prišlo do 
hudih krim inalnih dejanj in 
oškodovanja državnega pre
moženja, državljani pa že pre
dolgo čakamo, da sodstvo vz
postavi zakonitost in pravič
nost. Zadnje personalne spre
membe v nekaterih pravoso
dnih institucijah vzbujajo za
skrbljenost glede izpolnjevanja 
zakonskih in ustavnih zahtev, 
avtonomije ter učinkovitosti 
njihovega delovanja. Dejstvo 
je, da so personalne zamenja
ve povzročile drugačno obrav
navanje številnih problem a
tičnih zadev, kar vzbuja dvom  
o avtonomnosti teh organov. 
Komisija Pravičnost in m ir p ri 
SŠK zato podpira vse, ki si v 
pravosodju prizadevajo za do
sledno ravnanje v skladu z us
tavo in zakoni in za sankcio
niranje vseh kaznivih dejanj, 
posebno pa za razčiščenje veli
kih afer, zaradi katerih se med  
državljani vzbuja dvom o učin
kovitosti našega pravosodja.

3. Zavlačevanje p ri spremi
njanju volilne zakonodaje v 
smislu dvokrožnega večinske
ga volilnega sistema, ki so ga 
slovenske državljanke in držav
ljani izglasovali na referendu
mu, ko t je  to v svoji odločbi 
potrdilo ustavno sodišče repu
blike Slovenije, dobro leto pred 
volitvami vzpostavlja nevar
nost ustavne krize. Poslanci 
oz. politične stranke, ki niso 
pripravljeni ustrezno spreme
niti volilne zakonodaje, ravna
jo  v nasprotju z načelom de
mokratičnosti in v nasprotju z 
ustavnopravnim redom repu
blike Slovenije. Svoje predstav
niške vloge nimajo pravice po
vzdigovati nad neposredno iz
raženo voljo ljudi. Komisija 
Pravičnost in m ir p ri SŠK od  
parlamentarnih strank zahte

va, da pravočasno sprejmejo 
j takšno volilno zakonodajo, ki 
bo odražala referendumsko 
odločitev slovenskih državlja
nov, večinsko izpričano javno 
mnenje o volilnih sistemih in 
ne nazadnje spoštovala odloč
bo ustavnega sodišča republi
ke Slovenije.

4. Nekateri vse bo lj odkri- 
j to napadajo po litičn i p lurali
zem in legitimno različnost

\ političn ih opcij, ki se izražata 
v alternativnih pogledih na šte- 

\ vilna odprta vprašanja sloven
ske tranzicije. Diskreditiranje 

; političnega pluralizma veje iz 
javnih glasil in celo z najvišjega T <
vrha države. To je nedopustna 

; žalitev demokratične kulture č e t r t e k ’  

državljanov in dejansko napad “ •(){ ^ LI,A 
na ustavno ureditev republike 
Slovenije. Za tem cenenim agi- 

| tiranjem je mogoče razbrati že
ljo po  vnovični vzpostavitvi e- 

; notnosti oblasti, kakršno smo 
poznali v časih totalitarnega 
komunizma. Toda OF-arska in 

\ SZDL-jevska paradigma enot
nosti vseh pod  vodstvom ene 

\ avantgardne elite je  stvar pre- 
| teklosti in je nezdružljiva z de
mokracijo in z ustavo zajamče
nim političnim pluralizmom.

5. Komisija Pravičnost in 
m ir p ri SŠK je prepričana, da

\ b i bile te in druge nenormal
nosti v slovenskem političnem  

j življenju dosti hitreje odprav
ljene, če bi b il pritisk javnosti 
na organe raznih vej oblasti u- 
činkovitejši. Ker pa resnične 

j medijske pluralnosti na Sloven
skem ni, javna glasila - pred

la vsem časopisi - ne izvajajo kri
tične vloge do oblasti in njenih 
stranpoti. Tako tudi civilna dru- 

i žba nima ustrezne možnosti, 
da b i vplivala na utrjevanje in 
razvoj demokracije.

6. Ker te nenormalnosti v 
S  moralnem in pravnem pome
nu besede niso razrešene v du
hu pravne države in demokra-

j tične kulture, obstaja velika ne
varnost, da bodo državljani po
stali politično apatični in razo
čarani nad novo demokratično 

; ureditvijo. Ozračje splošnega 
malodušja in črnogled'nosti pa 
je  za obstoj demokratične kul
ture najbolj nevarno, saj odtu
ju je  oblast od  državljanov in s 
tem ogroža bistvo demokra- 

' cije. Formalno demokratična 
oblast se tako dejansko spre
minja v oligarhično.

Gre za same moralne teme
lje demokratične ureditve, kot 

; so spoštovanje dostojanstva 
vsake človeške osebe, pravič- 

I nost, poštenje in soodgovor
nost vseh državljanov za skup- 

; no dobro. Zato komisija Pra
vičnost in m ir pričakuje, da 

j bodo nosilci oblasti delovali 
j dosledno v skladu z zahteva
m i demokratične kulture in pri 
svojem delu spoštovali ustav
nopravni red. Tako bodo naj- 

I učinkoviteje prispevali, da dr
žavljani utrd im o zaupanje v 

\ institucije slovenske države.
Komisija zato spodbuja držav- 

• Ijanke in državljane, da ohra
njajo svojo zavzetost za skup
no dobro, se zanimajo za po 
litično življenje in se vanj od
govorno vključujejo.
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N A S V E T I  Z A  Z D R A V O  P R E H R A N J E V A N J E  (1)

KRIMINALKA Z D IO K S IN O M :  
KONEC ALI NADALJEVANJE?

IT A L IJ A N S K O  P R A V O

O B D A V Č E N J E  
N E P R E M I Č N I N  PO  
Z A K O N U  1 3 3 / 9 9  ( 2 )

J A D R A N S K A
K O N F E R E N C A

ZA RAZVOJ  
SREDNJE  
EVROPE IN  
D R Ž A V  OB  
J A D R A N U

Srednja Evropa in njena 
naravna pot v svet, se pravi 
Jadransko morje oz. Donava 
s svojimi prevoznimi kanali, 
so bili protagonisti dvodnev
ne Jadranske konference, ki 
je potekala v začetku ju lija  v 
Trstu. Gre za široko zasnova
no pobudo, ki ji botruje načrt 
Vision Planet in ki ga finančno 
podpira tudi EZ iz skladov In- 
terreg. Za izvedbo pa so po
klicane Nemčija, Avstrija in 
Italija. Srečanje so organizira
le same Evropska komisija, 
italijansko ministrstvo za jav
na dela, deželna uprava F-Jk 
in tržaško vseučilišče. Načrt 
naj bi povezal 1 7 držav, ki 
obsegajo po ld rug i m ilijon  
km2 površine in skupno šte
je jo 187 m ilijonov prebival
cev. Gre za področje, ki je z 
družbenega in gospodarske
ga v id ika raznoliko, saj so 
npr. Dunaj s svojim zaledjem 
ali dežela Baden-VVurttem- 
berg, Bavarska in dežela Ve- 
neto najbolj bogate in razvite 
v evropskem merilu, po dru
gi strani pa so Kosovo, Alba
nija in Makedonija najrev-nej- 
še države na celini.

Predstavniki om enjen ih  
institucij in izvedenci raznih 
strok so pripravili nekakšen 
politični dokument, v kate
rem so navedli razloge in ci
lje, ki si jih  postavljajo, da bi 
jih  dosegli s sistematičnim in 
organiziranim sodelovanjem 
med državami Srednje Evro
pe, jadranskega območja, Po
donavja in Jugovzhodne Ev
rope. Gre za zelo raznolike 
m ožnosti sode lovan ja  na 
področju prevozov in p ro 
metnih zvez, kulture in ohra
njanja naravnega okolja. Z 
nadaljnjimi pogovori in po
drobnim i načrti naj bi posto
poma povezovali države in 
ljudi omenjenega področja. 
Načrt ima po končani vojni 
na Balkanu še posebno vred
nost; tudi zato se Evropska 
komisija zelo zavzema, da bi 
stopil v operativno fazo.

N O V A  K L A V N IC A  
N A  P R O S E K U

Novi higiensko-sanitarni 
predpisi, ki jih  je po naročilu 
EZ sprejela tudi Italija, natan
čno določajo tudi postopke 
za zakol in predelavo mesa 
domačih živali. Klavnice, ki 
ne odgovarjajo novim predpi
som, ne morejo več obratova
ti. M ladi podjetnik Egon Emili 
se je zato odločil in preuredil 
družinsko klavnico pri Bož
jem  polju pri Proseku, da je 
povsem v skladu s predpisi. 
Investic ija  znaša p rib ližno  
800 m ilijonov lir. Gre za veli
ko pridobitev za mesarje in 
tudi kmete, zlasti tiste, ki ima
jo  kmečke turizm e oz. osmi- 
ce, saj brez potrebne doku
mentacije o zakolu živine in 
predelavi mesa v skladu s pra
vili ne morejo prodajati doma
če slanine in hrane iz mesa.

DANILO ČOTAR

ČRNA KRONIKA  
S KOKOŠMI

Zgodba o belgijskem diok
sinu je obkrožila ves svet, saj 
so se časniki pred nekaj ted
ni o njej razpisali. Zadevo le 
na kratko obnovim . Že me
seca februarja so v nekate
rih belgijskih farmah opazili 
čudne bolezenske motnje pri 
kokoših. Ker težave niso pre
nehale, se je ena od kmetij 
obrn ila  na živinozdravniški 
zavod s prošnjo za poglob
ljene analize. Meseca marca 
so izvidi pokazali, da je  za 
m otnje kriva maščoba, ki je 
v  krm i. Komaj proti koncu 
aprila so ugotovili, da kokoši 
cepajo zaradi dioksina, ki je 
v  tej maščobi. M in istrstvo je 
odredilo, naj preiskovalci za
sledijo, od kod prihaja krma 
in komu je bila oddana. Izka
zalo se je, da je izdelovalec 
onesnažene maščobe indu
strijski obrat Verkest v flam 
skem delu Belgije in da je to 
maščobo že odposlal enaj
stim podjetjem , ki priprav
ljajo mešanice za pitanje pe
rutn ine in drugih domačih 
živali. Devet obratov je  bilo 
v  Belgiji, eden v Franciji in e- 
den na Holandskem. Ta pod
jetja so že razdelila strupe
no krm o posameznim kme
tijam  in šele ob koncu me
seca maja so preiskovalci 
ugotovili, katerim . Širjenje 
strupa so končno zaustavili, 
vendar z veliko zamudo. Še 
zdaj se vlečejo razprave, ali 
je  podjetje Verkest vedelo, 
da je maščoba v enem od ve
likih zbiralnikov onesnažena. 
Vse kaže, da so odgovorni pri 
podjetju za to  vedeli, a so 
maščobo vseeno poslali na

Zastopstvo Slovenskega 
deželnega gospodarskega 
združenja se je v sredo, 30. 
jun ija , sestalo v deželnem 
svetu z deželnim  odborn i
kom  za trgov ino  Sergiom 
Dressijem . Podpredsednik 
SDGZ Robert Vidoni, predse
dnik mednarodnih operater
jev Edi Ferluga in ravnatelj 
Vojko Kocjančič so prikazali, 
kako so posledice nedavne
ga konflikta hudo prizadele 
včlanjena podjetja, tradicio
nalno prisotna na balkanskih 
tržiščih.

Združenje je izvedlo anke
to med prizadetimi člani (med
narodna trgovina, prevozi in 
špediterstvo) o posledicah 
vojne in poslalo prve podatke 
na posebni urad, ki ga je vla
da namestila pri sedežu za
voda ICE v Bariju. Podatki jas
no kažejo na pravo zamrzni
tev poslov v medvojnem in 
povojnem obdobju in vse po
sledične protiudarce, od zau-

trg. N eodgovornost enega 
samega podjetja je povzroči
la ogrom no škodo v vseh dr
žavah Evropske zveze in pred
vsem tistim živinorejcem, ki 
delajo pošteno. Oba ravna
telja podjetja Verkest sta bila 
aretirana. Prve dni junija sta 
odstopila belgijska ministra 
za km etijs tvo in za zdrav
stvo. Podjetje Verkest je zdaj 
v preiskavi zaradi tega poče
tja in še zaradi drugih nepra
vilnosti.

KDO JE KRIVEC?
Sredstva javnega obve

ščanja so dala veliko važnost 
škandalu v Belgiji. Časnikarji 
očitno poudarjajo tiste stva
ri, na katere so bralci občutlji
vi, in dobro vemo, da so lju 
dje v zadnjih letih postali zelo 
občutljiv i na vprašanje pre
hrane. Pri nas na zahodu ne 
trp im o  več lakote, zato pa 
smo svojo skrb malo preus
merili. Skrbi nas, ali je hrana 
zdrava in neoporečna, in pri 
hrani živalskega izvora smo 
se začeli tud i zanimati, kako 
rejci ravnajo z živalm i. Raz
ni škandali so le poglobili ne
zaupanje ljudi do intenzivne 
živinoreje, v kateri naj bi rejci 
bili pravi mučitelji živali iz sa
mega pohlepa po večjih za
služkih. Zato v takih zadevah, 
kot je  tale belgijska, postane 
iskanje krivcev naravnost za
grizeno.

V najbolj vročih dneh ko
košjega škandala so se vsi 
spraševali in ugibali, odkod 
je  dioksin prišel v maščobo, 
predelano v podjetju Verkest. 
Domnev je bilo veliko in tudi 
takih, ki bi jih  lahko spletli v 
domiselne krim inalke. Sum, 
da je  med predelavo nekje u- 
hajalo strojno olje in onesna
žilo maščobo, je veljal za naj-

prometa in odnosnega zmanj
šanja delovne sile.

O dbornik Dressi je  zago
tovil podporo deželne upra
ve, ki je ustanovila posebno 
opazovalnico za preučitev 
negativnih posledic na pod
jetja F-Jk; prav tako je izrazil 
lastno pripravljenost za po
sredovanje pri organih minis
trstva za zunanjo trgovino. 
Dežela namerava preveriti 
možnost poseganja pristoj
nih deželnih finančnih insti
tucij v podporo prizadetih pod
jetij, saj se zaveda dejstva, da 
bodo prav te zaradi pozna
vanja trgov lahko dale drago
cen doprinos k uveljavitvi ita
lijanskega gospodarstva pri 
povojni obnovi balkanskega 
območja. Na srečanju so se 
dotaknili še drugih vprašanj, 
zlasti deželne reforme trgo
vinskega sektorja in vključitve 
Slovenije v Evropsko zvezo.

preprostejšo razlago, ki je go
tovo prerevna za ljubitelje kri
minalk. Nekateri so raje bra
nili domnevo, da j e  nesreča 
posledica sabotaže, ki so jo 
s krim inaln im  podvigom iz
vedli tekmeci na škodo pod
jetja Verkest. Drugi so šli po 
razlago še dlje. D ioksin naj 
bi imel izvor v rastlinskih 
maščobah, ki naj bi jih  pod
jetje  uvozilo iz Vietnama. V 
teh je dioksin nakopičen še 
iz časa vietnamske vojske, 
ko so Američani v boju proti 
partizanom uporabljali ve li
ke količine strupov za uniče
vanje džungle. Še bolj tvega
na je  domneva, da so sabo
tažo naročile ZDA.  S tem bi 
Evropsko zvezo kaznovale, 
ker ne dopušča uvoza ame
riškega mesa, za katerega 
tamkajšnji rejci uporabljajo 
hormone, ki so pri nas pre
povedani. V tem  do lgo le t
nem sporu je mednarodno 
razsodišče dalo prav A m eri
ki, a Evropa se še naprej iz
mika in noče tega mesa uva
žati. Evropsko meso je prav 
zaradi prepovedi horm onov 
na svetovnem trgu bolj ce
njeno, A m erika  pa zaradi 
prepovedi uvoza v Evropo 
trpi znatno škodo. Po tej lo
giki je torej nesreča v Belgiji 
sad ameriškega naklepa, da 
spravi na kolena evropsko ži
vinorejo. Morda je to fantapo- 
litika, sumljivo pa je dejstvo, 
da se je nesreča zgodila prav 
pri kokošjereji. To področje je 
namreč v zadnjih letih doži
velo razmah, ker so mnogi 
potrošniki zaradi strahu pred 
boleznijo norih krav zame
njali govedino s perutnino. 
Povezave so pomenljive, zato 
tudi fantastičnih razlag ne gre 
kar tako zavračati.
— — —  DALJE

Pred nekaj dnevi se je  se
stal odborzunanje trgovinske 
sekcije. Pod vodstvom načel
nika Igorja Černiča so razpra
vljali o načrtih in konkretnih 
pobudah za operaterje zuna
nje trgovine. Dogovorili so se, 
da bodo skušali p rip rav iti 
stran na internetu, ki bi rekla- 
mizirala podjetja import-ex- 
port. Poleg tega bi stran vse
bovala tudi seznam izveden
cev za posamezne gospodar
ske dejavnosti in poznavalcev 
razmer na ozem lju Jugosla
vije oz. Srbije, Kosova, Črne 
gore in Makedonije.

Na seji je prišlo tudi do 
predloga, da se zaprosi za 
sprejem pri ministru za zuna
njo trgovino, da se mu posre
duje nekaj rešitev glede obno
ve Srbije in Kosova.

Gost večera je bil g. Janez 
Grašič, član Švicarsko-slo- 
venske mešane gospodarske 
zbornice. Grašič je prisotnim

DAMJAN HLEDE

2) Pooblastila vladi. Vlada 
ima devet mesecev časa, da 
uvede racionalizacijo nepre
mičninskega obdavčitvenega 
sistema in da se izogne (dav
koplačevalcem v korist) neob- 
hodnemu povišanju davčne
ga bremena, ki ga bodo po
vzročile nove katastrske ceni
tve. Kriteriji, ki se jih  bo m o
ral državni izvršilni organ dr
žati, so naslednji:

a) Davki na dohodke Irpef. 
Davkoplačevalcu bo treba dati 
možnost izbiranja med dve
ma oblikama obdavčenja. Prvi 
obdavčitveni mehanizem bo 
predstavljala aplikacija fiksne 
davčne mere. Tako bodo do
hodki zgradb, razen tistih, ki 
so vključene v dohodek pod
jetja, podvrženi fiksni davčni 
meri, predvideni za prvo do
hodkovno skupino, ki je sedaj 
določena v višini devetnajst 
odstotkov. A lternativno bo 
davkoplačevalec lahko izbral, 
da dohodke svojih zgradb v 
celoti vključi med svoje skup
ne dohodke, ki bodo v celoti 
obdavčeni po sedaj veljav
nem sistemu. To bo povzro
čilo neko spremembo odbi
tka od dohodka, ki je  predvi
den za prvo stanovanje in za 
njegove pritikline. Vlada bo 
morala poskrbeti tudi za uve
dbo posebnih olajšav za nižje 
dohodke in za neprem ični
no, ki je namenjena prvemu 
stanovanju.

b) Davek Ici. Prav tako bo 
morala vlada v roku devetih 
mesecev z zakonom uvesti 
nove najnižje in najvišje dav
čne mere za občinski davek 
na nepremičnine (Ici). Tudi v 
tem primeru je cilj prilagodi
tev reviziji katastrskih ceni-

obrazložil delovanje zborni
ce, ki ima pod okriljem  švi
carskega ministrstva za go
spodarstvo med ostalim na
men, da prek slovenskega go
spodarstva in skupaj z njim 
pomaga švicarskim podjet
jem, da nastopajo na tržiščih 
Vzhodne Evrope. Grašič je  
zadolžen, da vključi v dejav
nost mešane zbornice tudi 
gospodarstvo iz zamejstva 
(Italije, Avstrije in kasneje tudi 
Madžarske). Člani zunanjetr
govinske sekcije SGZ imajo 
možnost postati člani meša
ne zbornice. Grašič je pred
lagal ustanovitev pola mana- 
gementa, ki bi promoviral de
javnosti podjetnikov članov 
in razvijal sodelovanje.

V diskusiji je prišlo do kon- 
1 kretnega predloga, da bi pro
movirali briška vina v neka
terih švicarskih restavracijah 
visoke kategorije.

tev. Davčne mere Ici bodo 
morale biti spremenjene zato, 
da bo zagotovljen isti celotni 
državni prihodek.

c) O db itek Irpef za prvo 
stanovanje v najemu. Zakon 
št. 431 z dne 9. decembra 
1998, ki je  reform iral zako
nodajo o najemi h stanovanj, 
je predvidel uvedbo poseb
nega odbitka Irpef za najem
nike z nizkim osebnim doho
dkom  kom, ki so sklenili na
jem niško pogodbo za prvo 
stanovanje. Glede na to olaj
šavo je zakon 133/99 določil 
zgolj nekatere splošne smer
nice v zvezi s kategorijami 
najemnikov, ki naj bi jim  o- 
lajšava pristojala. Pooblastil 
pa je vlado, naj v roku štirih 
mesecev z zakonom preloži 
že na davčno leto 1999 od
bitek Irpef za najemnike, ka
terega uvedba je bila v zače
tku predvidena le z davčnim 
letom 2000.

Zakon 133/99 poleg tega 
poverja vladi uvedbo še dru
gih novosti, ki naj bi s prej
šnjim i prispevali k tem eljiti 
re form i neprem ičninskega 
o b d avč itvenega  sis tem a. 
Med tem i je na prim er zelo 
splošno pooblastilo k spre
membi davkov na prenose 
neprem ičnin preko aplika
cije znižanih vrednosti, da bi 
se izognili povišanju davčne
ga bremena. Treba pa je po
vedati, da vse, kar predvide
va člen 18 zakona 133/99, 
ne daje občutka neke resne 
volje ter jasne in odločne na
mere za uresn ič ljivo  spre
mem bo neprem ičninskega 
obdavčitvenega sistema, saj 
pomembne odločitve le pre
stavlja na nove kasnejše za
konske ukrepe.
—   K O N E C

F U R L A N IJ A -JU L IJS K A  
K R A J IN A : N O V A  

P R A V IL N IK  Z A  
P O S O JIL A  K M E T O M

Deželna vlada Furlanije- 
Julijske krajine je pred nekaj 
dnevi sprejela predlog od 
bornika za km etijs tvo G ior- 
gia Venier Romana in odo 
brila nov praviln ik, ki bo o- 
mogočal kmetom, da v ban
kah, pri katerih so najeli po
sojila za izboljšavo ali š irje
nje posesti, dosežejo nižje 
obrestne mere. Ta popravek 
bo deželna vlada vstavila v 
dopo ln iln i finančni zakon. 
Gre za pom em bno novost, 
ki bo v koris t samim km e
tom , saj jih  bo do lg  manj 
brem enil, a tudi deželni up
ravi, ki bo tako krila nižjo ra
zliko, kot bi jo  sicer na osno
vi prejšnjih od lokov o sode
lovanju dežele Furlanije-Ju- 
lijske krajine pri delnem kri
tju  km etijskih posojil.

Deželna uprava bo tudi 
finančno podprla kmetije, ki 
se delu je jo na naravi prija 
zen in b io loško-kom patib i- 
len način. Obenem  pa bo o- 
m ogočila tudi izobraževanje 
vseh, ki bi radi delovali v 
tem  smislu.

M E D N A R O D N I  OPERATERJI  SDGZ 
PRI O D B O R N I K U  DRESSIJU

SGZ GORI CA  /  P O R O Č I L O  SEJE O D B O R A  
ZUNANJE TRGOVI NSKE SEKCIJE

ODPRTI PROBLEMI
stavljenih plačil do krčenja

Z A N I M I V E  P O B U D E  
Z A  P O D J E T N I K E
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O D B O JK A ,  ŠPORT TRETJEGA 
TISOČLETJA

P O L E T N E  T U D I  Č E Z M E J N E  P O B U D E

ŠPORTNI VEČERI 
NA GORIŠKEM

IGORCOTIC

Zoran Jerončič (na sliki), 
doma iz Liga nad Kanalom, 
sodi v krog najboljših sloven
skih odbojkarskih strokov
njakov in je  zelo znan bodisi 
v Sloveniji, kjer je pred leti tre
niral žensko državno repre
zentanco, kot v zamejstvu, 
saj je vvlogi trenerja vodil žen
ske ekipe Olympie, Sokola in 
Vala. V uvodu letošnje sezo
ne je sedel na klopi B2 ligaša 
iz Manzana, po prekinitvi po
godbe s tem športnim  druš
tvom pa je prve dni decem
bra prestopil k članski moški 
ekipi OK Val, s katero je v pr
venstvu C lige dosegel od li
čno tretje mesto. Poleg tega, 
da deli trenerska navodila na 
odbojkarskih  igriščih, tudi 
rad zasuka pero in poroča o 
o dbo jka rsk ih  re zu lta tih  v 
športnem dnevniku Ekipa, so
deluje pri športni rubriki na 
radiu Robin in ne nazadnje 
komentira odbojkarske tek
me državnih reprezentanc 
na televizijski mreži Slovenija 
2, tako da je  njegova športna 
izkaznica res zelo bogata. 

K a te r i je  vaš  
največji uspeh na 

dosedan ji tren e rsk i 
poti?

S slovensko ž e n s k o  držav
no reprezentanco mi je uspe
lo osvojiti deveto mesto na 
Spring‘s Cup (evropski turnir), 
ki je potekal leta 1996 v Brnu 
na Češkem, kar predstavlja 
največji uspeh v zgodovini 
slovenske ženske odbojke. 
Lepa zadoščenja sem dosegel 
tudi s kadetinjami in m ladin
kami državne reprezentance 
na kvalifikacijah v Turčiji. 

K ako  ocenjujete  
p o tek  letošnjega  

prvenstva?
Po kratki, a zanimivi izkuš

nji s profesionalnim svetom 
v Manzanu so me povabili k 
OKVal in to, ko je bilo prven
stvo v polnem teku. S to eki
po, ki jo  sestavlja zmes izku
šenih in mlajših igralcev, smo 
se uvrstili v  ožji vrh C lige. O d
lično smo igrali v drugem de
lu prvenstva, saj smo prema
gali v gosteh takrat vodilni II 
Pozzo in s tem odprli Slogi 
pot do napredovanja. Zelo 
sem zadovoljen z delom in 
pristopom svojih igralcev, ta
ko da je moja končna ocena 
vsakega izmed njih zelo dobra.

K ako  so se m lajš i 
ig ra lc i v k lju č ili 

v ekipo?
Velika pozornost, ki jo pri 

OKVal namenjajo mladinske
mu sektorju, se dobro obre
stuje. Po začetni negotovosti 
so mlade sile postale sestav
ni del prve šesterke i n v dobri 
meri pripomogle k uspehom 
moštva.

P re iz k u s ili ste 
p ro fe s io n a ln i svet. 
Kakšne so ra z lik e  

•ned p ro fes iona lnostjo  
in  am aterstvom ?

V Manzanu sem imel m o
žnost trenirati igralke, ki so

nastopale v A-2 ligi in se po- 
bliže seznaniti z njihovim pri
stopom do dela in športnega 
življenja. V profesionalnem 
okolju je  pomembna vsaka 
malenkost.

K akšne so ra z lik e  
med go riško  in 

novogoriško športno  
stvarnostjo?

V Sloveniji začenjajo pro
fesorji telesne vzgoje zbirati 
podatke o otroških zm oglji
vostih že v prvih šolskih letih 
in s tem  nadaljujejo vse do 
petnajstega leta. Sistematični 
pregled športnih dosežkov 
pri mladih pripomore k temu, 
da je mogoče zgodaj odkri
vati talentirane športnike, ki 
se lahko že v mladih letih us
merijo v njim najbolj p riljub
ljene panoge. Druga razlika je 
v tem, da se novogoriška mla
dina v večji meri osredotoča 
na izbrano športno dejavnost, 
medtem ko se mladi zamejci 
ukvarjajo obenem s številni
mi športi, kar zahteva od njih 
seveda veliko truda in ener
gij. Mogoče igra pri tem odlo
čilno vlogo dejstvo, daje v pri
merjavi z zamejsko mladino 
konkurenčna pot Novogori
čanov do državne reprezen
tance krajša.

Pogled na g o riško  
športno dejavnost...
Goriška društva so zelo ak

tivna, njihova šibka točka pa 
je v organizacijski strukturi, 
saj sloni društveno delovanje 
na ramenih posameznih za
nesenjakov, ki so zaradi v lo 
ženega napora vredni obču
dovanja.

Glede združevanja v za
mejstvu bi poudaril dejstvo, 
da ima lahko to, poleg poziti

vne tudi negativno plat, saj 
združitev moči večkrat ošibi 
delovanje manjših društev in 
privede do ukinitev le-teh. 
Dodal bi, da so tudi derbiji ze
lo koristni, ker pripomorejo k 
večjemu zanimanju za odboj
karsko panogo. Nedvomno 
pa bo treba v goriških druš
tvih usmeriti več moči v orga
nizacijske kadre in v delova
nje mladinskih ekip.

K ako  ocenjujete  
m ladinske ekipe  

OK Val?
Ekipo U16 sestavlja skupi

na perspektivnih dečkov, ki 
bodo postali dobri odbojkarji, 
če bodo nadaljevali z vztraj
nim delom. Še bolj me prese
neča združeno moštvo, ki na
stopa v prvenstvu U14. Gre 
za zelo dobro generacijo mla
dih, kar predstavlja bogat re
zervoar za goriško odbojko.

K akšn i so vaši 
n ačrti z a  p rih o d n jo  

sezono?
Fantje članske ekipe so me 

navdušili, zato m is lim , da 
bom sedel na Valovi trener-

, ski klopi tudi v prihodnjem 
j prvenstvu.

Udeležujete se 
številn ih  sem inarjev, 
ste v stiku s tren erji 

svetovnega kova... 
Najbolj m ijež ivovspom i- 

; nu srečanje s trenerjem ame
riške reprezentance Dugom 
Billom, ki sem ga spoznal leta 
1994 na seminarju v Pragi. To 
je bila priložnost, da sem se 
obogatil z izkušnjami enega 
največjih svetovnih trenerjev, 

i Med dolgoletnim treniranjem 
sem spoznal tudi Prandija, Bo- 

i settija, Pittero, Skibo, Jankovi
ča.. .Opazil sem, da je skup- 

! na točka vseh velikih trener- 
j jev njihova velika preprostost.

K atere  nasvete b i 
d a li mladim, k i že lijo  

p re ra s ti v dobre  
odbojkarje?

Tisti, ki se ukvarjajo z od- 
| bojko, morajo na začetku v 
primerjavi z vrstniki drugih 

, športn ih panog prem ostiti 
] več težav. Petletnemu otroku 
; bo laže brcati ali voditi žogo 
! v tla, kot pa jo  držati v zraku, 
zato m ladim  svetujem, naj 
vztrajajo kljub začetnim teža
vam. Pred kratkim sem med 
vrsticami nekega časopisa za
sledil, da bo prav odbojka 
šport tretjega tisočletja, saj 

! gre za m iroljuben šport in je 
\ prav zaradi tega več kot do
brodošel v svetu, ki ježal poln 

' vojn in sporov. Osnovni po- 
] goj za odbojkarsko rast mla
dih je predvsem dobra volja, 

, saj le z njo dosežejo potreb
no tehnično znanje in zako
rakajo v odbojkarski svet, ka- 

' teremu ostanejo kasneje dol- 
| go zvesti.

SAMPRAS Z IVA 
LEGENDA

risto milijonov lir, medtem ko 
je s ponedeljkom, 5. t.m., Kid, 
kot radi imenujejo Agassija, 
postal prvi na svetovni lestvi
ci ATP, drugi je  Rafter, tretji pa 
Sampras, ki je tako osvojil že 
svoj dvanajsti grand slam 
tu rn ir in je tako dohitel le
gendarnega Roya Emersona. 
Ker ima dolgočasno m irn i 
Am eričan grškega porekla 
hladno kri, dobre mišice in 
komaj 28 let, bo najbrž po
stal živa teniška legenda in 
človek z največ grand slam 
turn irji vseh časov.

Pete Sampras je v nedeljo 
zvečer na plesu prvakov v 
sm okingu zaplesal s svojo 
rojakinjo Lindsay Davenport, 
ki se je pred finalom upravi
čeno jezila na časnikarje, ki 
da ji ne posvečajo dovolj po
zornosti; izvedeli pa smo tudi 
to, da za ples ni imela prave 
obleke. Kako bi ji časnikar
ji posvečali več pozornosti, 
ko pa je Kurnikova dosti lep

ša, Hinginsova v krizi, ko je 
polfinalistka Lučičeva mlajša 

| in obetavnejša, ko pa seje iz
vedelo, da je njena nasprot
nica v polfinalu Alexandra Ste- 
venson izvenzakonska hčer- 

| ka slovitega košarkaša Dr. J- 
i ja, ki smo ga drugače poznali 
| tudi pod pravim imenom Ju- 
I lius Ervving?! Po tej mali me
dijski bombi - da je Alexan- 
drin oče, je potrdil sam Dr. J, 
zgledno, da je tudi skrbel za 
mamo in malo Alexandro - 

| sta Steffi Graf in simpatično 
okrogla Lindsay le zaigrali fi
nale in Američanka je  v njem 

i osvojila svoj drugi grand slam 
i  turnir, zmagi pri posamezni- 
J  cah pa je dodala še zmago v 
i ženskem paru. Železna Stef- 
j  fi pa je povedala, da se bo 
i upokojila in uživala nabrani 
| denar, gledala pa bo lahko 
i  tudi vseh dvaindvajset osvo- 
! jenih pokalov na grand slam 
1 turnirjih.
-----------------ZUT

Želja po premagovanju o- 
v ir in preseganju meja je  pri
vedla do organizacije nove 
pomembne športne priredi
tve HiTenniscup Go&Go '99. 
Turnir na peščenih igriščih v 
Novi Gorici in Gorici od 19. 
do 28. junija je  bil vključen v 
WTA ITF women's Circuit '99 
in je veljal za svetovno žen
sko teniško lestvico. Nagrad
ni sklad, 25.000 ameriških 
dolarjev, je privabil nad sto 
igralk iz različnih držav, ki so 
prikazale tehnično in tekm o
valno bogat tenis. Pokrovitelj
stvo mednarodnega turnirja 
so si prevzeli Evropski parla
ment, ministrstvi za zunanje 
zadeve Slovenije in Italije, go- 
riška pokrajina, občini Nova 
Gorici in Gorica. Glavni spon
zor pa je bil HIT CASINOS. O r
ganizatorji so popestrili turnir 
s predavanji za trenerje, te
čajem za začetnike, teniškim 
srečanjem paraplegikov Slo
venije in Italije ter vrsto zaba
vnih večerov. Zamisel čezmej
ne pobude predstavlja potrdi
tev skupnih pogledov na razvoj.

Zmagovalka turnirja je bi
la 18-letna Rusinja Nataša 
Muškina, ki je v Gorici v ve
likem finalu pred številnim 
občinstvom nadigrala Špan
ko Angeles M ontolio s 6-1,6-
3. Finale dvojic pa je  potekal 
na peščenem igrišču Teniške
ga kluba Gorica v središču 
Nove Gorice. Zm agali sta 
Španki Ramon-Riera, ki sta 
premagali Nemko Cocht in 
Argentinko Kranth s 7-5,6-3.

Na trgu Battisti je  v zad
njem tednu junija potekal še
sti košarkarski tu rn ir Dudi 
Krainer. Goriška podjetja (M i

nerva, O ttica Goriziana, Caf- 
fe Marocco, Fructal, Puiatti/La 

! Gioielleria, Sportingclub, Bar 
Maxim in Goriziana Caffe) so 
za to  p rilo žn o s t sestavila 
moštva z igralci različnih ko
šarkarskih klubov. Med temi 
je  izstopal italijanski državni 
prvak Gianmarco Pozzecco. 
V soboto, 3. julija, je Minerva 
v finalnem srečanju za prvo 
mesto premagala ekipo O tti
ca Goriziana s 95:89. O b za
ključku turnija so prireditelji 

! nagradili Patri ka Nanuta za 
najboljšega strelca treh točk, 

j  Maura Stramaglio za proste 
mete, Andrea Furlanija za za
bil janje žog, za najboljšega 
strelca turnirja Robeta Premi
era, Andrea Pecilija za najbolj
šega mladega igralca in Gian- 
luco Gicomi za najboljšega 
igralca turnirja.

Drugi teden julija ponuja 
kar dva domača turnija. V do
mu A. Budal v Štandrežu so 

: si odborniki društva Župan- 
| čič po odbojkarskem in nogo- 
; metnem turnirju na mivki za
m islili še košarskrski tu rn ir 
Street basket 3 p ro ti 3. Pri tem 
turnirju, ki bo v večernih urah 

j  od 5. do 10. julija, sodeluje z 
dom ačim  društvom  še ŠZ 
Dom iz Gorice. Hkrati si bo
do lahko ljubitelji malega no
gometa ogledali moški turnir 
KD Danica na vrhu sv. M iha
ela, kjer se bo pomerilo kar 
15 ekip iz bližnje okolice.

Junijski in julijski večeri so 
bili za ljubitelje športa dokaj 
pestri, kjub temu pa so se ne
kateri Goričani podali na tek- 
mavanja tudi izven naše po
krajine, a o tem prihodnjič.

■ ic

PO SESTNAJSTIH 
LETIH ITALIJA SPET 
EVROPSKI PRVAK

Italijanska reprezentanca 
je po šestnajstih letih zopet 
postala evropski prvak v ko
šarki. V velikem finalu evrop
skega košarkarskega prven
stva, ki je bil v soboto, 3. ju li
ja, v Parizu, je prepričljivo pre
magala Španijo, medtem ko 
se je na tretje mesto uvrstila 
reprezentanca Zvezne repu
blike Jugoslavije, ki je  v ma
lem finalu premagala moštvo 
Francije.

Italijanska zmaga ni bila v 
finalni tekmi nikoli v dvomu, 
saj so Italijani boljši v vseh e- 
lementih igre, pokazali pa so 
tudi visoko mero požrtvoval
nosti in borbenosti. '‘Azzurri", 
ki jih je vodil trener srbske na- 
rodnosti Bogdan Tanjevič 
(nekdanji trener sarajevske 
Bosne, jugoslovanske repre
zentance in tržaškega prvoli
gaša), so solidno vodili skozi 
vso tekmo, le enkrat so se jim  
Španci približali, a je bilo vse. 
K italijanski zmagi pa je veliko 
prispeval tudi Slovenec Gre
gor Fučka, ki so ga ocenili za 
najboljšega igralca prvenstva.

Veliki favorit za zmago leto
šnjega evropskega prvenstva,

I se pravi Zvezna republika Ju
goslavija, se je morala zado
voljiti le s tretjim  mestom. Po
vedati pa je  treba, da je  jugo- 

; slovanska reprezentanca ig
rala na tem prvenstvu brez 
nekaterih ključn ih  igralcev 
(kot npr. Djordjeviča ali Re
brače), ki so zaradi poškodb 
ostali doma. Brez kolajne pa 
so ostale tudi nekatere druge 
reprezentance, ki bi se lahko 
brez težav znašle na stopni
čkah, kot npr. Rusija ali Litva.

Na tem zelo izenačenem 
evropskem prvenstvu je ve
liko razočaranje doživela Slo
venija, ki se lahko upravičeno 
jezi nase, saj je zapravila e- 

; dinstveno priložnost. V kvali
fikacijah je namreč premaga
la npr. Španijo in s tem doka
zala, da je boljša od sedanjih 
evropskih podprvakov, pro
dor v evropski košarkarski 
vrh pa si je zapravila z zares 
nerodnimi porazi proti Jugo
slaviji, Izraelu in Španiji.

Pete Sampras je tako nor
malen tip tenisača, da se tudi 
po letošnjem teniškem pr
venstvu Anglije, VVimbledo- 
nu, zdi, da je nekaj povsem 
vsakdanjega njegova šesta 
zmaga na angleški travi in to 
šesta zmaga v sedmih letih.

V finalu je m irni Pete učil 
svojega sorojaka Andrea A- 
gassija, kako se igra tenis, in 
je po dvoboju sam priznal, da 
je bila to ena najboljših iger v 
življenju. Za zmago je slavni 
Sampras prejel m ilijardo šti-
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PREJELI S M O

PROTESTNO  
PISM O  
IZ FINSKE

Pozdrav iz daljne Finske 
od  vašega verjetno edinega 
naročnika na Finskem.

Razočaran sem in užaljen, 
ker Novi glas še do  danes ni 
našel prostora n it i za novi
co, kaj šele kakšen intervju  
ob najnovejši knjig i dr. Jožka 
Šavlija S lovenski svetn ik i. 
Celo Primorske novice so te
m u izjem nem u ku lturnem u  
dosežku p red dobrim  mese
cem posvetile celo stran. Ko
m u služi vaš m olk, lahko sa
m o ugibam.

Kulturn i škandal - ka jti za 
novice, ko t so kakšen festi
val špargljev ali češenj (da o 
obširnem poročanju z  raznih 
drugih mačjih procesijah sploh 
ne govorim ) pa se v tedniku  
vedno najde prostor.

Tokrat, ko b i im eli kot glav
n i glasnik zamejskih Sloven
cev m ožnost malce podpre
ti m ajajočo se narodno za
vest, povedati ljudem  resni
co o naših koreninah, razbli
n iti kom unistične belgrajske 
zgodovinske m anipulacije  - 
preprosto  za ta jite !!! Glavo 
vtaknete ko t no j v pesek. Ča
kam le še, da boste km alu  
začeli z objavljan jem  kake 
daljše "zgodovinske" študije  
izpod peresa kakega uradne
ga slovenskega režimskega 
zgodovinarja, k i vas bo p o u 
čeval o tem, iz katere zakar- 
patske vasi smo Slovenci p r i
jaha li v sončno Furlanijo in 
današnjo Italijo. Koga se bolj 
bojite: papeža, Kučana, Skolj- 
ča ali kakega drugega cerkov- 
nika-komsomolca ?

V tej zvezi je  s im p tom ati
čen prispevek g. Mirana Mihe
liča o prenehanju izhajanja 
beneškega D om a (v št. 23). 
Če rečemo bobu bob - se to
rej tud i Vi in Vaš list bojite  za
mere v Ljubljani in trepečete 
za dotacijska sredstva od  slo
venske vlade.

B ližn ji papežev obisk bo  
spet le eno novo po trd ilo  us
pešnih m an ipu lac ij sedanje 
ljubljanske postkomunistične 
nomenklature. O b slovenskih 
svetnikih, ki jih  im am o Slo
venci že dolga stoletja, pa 
bom o molčali.

Posledice takšne ljub ljan 
ske servilne po litike  pa itak 
nosijo na svojih plečih zamej
ski Slovenci že dolga deset
letja. Saj veste, kdo je  naročal 
in izvrševal mazaške akcije 
dvojezičnih napisov, da o o- 
skrunjanju grobov ne govo
rimo.

OGABNO in NEODPU
STLJIVO.

S spoštovanjem  

M I L A N  V. SMOLEJ

KOMU SREDSTVA 
IZ KONCESIJ 
ZA IGRALNIŠTVO?

O D  21 . D O  2 3 . S E P T E M B R A

PRIPIS UREDNIKA. Zgor
njim prav gotovo neprijaznim 
besedam našega naročnika na 
Finskem bi lahko marsikaj pri
pomnili. Mislimo pa, da je za 

. zdaj dovolj, če napišemo, da 
knjiga, o kateri piše naš naro
čnik, sploh še ni izšla. (DL)

V Sloveniji je  vlada pred 
kratkim podelila več koncesij 
za prirejanje posebnih iger na 
srečo, s čim er je postalo ak
tualno tudi določilo o konce
sijah, ki jih  bodo morale pla
čevati igralnice. Kaže, da bi 
koncesijske dajatve dosegle 
okrog 6 m ilijard tolarjev, od 
česar bi občine na obm očjih 
igralnic prejele 48% pridoblje
nih sredstev. Največ sredstev 
- okrog poldrugo milijardo to
larjev - bi dobile mestna ob
čina Nova Gorica in druge lo
kalne skupnosti na Goriškem; 
dajatev od igralnice v Lipici naj 
bi si razdelile občine Sežana, 
Divača in H rpelje-K ozina; 
deleže od koncesijskih obvez
nosti igralnice v Portorožu pa 
občine Koper, Izola in Piran.

V občinah so že pripravili 
načrte o uporabi sredstev iz 
koncesij, ki bi jih morali po 
zakonu uporabiti za razvoj tu
rizma. Toda nenadno je m ini
strstvo za malo gospodarstvo 
in turizem prišlo na dan s pre
dlogom, da bi vsa sredstva iz 
koncesij od igralništva zbirali 
v  posebni fundaciji za razvoj 
turizma, potem pa bi denar 
po enotnih merilih in v skla
du s projekti dodeljevali obči
nam na območjih igralnic. Pre
dlog ministra Janka Razgor
ška, ki ga je  sprejela tudi vla

da, je  naletel na ostro naspro
tovanje prizadeti h občin (vseh 
je 31), ki nasprotujejo centra
lizaciji teh sredstev. Lokalne 
skupnosti tako poudarjajo, da 
najbolje poznajo potrebe tu- 

' rizma in zato bi denar najbolj 
gospodarno uporabljale.

Za sedaj ni videti, kako se 
bodo spori razpletli. O b tem 
pa le malokje razmišljajo o 
posledicah upadanja poseb- 

I nih iger na srečo, ki se je  v 
1 Novi Gorici že začelo.

M .

Z LA TE  M E D A LJE  ZA  
P IV A  IZ  U N IO N A  

Mednarodni inštitut za o- 
cenjevanje kakovosti Monde  
selection iz Bruslja je  šestim 
vrstam pijač iz Pivovarne Li
mon v Ljubljani podelil zlate 
medalje in druga visoka pri
znanja za kakovost, doseženo 
v letu 1999. Ta pivovarna po 
obsežni proizvodnji in števil
nih tržiščih za prodajo raznih 
vrst piva prednjači tudi v ev
ropskem merilu. Precejšnje 
količine raznih vrst piva iz te 
pivovarne prodajo v Italiji, tudi 
v Trstu in Gorici. Z zlato me
daljo za kakovost v letošnjem 
letu so bili nagrajeni Union pi
vo, Union Tivoli in pivo znam
ke Union Radler.

L I K O V N A  
DELA Z A  
POSOČJE

Od 16. junija do 16. julija 
so v Galeriji Tolminske m u
zejske zbirke na ogled likov
na dela, ki so jih  darovali čla
ni Društva likovnih samorast
nikov Ljubljana za potresen- 
ce v Posočju.

Na svečani otvoritvi raz
stave 16. junija v muzeju so 
v glasbenem programu sode
lovali učenci Glasbene šole 
Tolmin, zbranim  udeležen
cem pa je spregovoril pred
sednik likovnega društva iz 
Ljubljane Boris Štrukelj. Om e
nil je, da se je akcija pričela 
že lani v času predsedovanja 
društva Alojza Capudra. Da
nes je tako zbranih šestde
set del, ki jih je ustvarilo osem
inpetdeset likovnikov. Izbra
na dela - razstavljenih jih  je 
šestindvajset - bodo last Tol
minske muzejske zbirke, ka
sneje pa bodo predana v 
hrambo ustanovam in posa
meznikom v občinah Tolmin, 
Kobarid in Bovec.

Um etniki so ustvarili dela 
v tehniki olja, akrila, akvare
la, nato grafike in risbe, naj
pogostejši motivi pa so cvet
je, tihožitja  in krajine. D ruš
tvo likovnih samorastnikov iz 
Ljubljane šteje okrog 180 čla
nov iz vse Slovenije, prireja 
tečaje in izobraževanja ter po
goste razstave.

A D A  K L I N K O N

SLOVENSKA TURISTIČNA 
O BM O Č JA

KATALOG 
SLOVENSKIH  
MEST

Center za promocijo turiz
ma Slovenije je izdal nov ka
talog za pet slovenskih tu r i
stičnih obm očij, to  je mest, 
pod naslovom Slovenska me
sta - Na m ostovih živahnih 
doživetij. V publikaciji se s kul
tu rnozgodov insko  dedišči
no, ponudbo namestitev, hra
ne in pijače, prireditvam i in 
najbolj pom em bnim i in for
macijami za obiskovalce pred
stavlja dvanajst mest: Ljublja
na, Celje, Koper, Kranj, M ari
bor, M urska Sobota, Nova 
Gorica, Novo mesto, Ptuj, 
Slovenj Gradec, Velenje, Idri
ja, Škofja Loka in Kamnik. O- 
pise znamenitosti in zanim i
vosti, ki jih je zapisala časni
karka Darja Verbič, dopolnju
je jo izbrane fotografije. Knji
ga je natisnjena v slovenščini 
in v več tujih jezikih, med nji
mi tudi v italijanščini.

V Sloveniji medtem ugo
tavljajo, daje prenehanje voj
ne na Kosovu usodno vp li
valo na turizem . Zaradi tega 
so posamezne turistične a- 
gencije obnovile rezervacije 
za obisk tu jih  turistov v Slo
veniji. Niso se torej uresniči
le napovedi, da naj bi letos v 
slovenskih tu ris tičn ih  sredi
ščih dosegli kar za 40% manj
ši izkupiček, kot pa je  znašal 
lansko leto.

M .

VABILO K SODELOVANJU 
NA SREČANJE SLOVENSKIH 
GOSPODARSTVENIKOV  
IZ ZAMEJSTVA IN IZ SVETA

Slovenska konferenca Sve
tovnega slovenskega kongre
sa (SKSSK) bo organizirala le
tos od 21. do 23. septembra 
v Ljubljani in Kopru prvoSre- 
čanje gospodarstvenikov slo
venskega rodu doma, v za
mejstvu in po  svetu. Namen 
srečanja je  navezati močnej
še stike in plodnejše sodelo- 
vanjez gospodarstveniki slo
venskega rodu. V osnutek 
programa so vključeni stro
kovna predavanja s predsta
vitvami slovenskih gospodar
stvenikov doma in v tu jin i, 
okrogle mize in družabni do
godki. Da bi b ilo  srečanje 
čimbolj uspešno, si pri SSK že
lijo, da zainteresirani sporoči
jo  svoje pripombe, nasvete, 
navedejo oblike sodelovanja: 
da pristopajo k organizaciji 
kot predavatelji, udeleženci 
na okrog li m izi, donatorji, 
sponzorji ali pokrovitelji.

Gospodarsko in znanstve
no povezovanje s Slovenci po 
svetu je še neizkoriščena pri
ložnost za slovensko državo 
in nacionalnost. V preteklem 
letu je SK SSK organiziral pr
vo srečanje slovenskih zdrav
nikov doma in po svetu, us
peh katerega je prekosil pri
čakovanja. Da bi dosegli naj
prej večje gospodarsko in 
znanstveno povezovanje v 
skupnem slovenskem kultur
nem prostoru, so k sodelo
vanju pri srečanju gospodar
stvenikov povabili SGZ - Slo
vensko gospodarsko zvezo iz 
Avstrije, SDGZ-Slovensko de
želno gospodarsko združe
nje iz Trsta, SGZ-Slovensko 
gospodarsko združen je  iz 
Gorice ter Porabske Sloven
ce iz Madžarske.

Slovenska konferenca SSK 
bo kot pobudnik uredila in 
natisnila Zbornik, ki ga bo 
prejel vsak udeleženec. Posla
li ga bodo tudi vsem vablje
nim, ki ne bi utegnili priti v 
Slovenijo, in slovenskim zdru
ženjem ter posameznikom 
doma in po svetu, ki se ukvar
jajo z gospodarstvom. Zbor
nik bo vseboval objavo pov
zetkov predavateljev, pred
stavitve iz gospodarskih pa
nog in druge prispevke. V 
njem se lahko predstavijo tu 
di posamezni ki-inovatorji, ki 
si želijo s svojimi tehnološki
mi odkritji pridobiti naklonje
nost tudi Slovencev iz sveta, 
in komercialne reklame, s ka
terimi bi zbrali sredstva za kri
tje organizacijskih stroškov.

Dodatno oblikovanje pro
grama je odvisno od želja sa
mih udeležencev. Za obiske 
v zamejstvu in večjih podjetij 
v Sloveniji so zaželene pred
hodne prijave. Vsi obiski so 
predvideni po uradnem delu 
srečanja.

Za dodatne inform acije: 
Slovenska konferenca Svetov
nega slovenskega kongresa, 
Cankarjeva c. 1/IV, Ljubljana, 
tel: +386061 126 33 26 ali 125 
24 40 fax: +386061 222125.

O K V I R N I  P R O G R A M
1. dan (torek, 21.9., dvo

rana Zavoda za zdravstveno 
zavarovanje Slovenije, M ik lo 
šičeva c. 24, LJ): ob 8.30 spre
jem udeležencev; ob 9. uri slo
vesen začetek srečanja s po
zdravnimi nagovori: Danijel 
Starman, predsednik SKSSK, 
dr. Jože Bernik, predsednik 
SSK, Bruno Korelič, dir. gene-

1 ral nega pokrovitelja Luke Ko
per, M ihaela Logar, drž. sekr. 
Urada RS za Slovence v za
mejstvu in po svetu, Vojka Rav
bar, drž. sekr. ministrstva za 
ekonomske odnose in razvoj; 
ob 11. uri uvodno predava
nje dr. Andreja Bajuka iz Pa
riza Lastno gospodarstvo: jam 
stvo za obstoj; ob 12. uri pre
davanje drž. sekr. Vojke Rav
bar in Mateje Kovač z m in i
strstva za ekon. odnose in raz
voj o Slovenskem pravnem  
redu in možnosti gospodar
skega sodelovanja s Slovenci 
v zamejstvu in po  svetu; sledi 
razprava; ob 14. uri kosilo; 
ob 15. uri predavanje o Zava
rovanju mednarodnih poslov, 
s poudarkom  na zavarovanju 
izvoza in investicij; ob 16. uri 
bo predstavitev slovenskih 

! gospodarskih  združen j in 
podjetij v zamejstvu (Italija:

1 slovenski gospodarski zdru
ženji iz Trsta in Gorice; Av
strija: dr. Matevž Grilc in Eli
zabeta Hobel); Madžarska: 
Jože Hoernik); BiH: ga. Ra
tajc); razprava; ob 19. uri spo
znavni večer s pogostitvijo.

2. dan (sreda, 22.9., dvo
rana Zavoda za zdravstveno 
zavarovanje Slovenije, M ik lo 
šičeva c. 24, Ljubljana): ob 9. 
uri predstavitev slovenskih

| gospodarskih združenj in po
sameznih slovenskih podjetij 
(Argentinsko slovensko gos
podarsko združenje, Avstral- 

| sko SGZ, Kanadsko SGZ; ob 
10.15 odmor; ob 10.30 na
daljevanje predstavitve in raz- 

: prava; ob 13. uri kosilo; ob
14.30 predstavitev možnosti 
vlaganj v slovenski turizem s 
poudarkom na turistični po
nudbi podeželja; ob 16. uri 
predavanje o Predelavi indu
strijskih odpadkov - novi go
spodarski panogi, razvoju v 
svetu in v Sloveniji; razprava; 
ob 19. uri večerja in prosto.

3. dan (četrtek, 23.9., pro
stori Luke Koper v Kopru): ob
8.30 odhod avtobusa iz Lju
bljane v Koper; ob 10. uri 
sprejem pri glavnem pokro
vitelju - Luki Koper; predsta
vitev in strokovni ogled Luke; 
ob 13. uri kosilo na ladji z og
ledom Piranskega zaliva; sle-

j di oblikovanje sklepnih ugo
tov itev  srečanja, na to  bo 
imenovanje članov Odbora 
za organizacijo p rihodn jih  
srečanj; zvečer obisk Casino
- Portorož in prenočitev na 
slovenski obali (Ankaran).

4. dan (petek, 24.9., Koper
- Ljubljana): v ju tru  vrnitev z 
avtobusom v Lljubljano.

V P O R T O R O Ž U

SKD N A  
R A Z P O T J U

V soboto, 26. junija, je  bil 
v hotelu Emona v Portorožu 
celodnevni izjemno dobro pri
pravljen seminar Slovenskih 
krščanskih demokratov, ki so 
ga organizirali prvirženci te 
slovenske stranke s Primor
ske. Na celodnevnem posve
tu je  nastopilo veliko preda
vateljev iz vse Slovenije, bilo 
jih  je več kot 25, med njimi 
več nekdanjih ministrov, ki so 
vsak s svojega zornega kota 
skušali pošteno in brez dlak 
na jeziku odgovoriti na odpr
ta vprašanja, ki stojijo pred 
SKD in Slovenijo v tem tre
nutku.

Stranka SKD je na kočlji
vem razpotju, saj so v teku 
dolgotrajne priprave za poli
tično združitev s Slovensko 
ljudsko stranko, s katero pa 
se mora SKD združiti na do
stojen, enakopraven način in 
ne kot oslabljen partner, kot 
smo lahko na posvetu slišali. 
Gotovo je bil posvet izjemno 
dobro pripravljen, organiza
torji pa so tudi obljubili, da 
bodo v kratkem izdali zbor
nik s posveta. Žalostno je edi
no to, da se p o lit ičn i vrh 
stranke ni udeležil posveta, ki 
je bil izrazito usmerjen h kon
struktivnemu načinu reševa
nja odprtih vprašanj v SKD.

O B V E S T I L A

ČAROBNA NOČ v Gabro- 
vici pri Komnu. "Pridi, osta
ni z nami, čarobne naše so 
noči." S tem i verzi, ki s po
močjo pesniške metafore po
trjujejo zasidranost gledališke 
skupine Kulturnega društva 
Brce iz Gabrovice pri Kom
nu tako v krajevno stvarnost 
kot tudi v širši kulturni u trip  
slovenskega Krasa, nadebu
dni gledališčniki iz Gabrovi
ce pri Komnu vabijo na svojo 
tre tjo  zapovrstno premiero. 
Pod režijskim vodstvom Ser
geja Verča in ob pomoči men
torice M inu Kjudrove so pri
pravili veseli v e č e r i  po lojtr- 
ci gor, pa po  lo jtrc i do l! av
torjev M irka Mahniča in Ser
geja Verča. Premiera v sklo
pu praznovanj vaških patro- 
nov sv. Petra in Pavla bo v 
petek, 9. ju lija  ob 21. uri, re
priza pa v soboto, 10. julija, 
ob 21. uri, obakrat pod zvez
dami v Gabrovici pri Komnu.

ČETRTI KONCERT iz cikla 
Glasba z vrtov sv. Frančiška 
bo v cerkvi Frančiškanskega 
samostana na Kostanjevici v 
Novi Gorici v torek, 13. ju lija  
1999, ob 20. uri. Izvajajo: Pri
m ož Parovel, harm onika , 
Chebn Hsin-Ying, sopran (Taj
van). Vstopnine ni, prostovolj
ni prispevki so namenjeni ob
novi samostana.

OB 55. OBLETICI mučeniške 
smrti družine Brecelj bo v ne
deljo, 18. julija, ob 18. uri v 
gozdu pri Kodretih (zgornja 
Branica) vsakoletno somaše
vanje. Govoril bo župnik iz 
Ajdovščine, pel pa mešani 
zbor iz Ajdovščine. V prim e
ru slabega vremena bo obred 
v cerkvi v Kodretih.


